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فرهاد طهماسبی

 نقش مهم بازار سرمایه 
برای تأمین مالی حوزه صنعت

9

یادداشت

روح اله اکبری

 پنج عامل اثر گذار
 بر قیمت مسکن

8

یادداشت

سایروس امیرآبادی

قیمت واقعی دلار
 چقدر است؟

7

یادداشت

محمدرضا پورابراهیمی

FATF راه حل مشکلات 
اقتصادی نیست

3

یادداشت

جنگ غزه و نقشه کثیف نتانیاهو 
علیه ایران

تدبیر تازه   از پیامدهای "طوفان الاقصی" 
گزارش می دهد؛

پایگاه خبری "مدرن دیپلماسی" در گزارشی با اشاره به اوج گیری جنگ غزه، به 
طور خاص به رویکرد دولت نتانیاهو در مدیریت این جنگ پرداخته و تاکید کرده 
که نخست وزیر اسرائیل و حامیان افراطی اش سعی دارند پله پله دولت آمریکا را 
به سمت گسترده کردنِ دامنه جنگ و معطوف کردن آن به سمت ایران، هدایت 

کنند. موضوعی که البته یک آرزوی دیرینه برای آن ها است...

پارادوکس های صنعت 
خودروسازی

 کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با »تدبیر تازه «
چالش های پیش روی  خودروسازان را بررسی کرد

روح الله طالبی کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با »تدبیرتازه« در خصوص واردات 
خودرو، گفت: حدود دوازده یا سیزده سال پیش دو کمپانی خودروسازی با خودروسازی های 
کمی خصوصی تر ما حدود یک میلیون و هشتصد هزار تا خودرو تولید می کرد، آن زمان 
بازار علاوه بر این که می توانســت از این فرصت اســتفاده کند، بلکه کمی هم اشــباع و 

قیمت ها تعادلی بود...

»تدبیر تازه « 
گزارش می دهد

بلند پروازی های 
نفتی و گازی کویت

همزمان با تلاش سایر کشورهای خاورمیانه برای تنوع بخشیدن به سبد انرژی خود، 
به نظر می رســد که کویت تمام عزم خود را برای توســعه صنعت نفت و گازش جزم 
کرده اســت. دولت کویت از تصمیم خود برای تبدیل شــدن به یکی از شــرکای مهم 
اوپک به واسطه گسترش وسیع تولید نفت طی سال های پیش رو خبر داده است. این 

هدف به کمک سرمایه گذاری های سنگین در بخش نفت و توسعه...

گزارشگپگزارش
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در پایان معاملات روز چهارشنبه ۲۹ شهریورماه ۱۴۰۲، 
شاخص های بورس با روند کاهشی به کار خود پایان دادند؛ 
به طوری که حدود ۴۰ درصد نماد ها در محدوده مثبت قرار 
گرفتند و گروه بانکی بیشترین خروج پول افراد حقیقی را 
ثبت کرد. بنابراین، شــاخص کل با ۳۴ ٪ درصد بازدهی 
منفی، ۷۳۰۰ واحد کاهش پیدا کرد و روی عدد ۲ میلیون 
و ۱۲۱ هزار و ۱۰۰ واحد قرار گرفت و شــاخص هم وزن 
نیز، با بازدهی ۰۹ ٪ ۰ درصد منفی و ۶۰۰ واحد کاهش، 
عدد ۷۲۱ هزار و ۷۰۰ واحد را ثبت کرد و مجموع ارزش 
معاملات خُرد بازار تقریباً به ۳۵۰۰ میلیارد تومان رسید و 
بدین صورت پرونده شهریورماه بورس بسته شد.گفتنی 
اســت که روند کاهشی شاخص کل بورس در اولین روز 
پاییز ۱۴۰۲ نیز ادامه داشــت و اگرچه شاهد بازار متعادل 

و کم حجمی بودیم...

بلاتکلیفی
 سهامداران
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 یک تحلیلگر بازار سرمایه  در 
گفت و گو با »تدبیر تازه « به واکاوی عملکرد بورس 

در ۶ ماهه نخست  سال ۱۴۰۲ پرداخت 
گپ

پایگاه خبری اوراسیانت طی گزارشی تحلیلی خبر داده است که 
ترکمنستان در شرف پیدا کردن خریدار مهم تازه ای برای ذخایر گاز 
طبیعی خود است. این مشتری جدید عراق است. در تاریخ هشتم 
ماه اکتبر وزیر امور خارجه ترکمنستان طی دیداری چهار روزه از 
عراق در معیت رییس شــرکت دولتی گاز این کشــور مذاکراتی با 
مقامات عراقی انجام داد. قرار است عراق در قالب قراردادی پنج 
ساله و سه جانبه با مشارکت ایران، سالانه ۱۰ میلیارد مترمکعب 
گاز از ترکمنستان خریداری کند. شروط مالی این توافق و جزییات 
آن هنوز منتشــر نشــده است.حجم گاز مورد مذاکره چشمگیر به 
نظر می رســد و تقریباً معادل یک چهارم حجم گازی اســت که 
خریدار اصلی گاز ترکمنستان در حال حاضر وارد می کند. مقامات 

ترکمنستان آمار شفافی درباره حجم گاز صادراتی به چین...

انعقاد قرارداد 
در سایه عدم شفافیت اقتصادی
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»تدبیر تازه « از انعقاد قرارداد گازی 
جدید ترکمنستان گزارش می دهد

گزارش

نشریه نیویورک تایمز با تکیه بر آرای فعالان نفتی گزارشی تدوین 
کرده است که به بررسی مخاطراتی می پردازد که تحولات اخیر 
خاورمیانه برای منافع اقتصادی چین در منطقه به دنبال دارد. در این 
مقاله آمده است که چین همواره تلاش داشته تا خود را بازیگری 
بی طرف در تحولات ژئوپلیتیک خاورمیانه نشان بدهد. پکن در ماه 
مارس کمک کرد تا ایران و عربستان سعودی روابط دیپلماتیک 
خود را از سر بگیرند. از آغاز نبرد جدید میان حماس و اسراییل نیز 
چین تلاش داشته است تا خود را از تنش ها دور نگه دارد. سخنگوی 
دولت چین این کشــور را دوســت هر دو طرف یعنی فلســطین و 
اســراییل معرفی می کند. در عین حال اگر وسعت جغرافیایی این 
جنگ گسترده تر شود و به سایر نقاط خاورمیانه سرایت کند، منافع 

چین به شدت به خطر می افتد. دلیل آن نیز فقط نفت است...

منافع نفتی چین
 د رخطر
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» تدبیر تازه«   از پیامدهای نفتی "طوفان 
الاقصی" در خاورمیانه گزارش می دهد

گزارش

گروه اقتصادی: بی توجهی برنامه هفتم توسعه به همسان سازی 
حقوق بازنشستگان، این روزها نه تنها صدای بازنشستگان 
را در آورده، بلکه برخی از نمایندگان مجلس هم در تذکرات 
متعدد در مجلس، از خواســته بازنشستگان می گویند. روز 
سه شنبه هفته جاری حجت الاسلام سید جواد حسینی کیا 
در تذکری شــفافی در مجلس، عنوان کرد: بازنشســتگان 
فراوانی این روزها از ما مطالبه دارند که موضوع همســان 
سازی اجرایی شود، بنابراین انتظار می رود در برنامه هفتم 
توســعه حتماً به همسان سازی حقوق بازنشستگان توجه 
شده و این موضوع اجرایی شود.این در حالی است که آنچه 
در کندوکاش در میان صفحات لایحه برنامه هفتم توسعه...

پایانِ همسان سازی 
حقوق؟

7

مجلس مُصر بر همسان سازی حقوق 
بازنشستگان است

گزارش

9

3

آمار 
وحشتناک 
مهاجرت!

 نماینده سابق مجلس: مهاجرت سالانه
 ۱۰ هزار کادر پزشکی
 از کشور؛ جای وزیر بودم استعفا می دادم

عقب  نشینی دلالان از بازار ارز
جمع کردن نقدینگی از جامعه باعث کنترل قیمت دلار شد
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 با آغاز عملیات غافلگیرانه و ترکیبی طوفان الاقصی توسط نیروهای حماس، 
پرســش های زیادی درباره آینده درگیری ها و نقش بازیگران منطقه ای و 
فرامنطقه ای مطرح می شــود. ولید عبدالحی کارشــناس مسائل راهبردی 
و پژوهشــگر برجســته اردنی در ارزیابی خود می نویســد: سه سؤال در تمام 
رســانه های عربی و بین المللی درباره پیامدهای عملیات طوفان الاقصی 

به کرات شنیده می شود:
سؤال اول: آیا دایره تقابل از سطح فعلی به سطح منطقه ای گسترش خواهد 

یافت؟
ســؤال دوم: اگر اساســاً جنگ در چهارچوب فعلی خود باقی بماند، چه چشم 

اندازی برای بازه زمانی کوتاه مدت وجود دارد؟
ســؤال ســوم: اهمیت عملیات طوفان الاقصی چیست: ماهیت تاکتیکی یا 

استراتژیک دارد؟
پاســخ به ســؤال اول؛ احتمال گســترش رویارویی: در اینجا باید جغرافیای 
رویارویی منطقه ای را در صورت وقوع آن مشخص کرد، زیرا به این معناست 
که تمام یا بیشتر محورهای مقاومت در کنار این رویارویی قرار می گیرند. اگر 
بخواهیم احتمالات پیوستن را - در صورت وقوع - رتبه بندی کنیم، به این 
صورت است: اول حزب الله - دوم انصارالله - سوم ایران - چهارم سوریه.

الف - حزب الله: ورود حزب الله در این رویارویی ممکن اســت ماهیت یک 
رویارویی محدود را به خود بگیرد که تنها به مرزها مربوط شــود. اما موارد 

زیر را باید در نظر داشت:
۱- گستردگی ادامه نبرد در غزه، هر چه نبرد طولانی تر شود، احتمال مشارکت 
حزب الله بیشتر می شود، اما طول این رویارویی به تلاش جامعه بین المللی 
برای توقف جنگ، به ویژه با تلفات فزاینده بستگی دارد. ایالات متحده در 
درگیری های بزرگ غوطه ور اســت. جنگ روســیه و اوکراین، تنش چین و 
تایوان از نمونه های آن هستند. ضمن اینکه شروع قریب الوقوع کارزارهای 
انتخاباتی برای ریاســت جمهوری آمریکا را نباید فراموش نکنیم. اظهارات 
وزیر امور خارجه آمریکا نیز مبنی بر »فقدان شواهد درباره مشارکت ایران، 
متغیرهایی هســتند که برای جلوگیری از گســترش تقابل در کنار هم قرار 

می گیرند.
۲- بیانیه های رسمی روسیه و چین بر لزوم حرکت در جهت توقف تشدید 

تاکید دارد.
۳- واضح است که قیمت نفت شروع به افزایش کرده و با توجه به بحران 
اقتصادی در اروپا، هیچ وسوســه ای برای اصرار در جهت ادامه یا گســترش 
جنــگ وجــود ندارد، به ویــژه اگر حمل و نقل در تنگه هرمز، باب المندب و 

دریای سرخ مختل شود.
۴- شکی نیست که کشورهای عربی، به ویژه کشورهای نزدیک به منطقه 
درگیری، از ترس هجوم مهاجران از غزه یا وقوع تظاهرات و تحرکات مردمی 

که بی ثباتی را افزایش می دهد، مایلند فوراً جنگ را متوقف کنند.
ب - انصارالله: انصارالله یمن مشــرف به ســاحلی به طول ۴۴۲ کیلومتر در 
دریای سرخ است و پیش از این در سال های ۲۰۱۶، ۲۰۱۷، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ 
علیه برخی کشــتی ها عملیات نظامی انجام داده و در نوامبر ۲۰۱۹، رهبر 
انصارالله تهدید به حمله به اهداف اسرائیل در دریای سرخ کرد. کافی است 
بدانیم که تردد بین المللی در دریای سرخ شامل عبور روزانه حدود ۴ میلیون 
بشــکه نفت از این دریا و ۲۵ هزار کشــتی تجاری در سال است که ۷ درصد 

تجارت جهانی را در سال تشکیل می دهد.
ج - ایران: مشارکت احتمالی ایران شاید مهمترین نقطه نگرانی جامعه بین 
المللی باشد و در این حالت ممکن است کل خاورمیانه به عرصه درگیری بدون 
مرز تبدیل شود. به نظر می رسد ایران با توجه به شرایط داخلی، تحریم های 
شدید علیه آن و تمایل روسیه و چین برای پایبندی به مسیر آرامش به دنبال 

رویارویی مستقیم با اسرائیل نیست.
د - سوریه: این احتمال وجود دارد که این کشور با توجه به شرایط داخلی خود 
مستقیماً در رویارویی قرار نگیرد. سوریه از طرف های مختلف از جمله ترکیه 
و مخالفان مســلح با شــمال و جنوب خود تنش را تجربه می کند. اما ممکن 
اســت به لحاظ اخلاقی و در جهت نزدیک شــدن بیشتر به جنبش حماس 

عمل کند و تنها به آن فرصت های جدیدی برای حضور در سوریه بدهد.
موارد فوق نشان می دهد که احتمال جنگ فراگیر و منطقه ای کمتر است و 
این امر با این واقعیت تقویت می شود که قدرت های بین المللی و منطقه ای 
و حتی اسرائیل گسترش جنگ را به نفع خود نمی دانند. ممکن است ترکیه با 
استفاده از روابط خود با طرف های درگیر به ویژه اسرائیل و حماس و با کمک 
گرفتن از دیپلماسی نیابتی در قطر، در آرام کردن اوضاع نقش داشته باشد.

پاسخ به سؤال دوم؛ محدوده زمانی: توقف زودهنگام نبرد دشوار است، زیرا 
بــا توجــه به تداخل نیروها، وضعیــت بحرانی دولت نتانیاهو، و حضور ده ها 
یا شــاید صدها زندانی از هر دو طرف، اوضاع پیچیده تر از آن اســت که به 
ســرعت حل شــود. باید مدنظر داشت که مذاکرات زمان می برد تا به توقف 
درگیری منجر شــود، به خصوص که شــرایط متقابل برای یافتن راه حل 

بسیار پیچیده خواهد بود.
پاسخ به سؤال سوم؛ اهمیت عملیات طوفان الاقصی: دو مسیر در این باره 
وجود دارد، مسیر شک و تردید، که مشمول بار تجربیات قبلی اعراب است، 
و بیم آن می رود که این عملیات کپی برداری از جنگ یوم کیپور باشد. یک 
دســتاورد نظامی با عقب نشــینی سیاسی و ورود به مذاکرات مشابهی مانند 
کمپ دیوید که با شــرایط خاص خود همراه اســت. در سیاست، راه جهنم با 

نیت خیر هموار می شود.
در مورد راه دوم، این است که آنچه را که رخ داده به عنوان یک اپیزود از یک 
درگیری وجودی در نظر بگیریم که اشکال آن بدون انکار محتوای آن تجدید 
خواهد شد. نتیجه هر چه بود، جنگ های ۱۹۴۸، ۱۹۵۶، ۱۹۶۷، ۱۹۷۳، ۱۹۸۲، 
انتفاضه اول، انتفاضه دوم و ســپس از ســال ۲۰۰۰ تا کنون و نبرد با لبنان، 
سوریه و غزه متوقف نشد. ویژگی کلی، تداوم درگیری بدون توجه به مظاهر 
مختلف آن است و مهمترین ویژگی طوفان الاقصی درهم شکستن اعتماد به 
نفس اغراق آمیز اسرائیل است. همچنین بازگرداندن مسئله فلسطین به خط 
مقدم دیپلماسی جهانی و بازگرداندن اعتماد به گزینه مقاومت. اما هر چیزی 
بهایی دارد و آنچه در غزه در جهت تخریب برنامه ریزی شــده رخ می دهد 
 بخشی از بهای آن است که شاید سستی اعراب هزینه های آن را چند برابر 

کند.

سستی هزینه ساز اعراب

هیچ بعید 
نیست که 
عقده های 
بنیامین 
نتانیاهو 
نخست وزیر 
رژیم اسرائیل 
در رابطه با 
جمهوری 
اسلامی ایران، 
در نهایت 
آمریکا را به یک 
جنگ منطقه ای 
فاجعه بارِ دیگر، 
این مرتبه علیه 
ایران سوق 
دهد

ت
س

سیا

رویداد غیر قابل ترمیم هفتم اکتبر در فلسطین طوری غیرمنتظره و در 
شکسته شدن خانه عنکبوتی رژیم صهیونیستی شگفت آفرین بود که 
تاکنون تحلیل های متعدد و متناقضی در ســطح جهان ارائه شــده است 
هرچند همه تحلیل ها بر شکســت خفت بار اســرائیل تاکید دارند اما در 
غالب این تحلیل ها نگرانی های قابل توجهی نسبت به آینده این جنگ 
و دامنــه و گســتره آن و تاثیــرات آن در منطقه خاورمیانه و جهان قابل 
مشاهده است.اقدام غافلگیرانه حماس در شهرکهای صهیونیست نشین 
اراضی اشغالی از حجمی بی نظیر در جنگاوری برخوردار بود و پس از نبرد 
۱۹۷۳ برای نخستین بار حیات و بقای رژیم صهیونیستی به چالش جدی 
کشــیده شــده است، چالشی که واکنش تل آویو نسبت به اقدام حماس 
را قابل پیش بینی می کرد.قطعاً جنبش حماس نســبت به این واکنش 
اطلاع کامل و جامعی داشت و می توان انتظار داشت که برای مدیریت 

نبرد، تاکتیک های لازم را درنظر گرفته باشد اما آن سوی میدان رژیمی 
قرار دارد که در طول عمر خود از هیچگونه جنایت آشکار و پنهان علیه 
فلســطینیان و حتی کشــورهای منطقه رویگردان نبوده و حتی با وجود 
توافق اسلو مبنی بر پذیرش دو کشور فلسطینی و اسرائیلی به هیچ یک 
از بندهای توافق خود پایبند نبوده است.حاکمان چنین رژیمی با به راه 
انداختن هلوکاست غزه و قتل عام فلسطینیان که نوعی نسل کشی از 
جامعه عرب محسوب می شود درصدد نشان دادن کامل خوی وحشی و 
ددمنشانه خود هستند.#هلوکاست_غزه به وضوح نشان داده است که در 
قانون جنگل موجودات ضعیف تر قربانی حقِ مجعولی هستند که قانون 
بقا در اختیار حیوانات وحشی قرار می دهد تا برای تضمین بقایشان علاوه 
بر کشــتن انســانهای بی گناه، تمامی زیرساخت های خدمات عمومی، 
اقتصادی و... را نابود کنند و از این جهت است که تدبیر حکیمانه رهبر معظم 

انقلاب در فلسطینی توصیف کردن هلوکاست غزه، هرگونه بهانه برای 
جنگ افروزی بیشتر صهیونیستها علیه سایر بازیگران به ویژه جمهوری 
اسلامی ایران را از این رژیم جنایت پیشه گرفت.باید در نظر داشت پس 
از عهد شکنی های متعدد و جنایات فراوان اسرائیل، فلسطینیان نیز بر 
اساس قاعده بقا حق پاسخ به جنایات صهیونیستها را برای خود محفوظ 
می دانند که این منطق مشترک دو طرفِ منازعه ابعاد مبهمی را رقم می 
زند و بازیگران پیرامونی این نبرد باید توجه داشته باشند هرگونه اقدامی 
که بهانه برای گسترش جنگ به دست اسرائیل دهد نه تنها این رژیم 
را از تنگنای خفت بار هلوکاســت غزه رهایی می بخشــد بلکه با واکنش 
دیوانه وار صهیونیست ها می تواند دامنه ضایعه بار جنگ را به کشورهای 
هدف تعمیم دهد و چه بسا در سیطره پروپاگاندای صهیونیسم جهانی 

جایگاه جانی و قربانی جابجا شود.

گزارش

نشــریه "اکونومیســت" در گزارشی با اشاره به اوج گیری تنش و درگیری ها 
میان جریان مقاومت فلســطین و رژیم اســرائیل در نوار غزه، به طور خاص به 
واکاوی ابعــاد مختلــف طرح این گــزاره پرداخته که آیا دولت مصر، علی رغم 
مشــکلات فــراوان اقتصادی خود، از طریق گذرگاه رفــح، در نهایت میزبان 
پناهجویان فلسطینی خواهد شد؟ و اینکه آیا دولت های غربی به ویژه آمریکا 
تــوان اثرگــذاری بر تصمیمات دولت مصر در ایــن رابطه را دارند؟به گزارش 
»تدبیرتازه«، اکونومیســت در گزارش خود می نویسد: »غزه شرایط وخیمی را 
تجربه می کند. این منطقه با تهدید حمله زمینیِ ارتش اسرائیل مواجه است و 
البته که جریان آب، برق، گاز و واردات مواد غذایی به آن نیز قطع شــده اســت. 
در شرایط کنونی، چیزی بیش از ۲ هزار فلسطینی در نتیجه حمله اسرائیل به 
نوار غزه جان خود را از دســت داده اند و البته که نیمی از جمعیت نوار غزه نیز 
آواره شــده اند. اســرائیل در مدت اخیر هشدارهای مکرری را به مردم نوار غزه 
ارائه کرده که بهتر است هر چه سریع تر شمال این منطقه را ترک و به مناطق 
جنوبی آن حرکت کنند. در عین حال، گذرگاه رفح که بخشی از دیوار مرزی ۱۱ 
کیلومتری در جنوب نوار غزه به سمت مصر است و در واقع تنها نقطه اتصال 
اراضی فلســطینی به جهان خارج که تحت نظارت اســرائیل نیست را تشکیل 
می دهد، از تاریخ هفتم اکتبر، یعنی همان روزی که عملیات طوفان اقصی انجام 
شد، بسته شده است. در این میان، برخی امید دارند که برای جلوگیری از وقوع 
یک فاجعه انسانی در نوار غزه، "عبدالفتاح السیسی" رئیس جمهور مصر، نظر 
خود را تغییر دهد و به پناهجویان این منطقه اجازه وورد به خاک مصر را بدهد. 
در این بحبوحه، آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریما نیز در تاریخ ۱۵ اکتبر و در 
قالب آخرین مقصد سفر اخیر منطقه ای اش به خاورمیانه، وارد مصر شده است. 
درست در همین نقطه، برخی به طرح این سؤال می پردازند که آیا امکان دارد 
دیپلمات های خارجی از فضای بحران زده اقتصاد مصر استفاده کنند و از طریق 
ارائه برخی مشــوق های اقتصادی به دولت مصر، بر تصمیمات آن در رابطه با 

گذرگاه رفح و مواجهه با پناهجویان فلســطینی اثرگذاری داشــته باشند؟ البته 
که مصر در این زمینه سابقه هم دارد. سال ۱۹۹۱، سه ماه پس از جنگ خلیج 
فارس، آمریکا و دیگر دولت های غربی، مجوز اخذ وام و منابع مالی خارجی به 
ارزش ۱۰ میلیــارد دلار را بــه دولت مصر دادند. این مبلغ در آن زمان چیزی در 
حدوداً یک چهارم از ارزش کل بدهی های خارجی مصر را شامل می شد. البته 
کــه مصــر در آن زمــان یک پاداش راهبردی را نیز از غرب دریافت کرد. در آن 
دوره، "حسنی مبارک" رئیس جمهور وقت مصر از جمله رهبران عربی بود که 
از گزاره حضور نظامی کشــورش در ائتلاف تحت رهبری آمریکا جهت حمله 
به کویت و بیرون راندن نیروهای ارتش عراق از آن حمایت کرد. اکنون یکبار 
دیگر، اقتصاد مصر با وضعیت وخیمی رو به رو است. نرخ تورم سالانه این کشور 
به ۳۸ درصد رسیده که در نوع خود بالاترین میزان در کل تاریخ است. پول ملی 
مصر موســوم به پوند نیز با کاهش قابل توجه ارزش خود رو به رو شــده اســت. 
در این راستا شاهد بوده ایم که دولت مصر عملًا رو به چاپ فزاینده پول آورده 
و از این طریق، بدهی ها و یارانه های دولتی )مثلًا در رابطه با نان( و همچنین 
شرکت های دولتی اش را تأمین مالی می کند. صندوق بین المللی پول نیز که 
سال گذشته با پرداخت وام به مبلغ ۳ میلیارد دلار به مصر موافقت کرده بو، ف 
از پرداخت کل مبلغ مذکور به این کشور خودداری می کند و دلیل این مساله را 
هم عدم اطمینان خود از اینکه مصر بتواند مبلغ وام را بازپرداخت کند، عنوان 
کرده اســت. مصر اکنون با کســری بودجه قابل توجهی رو به رو اســت و البته 
که در حوزه واردات کالاهای اساسی اش نیز با چالش هایی جدی مواجه است. 
مسائلی که همه و همه فضای معادلات اقتصادی این کشور را تا حدی مبهم 
و البتــه بــا تهدید همراه کرده انــد. در این فضا، برخی تحلیلگران بر این باورند 
که غرب و به طور خاص دولت آمریکا احتمالًا سعی خواهند کرد تا از رهگذر 
مسائل اقتصادی، بر دستورکار های دولت مصر در رابطه با بحران در نوار غزه 
اثرگذاری داشته باشند. با این حال، آن ها با ۳ چالش جدی نیز رو به رو هستند. 

اولًا، اقتصاد مصر وضعیت خوبی ندارد اما منابع مالی فعلی این کشور و ذخیره 
۳۰ میلیارد دلاری آن، به مصر این اجازه را می دهند که تا چند ماه، اقتصاد خود 
را به نحو خوبی مدیریت کند. دوم اینکه بدهی های مصر عمدتاً به بانک های 
خصوصی و نهادهای مالی بین المللی هستند و آمریکا طرف حسابِ اصلی مصر 
در این رابطه نیست. موضوعی که سبب شده تا برخی ناظران و تحلیلگران به 
این مساله اشاره داشته باشند که احتمالًا وزیر خارجه آمریکا در سفر به قاهره، 
وعده تسهیل دریافت وامهای مصر از نهادهای مهم بین المللی نظیر صندوق 
بین المللی پول را به طرف مصری داده اســت. البته که مبلغ وام های خارجی 
که برای مصر در نظر گرفته شده هم چندان دندانگیر نیست که بتواند جذابیت 
چندانی را برای قاهره ایجاد کند. در این میان، باید توجه داشت که بخش قابل 
ملاحظه ای از بدهی ها و کمک های مالی که برای مصر در نظر گرفته شده اند 
نیز مربوط به کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس نظیر امارات متحده عربی، 
قطر و عربستان سعودی هستند که این طیف از کشورها نیز علیه حمله اسرائیل 
به نوار غزه موضع گیری کرده اند. در این چهارچوب، اثرگذاری و نفوذ این دسته 
از کشورها بر مصر، به مراتب بیشتر از کشورهای غربی نظیر آمریکا است. در 
نهایت ســوم اینکه دولت مصر باید تضمین های روشــنی را دریافت کند که در 
صورت پذیرش پناهجویان فلسطینی از نوار غزه، در ادامه راه کمک های مالی 
قابل توجهی از سوی بازیگران بین المللی به این کشور ارائه خواهد شد. مصر 
به دلیل شرایط بحرانی اقتصاد خود، نگرانی های جدی را در مورد تأمین مالی 
پناهجویان فلسطینی که وارد این کشور خواهد شد، دارد. معادله ای که می تواند 
شوک های به مراتب سخت تر و جدی تری را به اقتصاد مصر وارد کند و حتی 
تبعات سیاســی-اجتماعی و امنیتی قابل ملاحظه ای را به این کشــور تحمیل 
کند. مســائلی که همه و همه از پیچیدگی های گســترده گزاره میزبانی مصر از 

پناهجویان فلسطینی حکایت دارند.«
منبع: نشریه "اکونومیست" ��

معمای میزبانی از پناهجویان فلسطین

سامان سفالگر
روزنامه نگار

هلوکاست غزه

یادداشت

یادداشت

روح الله جمعه ای
روزنامه نگار

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار

»تدبیر تازه «  از اقتصاد بحران زده مصر گزارش می دهد؛

 جنگ غزه
 و نقشه کثیف 
نتانیاهو 
علیه ایران

تدبیر تازه   از پیامدهای "طوفان 
الاقصی" گزارش می دهد؛

پایگاه خبری "مدرن دیپلماسی" در گزارشی با اشاره 
بــه اوج گیــری جنگ غزه، به طــور خاص به رویکرد 
دولت نتانیاهو در مدیریت این جنگ پرداخته و تاکید 
کرده که نخســت وزیر اسرائیل و حامیان افراطی اش 
ســعی دارند پله پله دولت آمریکا را به ســمت گسترده 
کردنِ دامنه جنگ و معطوف کردن آن به سمت ایران، 
هدایــت کنند. موضوعی که البته یک آرزوی دیرینه 

برای آن ها است.
بــه گــزارش »تدبیرتازه«؛ پایــگاه خبری-تحلیلی 
مدرن دیپلماســی در گزارش خود می نویســد: »هیچ 
بعید نیســت که عقده های بنیامین نتانیاهو نخســت 
وزیر رژیم اســرائیل در رابطه با جمهوری اســلامی 
ایــران، در نهایت آمریــکا را به یک جنگ منطقه ای 
فاجعه بارِ دیگر، این مرتبه علیه ایران سوق دهد. پس از 
عملیات "طوفان الاقصی" که در تاریخ ۷ اکتبر صورت 
گرفت، نتانیاهو به صرافت افتاده تا علیه ایران، اقدامات 
ماجراجویانه ای را انجام دهد. در این رابطه، نخســت 
وزیر اسرائیل سعی دارد تا با جوسازی های خود پیرامون 
حمله حماس به عمق اسرائیل و همچنین جلب حمایت 
بیــن المللی، زمینه را برای نشــان دادن یک واکنش 
گسترده در سطح منطقه فراهم سازد. البته که نتانیاهو 
در پیشبرد این دستورکار، هم منافع سیاسی و هم منافع 
شــخصی قابل توجهی را نیز برای خود متصور است. 
توجه داشــته باشــیم که اگر اسرائیل یک ماجراجویی 
منطقه ای راه بیندازد، مقام های این رژیم تا حد زیادی 
از ارائه پاسخ به دلیل ناکارآمدی های عجیب و غریب 

امنیتی و سیاســی خود طفره می روند و در عین حال، 
شخص نتانیاهو نیز می تواند روند گسترده اعتراضات 
که مدت هاست علیه وی در جریان بوده و البته اتهامات 
قضایی که علیه او مطرح است را به کل منحرف سازد. 
معادله ای که در ماه های گذشته به یک دردسر واقعی 
برای نخســت وزیر اسرائیل تبدیل شده است. در این 
وضعیت، نتانیاهو عملًا یک شــبه سعی داشته تا خود 
را از قامتِ یک نخست وزیر شکست خورده و بحران 
زده خارج و در مقام یک رهبر سیاسیِ کارآمد در زمان 
جنگ ظاهر شــود. در این میان، احزاب اپوزیســیون 
در اســرائیل نیز پیشــنهاد ائتلاف با نتانیاهو و تشکیل 
دولت وحدت ملی را مطرح کردند. نتانیاهو در روزهای 
گذشته جهت پیشبرد دستورکارهای خود، حمایت های 
نامشــروط و گســترده ای را از سوی دولت های غربی 
دریافت کرده اســت. کشورهای غربی اعلام کرده اند 
که دامنه جنگ و درگیری تا هر زمان که طول بکشد، 
آن ها حامی اســرائیل باقی خواهند ماند. در این راستا، 
دولت بایدن اقدام به ارسال تجهیزات و مهمات برای 
اســرائیل کرده و مدرن ترین و پیچیده ترین ناو جنگی 
خود موســوم به "فورد" را نیز با تعدادی ناوشــکن، 
عازم آب های مدیترانه شــرقی کرده اســت. البته که 
دیگر نیروهای آمریکایی در منطقه نیز در حالت آماده 
باش هســتند و وضعیت نیروهای مقابلِ آن ها )محور 
مقاومــت( نیز خــود از احتمال وقوع جنگ و درگیری 
و تنش های گســترده تر در آینده حکایت دارد. ظاهراً 
انگیــزه اصلی دولت بایدن در تشــدید حمایت هایش 

از اســرائیل، معطوف به تقویت بازدارندگی راهبردی 
در منطقه اســت تا این اطمینان خاطر ایحاد شــود که 
اســرائیل با ســناریوهای به شــدت بحرانی رو به رو 
نخواهد شــد. با این حال، مــرور گزاره های تاریخی 
حاکی از این هســتند که مشــوق اصلی بایدن در امر 
تشدید حمایت هایش از اسرائیل، عمدتاً سیاسی است 
و بایدن و حزب دموکرات می خواهند مطمئن شــوند 
که حزب جمهوریخواه از وضعیت جاری، به ضرر حزب 
دموکرات و انجام تبلیغات علیه آن ها استفاده نخواهد 
کرد. موضوعی که به ویژه با توجه به نزدیک شدن به 
زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۴ 
آمریکا، ابعاد جدی تری را نیز به خود می گیرد. در این 
راســتا، شــاهد آن بوده ایم که مخالفان جمهوریخواهِ 
دولــت بایدن، به صراحت توافق اخیر مبادله زندانیان 
میــان ایــران و آمریکا و آزادســازی ۶ میلیارد دلار از 
دارایی هــای ایران را به حمــلات حماس علیه رژیم 
اســرائیل ربــط داده و به همیــن طریق، این دولت و 
سیاست خارجی خاورمیانه ای آن را به ناکارآمدی متهم 
می ســازند. با این حــال، نتانیاهو و وزرای متعصب و 
افراطی اش، احتمالًا انگیزه های متفاوتی را در تحریک 
آمریــکا جهت مداخله فعال تر در میدان های نبرد، در 
دســتورکار دارند. اهدافی که ورای ایجاد بازدارندگی 
نظامی و یا اهداف خاص سیاسی قرار می گیرند. احتمالًا 
آن ها به دنبال گســترده کــردنِ دامنه جنگ کنونی، 
در ســطح منطقه و به طور خاص علیه ایران هســتند. 
نتانیاهــو و متحــدان افراطی اش تا کنون بارها و بارها 

از نقــش محــوری ایران در طراحی عملیات "طوفان 
اقصی" خبر داده اند و البته که پیشتر نیز ایران را چهره 
اصلی در پسِ مبارزات ملت فلســطین علیه اســرائیل 
توصیف می کردند. در این رابطه، جریان های سیاسی 
و رسانه ای مختلف در آمریکا و اروپا نیز در مورد گزاره 
دخالت ایران و نقش محوری این کشور در شکل دهی 
به عملیات طوفان اقصی و تقویت قدرت نظامی جریان 
مقاومت فلســطین علیه اسرائیل، مانورهای تبلیغاتی 
فراوانــی را انجــام می دهند. با ایــن حال، مقام های 
آمریکایی تاکنون در چندین نوبت، ادعاهای اسرائیل 
را رد کرده و تاکید داشته اند که نشانه ای دال بر مداخله 
ایران در قالب مســائل مذکور نیافته اند. توجه داشــته 
باشیم که نتانیاهو و متحدانش نمی توانند بدون دریافت 
یک چراغ سبز جدی و دریافت کمک های قابل توجه 
از سوی واشینگتن، علیه ایران یک اقدام نظامی معتبر 
را انجام دهند. با این حال، دولت نتانیاهو ســعی دارد 
تــا عملیــات طوفان اقصی و درگیریهای پس از آن را 
بهانه قرار دهد و دولت آمریکا را وار جنگ با ایران کند. 
با این همه، نکته قابل تأمل این اســت که شــرایط در 
موضعیت کنونی کاملًا پیچیده است و البته که اسرائیل 
و آمریکاها نیز اشتباه خواهند کرد اگر ایران را مثلًا شبیه 
به عراقِ سال ۲۰۰۳ ارزیابی کنند. تردیدی نیست که 
هرگونه ماجراجویی علیه ایران، با توجه به ظرفیت ها 
و قدرت این کشــور، تبعات وخیم و گســترده ای را به 

همراه خواهد داشت.«
منبع: پایگاه خبری-تحلیلی مدرن دیپلماسی ��

سامان سفالگر
روزنامه نگار
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میزان تورم 
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کانال ۵0 هراز 
تومان باقی 
خواهد ماند

گروه اقتصادی: بحث بر سر حقوق های نجومی و دریافتی های آن چنانیِ خواص، 
بحث جدیدی نیست؛ این مساله دوباره بعد از بررسی برنامه هفتم در مجلس، 

به سطح آمده است.
نهم مهرماه، بندی از لایحه برنامه به کمیســیون تلفیق ارجاع شــد که در آن 
سقف پرداخت حقوق کارکنان دولت برداشته می شد. در این بند آمده »حقوق 
و مزایای قانونی کارکنان وزارتخانه ها، مؤسســات دولتی و نیروهای مســلح 
بدون تعیین سقف پرداخت حقوق و مزایا به طور کامل پرداخت می شود«.فعلًا 
تکلیف این بند از لایحه برنامه هفتم مشــخص نیســت، اما نگاهی به بحث ها 
و مذاکرات مجلس در روز نهم مهرماه، خیلی چیزها را نشان می دهد: گروهی 
از نمایندگان مجلس با برداشــته شــدن سقف حقوق ها به این بهانه که موجب 
مهاجرت نیروهای متخصص مثل پزشکان متخصص یا اعضای هیات علمی 

دانشگاه ها می شود، مخالفند.
مذاکرات مجلس در مورد سقف حقوق ��

در آن روز، البرز حسینی نماینده خدابنده گفت: »این ماده )برداشتن سقف پرداخت 
حقوق( به معنای برقراری حقوق های نجومی اســت و اگر ما ســقف حقوق را 
برداریم دیگر چیزی قابل کنترل نیست«. علی اصغر عنابستانی نماینده سبزوار 
نیز در مخالفت گفت: »برداشــتن ســقف حقوق مغایر عدالت اجتماعی اســت. 
شایسته مجلس نیست که سقف حقوق را بردارد که در نهایت شاهد بازگشت 
حقوق های نجومی باشیم«.اما برخی نمایندگان با سقف داشتنِ حقوق و مزایا، 
حقوق و مزایایی که از بیت المال یا به عبارت درســت تر از جیب مردم پرداخت 
می شود، مخالف بودند؛ برای نمونه، رحیمی مظفری نماینده سروستان به عنوان 
مخالف حذف این بند، گفت: »چه کسی گفته که برداشتن سقف حقوق به معنای 
حقوق های نجومی اســت؟ چرا باید کســی که در تهران و زیر کولر کار می کند 
با کسی که در جنوب و در آن گرما مشغول به کار است حقوق یکسان بگیرند؟ 
بعد دوســتان اســم کارکنان وزارت نفت را می آورند. فیش حقوقی من با آنها را 
منتشر کنید که ببینیم این خبرها هم نیست«این نماینده مجلس با اشاره به این 
که امسال تعدادی از دانشگاه علوم پزشکی شیراز به خارج از کشور رفتند، گفت: 
»پس احساسی تصمیم نگیرید عدالت به این معنی نیست که همه به یک اندازه 
حقوق بگیرند«.کمال علیپور نماینده قائمشهر نیز در تذکری با اعلام موافقت 
با ســقف نداشــتن پرداختی ها گفت: »آنچه در کمیسیون با صحن مطرح شده 
متفاوت است. ما با شرایطی مواجه هستیم که خلبانان ما به کشورهای حاشیه 
خلیج فارس می روند و یا اینکه پزشکان و متخصصان ما مهاجرت می کنند چون 
برای آنها ســقف حقوق گذاشــته ایم. اگر دغدغه خروج متخصصان و نخبگان 
را داریم باید به این موارد توجه شــود«.کلیدواژه های مخالفت با ســقف حقوق، 
مشــخص و یکسان است؛ »پزشــکان مهاجرت می کنند«، »اساتید مهاجرت 

می کنند«، »عدالت به معنای برابری نیست« و ....
بحرانِ مهاجرت در تمام لایه های مزدبگیران ��

درست است که ما با بحران مهاجرت مواجهیم، اما این بحران فقط محدود به 
پزشــکان و اعضای هیات علمی دانشــگاه ها نیست، دقیقاً آن هایی که به گفتهٔ 
نادر مرادی فعال کارگری، نمایندگان مجلس با آن ها اشتراک منافع دارند و با 
جان و دل از حقوق شان دفاع می کنند!او گفت: ما در تمام لایه های مزدبگیران، 
با بحران مهاجرت به دلیل کمبود دســتمزد، فقدان آزادی تشــکل یابی و فقدان 
امنیت شغلی مواجهیم؛ چرا فقط آن هایی که دست شان در کیسه بیت المال است 
و نمایندگان مجلس از میان شــان بیرون آمده اند باید افزایش حقوق آن چنانی 
داشته باشند؟!مهاجرت به خاطر ناعادلانه بودنِ حقوق دریافتی، سطح وسیعی از 
مزدبگیران کشور را دربرگرفته است؛ محمد شریفی مقدم دبیرکل خانه پرستار از 
موج سنگین مهاجرتِ پرستاران به کشورهای اروپایی و استرالیا و حتی کشورهای 
همســایه خبر می دهد، تنها به این دلیل که حقوق شــان ناعادلانه پایین است و 
از تبعیض و زندگی سخت رنج می برند؛ همان پرستارانی که برای ۱۳۰ ساعت 
اضافه کار در هر ماه )تقریباً برابر با یک ماه کار موظفی(، بعد از چند ماه تأخیر، 
کمتر از دو میلیون تومان به حساب شان واریز می شود. همان پرستارانی که در 
فاصله ای کوتاه، دو نفر از آن ها جان خود را در اثر ایست قلبی در حین کار از دست 
دادند.محمدزاده کارگر متخصص شاغل در پارس جنوبی نیز از موجِ بی پایان و 
ســرکشِ مهاجرتِ کارگران متخصص و باســابقهٔ نفت و گاز به سکوهای نفتی 
کشورهای همسایه می گوید، جایی که دریافتی ماهانهٔ کارگران نفتی، حداقل 
۴ تا ۵ برابر دریافتی آن ها در ایران است و می توانند بعد چند سال کار، در ایران 
صاحبخانه شوند؛ او می گوید: اگر پنجاه سال در جنوب داغ روی سکوهای نفتی 
کار کنیم و هر روزِ این پنجاه سال، کل بدن مان از عرق و دوده های نفت سیاه 

شود، یک آپارتمان ۶۰ متری نمی توانیم بخریم!
عدالت هم طبقاتی ست؟! ��

این کارگران متخصص نفت باید با حقوق های مصوب شورایعالی کار یا کمی 
بیشتر بسازند و پیمانکاران سودهای نجومی به جیب بزنند، اما گویا معنای عدالت 
نقض نمی شود! پرستاران باید برای شیف های طولانی، ساعتی ۱۲ تا ۱۶ هزار 
تومان اضافه کار بگیرند، اما بازهم ظاهراً عدالت مخدوش نمی شــود، اما اگر 
نجومی بگیران نتوانند نجومی بگیرند، عدالت از میان می رود. به راستی که نگاه 
برخی به همه چیز طبقاتی ست، حتی به مقوله هایی مثل عدالت یا مهاجرت از 
سر تبعیض!»عدالت« به معنای برابری نیست اما به این معناست که هر کس 
به اندازهٔ خدمتی که می کند و استحقاقی که دارد، درآمد داشته باشد، اما فیش 
حقوقیِ ۹۳ میلیونی یک فرد ستادی در وزارت نفت )همان نهم مهرماه نماینده 
تهران در مجلس آن را تأیید کرد( یا حق العمل و حق المشاورهٔ چند صد میلیون 
تومانی در هیات مدیرهٔ برخی شــرکت های دولتی، نه به خدمت کردن مربوط 
اســت و نه به اســتحقاق. وقتی می گویند سقف حقوق بدنهٔ دولت، منظور بدنهٔ 
مدیریتی دولت است چراکه کارمندان رده های پایین و میانی آن چنان سخت در 
اشل های مزدی و پایه های شغلی گیر افتاده اند که ریالی بیش از آنچه ضوابط 
تعیین کرده، نمی توانند حقوق بگیرند.حقوق نجومی برای مدیران است، برای 
ستادی هاســت و برای اعضای هیات مدیره شــرکت های دولتی و به گفته نادر 
مرادی »هیچ شباهتی به عدالت ندارد فقط برداشت بی رویه و مطابق میلِ خواص 
از بیت المال است.....«اما چگونه است که برداشت دلبخواه از خزانهٔ بیت المال، 
هزینه های دولت را بالا نمی برد و مخالف اصل ۷۵ قانون اساسی نیست؛ چگونه 
است که برخی از نجومی بگیری با استناد به »عدالت« دفاع می کنند وقتی ۶۰ 
درصد مزدبگیران کشور با حقوق ۹ میلیون تومانی زندگی می کنند و مدتهاست 

که هرچه زحمت می کشند، دیگر دست شان به دهان شان نمی رسد؟!

جنجال بر سرِ »حقوق های نجومی« ادامه دارد
عدالتِ طبقا تـی؟

 فرآینــد بحــث درباره پذیرش لوایح FATF در مجلس قبل بود که به 
مجمع رفت و باید در مجمع تشخیص مصلحت تصمیم گیری شود.

موضــوع جدیدی هــم درباره FATF به مجلس ارتباط نداشــته که 
آن را تصویــب یــا رد کنــد و یا نظر بدهد. طبیعتاً در مجمع براســاس 
آئین نامه جدیدی هم اکنون ظاهراً در دستور کار است، رئیس مجلس 
به عنوان یکی از اعضای مجمع حضور دارد که می تواند اظهارنظر کند 
و مسئول کمیسیون های تخصصی مربوطه مانند کمیسیون امنیت یا 
کمیســیون های دیگر که به تشــخیص مجمع دعوت می شوند، حق 
رأی و اظهارنظر دارند اما چیزی در رابطه با موضوع FATF به مجلس 
ارجاع نشــده اســت.آن چیزی که در بحث FATF مطرح می شود این 
است که اساساً ما یک تکالیفی را می پذیریم که آن تکالیف با ماهیت 
استقلال و رویکرد ملی ما در تضاد است. اینکه تکالیفی که می پذیریم 
و با رویکرد استقلال ملی و رویکرد منافع ملی ما در بخش اقتصادی 

در تضاد است به کنار و اینکه هیچ ضمینی برای انجام تعهد هم وجود 
ندارد، موضوع دیگری است.ماجرای FATF از بحث مذاکرات برجامی 
که بیشتر نیست؛ جمهوری اسلامی همه تعهدات را پذیرفت و انجام 
داد امــا طــرف مقابل تعهدات خود را انجام نداد. FATF یک چارچوب 
این گونه است، حتی اگر اجرا هم شود تضمینی برای آن در نظر گرفته 
نمی شود که مشخص شود چقدر امکان تحقق آن وجود دارد. بنابراین 
در ایــن خصــوص حاکمیت باید تصمیم بگیرد که آیا با چیزی که آنها 
می گویند، حاضر هستند در خصوص محورهایی که با منافع ملی ما تضاد 
دارد، کوتاه بیایند؟ البته گروه FATF با کشورها مذاکره می کند و فرمت 
ثابتی برای همه کشورها وجود ندارد، متناسب با هر کشور تعهداتش را 
تعریف می کند. امکان دارد جمهوری اسلامی بتواند در مذاکرات با گروه 
FATF بخشــی از مســائلی که نقض حاکمیت ملی ما است و موضوع 
دسترسی به اطلاعات مالی، بانکی و موضوعاتی شبیه به این را مرتفع 

کند. در آن صورت فضای جدیدی خواهیم داشت.اما اگر آن چیزی که 
قبلًا در زمان آقای طیب نیا آن متن را امضا کردند، باشد ما آن را به نفع 
منافع ملی نمی دانیم و فکر می کنیم مشــکلات جدی ایجاد می کند. 
شرط این است که حتماً این موارد را مورد مذاکرات قرار بدهند. از همه 
 FATF مهم تر هیچ تضمینی بر اجرای توافق از طرف گروه های مرتبط با
برای جمهوری اسلامی ایران در حل مشکلات اقتصادی هم نیست. 
تجربه تلخ آن هم برجامی است که آن طور شد.افزایش مجدد نرخ ارز، 
سکه و طلا هم بیشتر به مسائل سیاسی گره خورده و التهابات بازار ارز 
ناشی از فضای جنگ در فلسطین و حوزه منطقه است؛ اما اینکه اتفاق 
خاصی افتاده باشد که دوباره ما شاهد تغییر نرخ ارز باشیم، بررسی های 
ما چنین چیزی نشان نمی دهد. به نظر می رسد این بخش از التهابات 
بعد از مدتی کاهش پیدا کند. اما سیاست های ارزی بانک مرکزی مورد 

انتقاد جدی ما است که در گذشته هم به آن اشاره شده بود.

رویداد

رییــس اتحادیه بارفروشــان تهران در 
گفت وگــو بــا ایلنا با بیان اینکه ۷۰ درصد 
محصولات کشــاورزی و انواع میوه رشد 
۱.۵ برابری نســبت به سال گذشته دارند، 
ادامه داد: میزان تولید مازاد از پوشش نیاز 
داخلی اســت و صادرات نمی تواند منجر 
به افزایش قیمت محصولات کشاورزی 
شــود.مصطفی دارایی نــژاد با اشــاره به 
میوه هــای وارداتی گفــت: موز، نارگیل، 
زنجبیــل، آوکادو از جملــه اقلام وارداتی 
هســتند، البته آوکادو به تولید داخل هم 
رســیده و در تنکابن و رامســر هم آوکادو 

تولید می شــود که این میــوه به صورت 
دانه ای به فروش می رود و قیمت هر دانه 
آوکادو چه داخلی و چه وارداتی بین ۴۰ تا 
۶۵ هزار تومان است. همچنین میوه پاپایا 
هم وارداتی است.دارایی نژاد با بیان اینکه 
صادرات به عراق از ســرگرفته شده است، 
افزود: تا یک ماه قبل عراق جلوی واردات 
میوه و محصولات کشاورزی را گرفته بود و 
نیاز خود را با تولید داخل پوشش می داد اما از 
آنجایی که حجم تولید پاسخگوی نیاز نبود 
دوباره صادرات محصولات ایرانی به عراق 
از سر گرفته شد و گوجه، پیاز، هندوانه و خیار 

دوباره به عراق صادر می شــوند.وی ادامه 
داد: از دو هفته گذشــته پیاز و سیب زمینی 
به پاکستان صادر می شود.رییس اتحادیه 
بارفروشان تهران درباره مقاصد صادرات 
محصولات کشــاورزی کشورمان اظهار 
داشــت: میوه و محصولات کشــاورزی 
کشورمان به کشــورهای عراق، روسیه، 
پاکستان، قزاقستان، ترکمنستان، کویت 
و قطر صادر می شــود و اخیراً صادرات به 
اوراسیا رشد خوبی نسبت به سال گذشته 
داشــته اســت.دارایی نژاد با اشاره به روند 
صادرات محصولات کشاورزی به روسیه 

پس از آغاز تنش با اوکراین تاکید کرد: در 
ابتــدای آغاز جنگ و تحولات منطقه ای 
صادرات به روسیه متوقف شد چرا که تجار 
می ترســیدند پول محصولات را نتوانند از 
روس هــا بگیرند اما رفتــه رفته صادرات 
انجام شد اما صادرات میوه و محصولات 
کشاورزی به روسیه پس از جنگ به میزان 
صادرات قبل از جنگ نرسیده و کمتر است.
وی تاکید کرد: امسال بیشترین صادرات 
در انواع میوه ها، سیب درختی به هند است 
که میزان صادرات آن به هند رشــد قبل 

توجهی داشته است.

رییس اتحادیه بارفروشــان تهران با بیان 
اینکه قیمت محصولات کشاورزی و میوه 
پاییزی امســال نسبت به سال گذشته ۲۰ 
درصد رشــد دارد، تاکید کرد: برای تمام 
اقشــار درآمدی میوه برای عرضه داریم و 
۹۰ درصد میوه ها را تمام اقشــار می توانند 
خریداری کنند و این میزان افزایش قیمت 
با توجه به میزان تورم طبیعی اســت. باید 
توجه داشــت که کشاورزان هم جزوی از 
مردم هستند و با رشد هزینه های تولید و 
کشــت باید قیمت ها هم تا حدی افزایش 

پیدا کند.

افزایش ۲۰ درصد نرخ میوه نسبت به سال گذشته

FATF راه حل مشکلات 
اقتصادی نیست

محمدرضا 
پورابراهیمی

 رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس

یادداشت

عقب  نشینی 
دلالان 
از بازار ارز

جمع کردن نقدینگی از جامعه باعث 
کنترل قیمت دلار شد

گروه اقتصادی: نرخ دلار در هفته گذشته روند پر نوسانی 
را ســپری کرد؛ به طوری که پس از شــروع درگیری 
میان فلســطینی ها و رژیم صهیونیستی و با جوسازی 
دلالان، قیمت آن به محدود ۵۲ هزار تومان رسید، اما با 
فروکش کردن اثرات روانی نرخ ارز با کاهش همراه شد.
بر همین اساس نیز مشاهدات میدانی نشان می دهد که 
با انتشار اخبار جدید آزادسازی منابع ارزی و آرام شدن 
جو بازار، دلار در بازار غیررسمی به روند کاهشی خود 
ادامه داده و وارد کانال ۵۰ هزار تومان شــده اســت؛ 
وضعیت به گونه ای اســت که دلار در کف بازار ارز و 
خیابان فردوســی تهران با قیمت ۵۰. ۵۰۰ تومان هم 
خریدار ندارد و معامله گران بیشتر تمایل به فروش دارند.

از ســویی دیگر دلار در کانال های فضای مجازی هم 
به کانال ۵۰ هزار تومانی ســقوط کرده اســت و شاهد 
ادامه روند کاهشی نرخ دلار غیررسمی هستیم. به طور 
معمول، دلالان بازار ارز که بیشتر به دنبال اخبار منفی 
هستند تا با القای هیجانات از نوسان نرخ ارز سودسازی 
کنند حالا که جو بازار آرام شده، عقب نشسته و شاهد 

کاهش نرخ دلار هستند.
شاهد ثبات نسبی در بازار ارز هستیم ��

در همین راســتا، علی شــریعتی عضو اتاق بازرگانی 
ایران درباره بازار ارز، گفت: این بازار در حال حاضر به 
یک آرامش و ثبات نسبی رسیده است؛ اما سفته بازان، 
کاسبان ارزی و کانال های دلار فردایی همگی مترصد 
نشــانه هایی هســتند تا با آتش زدن به بازار ارز، جهت 

موج سواری برای معاملات سفته بازی اقدام کنند.
وی در پاســخ به این ســؤال که آیا بازار ارز همانند سال 
گذشــته دچار نوســانات شدید خواهد شد یا خیر اظهار 
کرد: در حال حاضر به دلیل دیپلماســی مناسب دولت 
با کشورهای منطقه و کاهش تنش ها، وضعیت خوبی 
را شــاهد هستیم و اگر مشکل خاصی پیش نیاید، نرخ 
ارز تحــت کنترل خواهد بود. همچنین مســئولان در 
ســال گذشــته تمام تلاش خود را برای کنترل بازار ارز 
انجام دادند اما به علت محدودیت منابع ارزی، دستشان 

خالی بود.
عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: در حال حاضر با 
توجه به آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده و نیز تعاملات 
دیپلماســی ایران با کشــورهای منطقه به ویژه کشور 
عربســتان، فروش نفــت و. … وضعیت منابع ارزی 
دولت برای کنترل نرخ ارز بسیار مناسب است؛ بنابراین 

نوسان زیادی در نرخ دلار وجود نداشته و روند آرام فعلی 
ادامه خواهد یافت.

نرخ ارز تحت کنترل است ��
شــریعتی ادامه داد: منابع ارزی آزاد شده، فشار وارده بر 
بازار ارز را پوشــش می دهد؛ در حالی که ســال گذشته 
چنین چیزی وجود نداشــت. همچنین تسهیلاتی که 
برای بازگشــت طلا توسط دولت صورت گرفت باعث 
شــد تا ورودی ارز بهبود پیدا کند و مخارج روزانه ارزی 
کشور از محل منابع قبلی استفاده و فشار روی بازار ارز 
کمتر شــود.وی افزود: هم اکنون آرامش نسبی بر بازار 
حاکم شده و شرایط هیجانی وجود ندارد؛ به طور مثال 
وقتی دلار در چند روز گذشته به ۵۳ هزار تومان رسید، 
به دلیل سوءاستفاده دلالان و موج سواری آنان بود اما 
با کاهش دوباره نرخ ارز مشخص شد که دولت به خوبی 
بازار را تحت کنترل دارد.عضو اتاق بازرگانی ایران ضمن 
اشــاره به اینکه بیشتر منابع ارزی کشور صرف واردات 
کالاهای اساســی می شود، بیان کرد: خرید سالانه ۱۴ 
تا ۱۶ میلیارد دلار کالای اساســی توســط دولت، سهم 
زیادی در ایجاد نابسامانی در بازار ارز دارد. این خریدها 
همگی بحث ذخایر استراتژیک مانند گندم، جو و گوشت 
است ولی میزان ارزبری بالایی دارند و متوقف نمی شود.

پیش بینی نرخ دلار تا پایان سال ��
شــریعتی اظهــار کرد: معمولًا هیجانــات نرخ ارز در 
روزهــای پایانی هفته به دلیل تعطیل بودن بانک ها و 
تحلیل مسائل منطقه، موجی ایجاد می کند تا دلالان و 
سفته بازان با نوسانات ساختگی سودی به دست آورند.

وی در پایان گفت: فکر می کنم تا پایان سال با توجه به 
حجم شبه پول در بازار و میزان تورم فعلی، ممکن است 
دلار تا پایان سال با شیب ملایم ۱۰ درصدی بالا رفته 
اما همچنان در کانال ۵۰ هراز تومان باقی خواهد ماند.

جمع کردن نقدینگــی از جامعه باعث کنترل  ��
قیمت دلار شد

علی فراقی کارشناس اقتصادی هم در باره علت افزایش 
قیمت دلار به مهر، گفت: درچند روز گذشته شاهد رفتار 
نوسان گونه و بسیار هیجانی در بازارهای مختلف کشور 
از جمله دلار بودیم که در جهش اولیه برخی را بر این 
باور داشــت که فنر دلار بار دیگر در رفته و به احتمال 
قوی شــاهد سقف ها و قیمت های بالاتری در این ارز 
هستیم که در پله های اولیه عبور از سقف ۶۰ و پس از 
آن دست کم محدوده های ۷۰ هزارتومانی را برای آن 

متصــور بودند ولی پس از چند روز طی کردن هیجان 
مثبت شــاهد برگشت قیمت ها به محدوده های قبلی 
شکسته شده هستیم و حال سوالی که شاید ذهن خیلی 
از افراد را مشــغول کند دلایل اصلی و مهم این پرش 

قیمتی و بازگشت مسیر رفته باشد.
فراقی افزود: در قسمت اول بهتر است دلایل اصلی و 
فرعی رشــد و پس از آن برگشت دوباره به قیمت های 
اولیه را بررسی کنیم. مهم ترین دلیل را می توان افزایش 
یکباره میزان ریســک سیســتماتیک که همان وقوع 
جنگ باشد که خواه یا ناخواه وقوع آن و موارد پیرامون 
در بیشــتر کشــورها چه از لحاظ اقتصادی خصوصاً 
کشــورهای درگیر مســتقیم و چه از لحاظ روانی قابل 
لمس اســت که عملًا در مواجهه با این گونه اتفاقات 
افراد دارایی های خود را با تغییر به دارایی های امن تر جا 
به جا می کنند که علیرغم طلا که در جهان این گزینه 
امن به صورت ســنتی همیشــه بوده است در کشور ما 
به غیر از طلا دلار هم چنین دیدگاهی را در چند سال 
اخیر پیدا کرده است که باعث تقاضای بالایی همچون 

طلا برای دلار می شود.
این کارشــناس و فعال اقتصادی با بیان اینکه شــاید 
نکات و موارد ریز و درشــت دیگری هم درباره رشــد 
دلار دخیل باشند، گفت: اگر دقت کنیم با وجود دیدگاه 
رشــد که در بلندمدت درباره دلار در کشــور وجود دارد 
شــاهد کاهش نوســانات آن در کشور در چند ماه اخیر 
بودیــم که مهم ترین و تأثیرگذارترین دلیل این اتفاق 
اســت که به محض وقوع تأثیر تقاضای هیجانی خود 

را بر این بازار اعمال کرد.
وی افزود: در مرحله بعدی شــاهد برگشت دوباره پس 
از عبور از هیجانات اولیه این بازار به قیمت های گذشته 
بودیــم که قبل از اینکه بخواهیم به یکی از مهم ترین 
علت آن اشاره داشته باشیم اگر از دیدگاه نوسانات خود 
قیمت و موارد تکنیکی این اتفاق را بررســی کنیم به 
این مورد دست می یابیم که در اکثریت مواقع هرزمان 
شــاهد رفتاری هیجان گونه و قدرت مند در بازاری در 
یک بازه کوچک باشیم این حرکت پس گرفته خواهد 
شــد و از جایگاه اولیه گذشــته خود بازار دوباره اقدام به 

تصمیم گیری و قیمت گذاری می کند.
فراقی سیاســت های اخیر بانک مرکزی را در کاهش 
قیمت دلار مؤثر دانســته و تاکید کرد: برای مهم ترین 
علت بازگشــت به این نقاط قیمتی گذشته می توان به 

سیاســت پیش گرفته سیاســت گذار اشاره نمود که در 
سال اخیر )خصوصاً در فصل دوم و سوم سال( به طور 
قدرتمندی در حال جمع آوری حداکثری موتور محرک 
هر بازار )نقدینگی( اســت که علیرغم دیدگاه رشــدی 
در بلندمــدت کــه ناچارا به وقوع خواهد پیوســت و در 
دسته بدیهیات قرار می گیرد )با توجه با روند چاپ پول 
صرفاً سیاســت گذار در حال به تعویق انداختن جهش 
قیمتی است( توانایی جا به جایی را )همانند بازاری چون 
بازار سرمایه با وجود ارزندگی بیشتر و ریسک کمتر در 
رکودی فرسایشی به سر می برد( نخواهد داشت، البته 
تا زمانی که سیاست گذار توانایی کنترل بیش از این را 
نداشته باشد که پس از آن واقعاً شاهد رکورد شکنی های 

دوباره باشیم.
دلار می تواند ثبات را حفظ کند؟ ��

 طبــق گــزارش اخیــر بانک مرکزی، بــا اقدامات و 
پیگیری های حقوقی، موانع قضائی جهت دسترســی 
بــه دارایی هــای ارزی این بانــک در لوکزامبورگ به 
ارزش ۱.۷ میلیــارد دلار برطــرف شــده و این منابع 
هم اکنون در دسترس بانک مرکزی ایران قرار گرفته 
است. علاوه بر این، طبق اظهارات یحیی آل اسحاق، 
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق، ۱۰ میلیارد 
دلار از پول هــای ایران در عراق برای خرید کالاهای 
غیرتحریمی به بانک تجارت این کشــور سپرده شده 

است.
بــه هرحال کارشناســان اقتصــادی معتقدند یکی از 
اصلی ترین عوامل بروز جهش ارزی در ماه های پایانی 
سال ۱۴۰۱، مشکل تأمین مالی ارز باکیفیت برای تأمین 
مالی کالای اساســی بود، انتشار اخبار آزادسازی منابع 
ارزی در کشــورهای مختلف بسیار حائز اهمیت است 
چراکه با این اوصاف به نظر می رســد بازارســاز برای 
ایفای نقش در بازار نسبت به گذشته از توانایی بیشتری 
برخوردار است. در باور بیشتر فعالان اقتصادی به علت 
تورم باید هر سال افزایش، قیمت دلار را شاهد باشیم اما 
اگر سیاست های ثباتی در اقتصاد همراه با افزایش رشد 
اقتصادی، افزایش سرمایه گذاری خارجی، ورود ارزهای 
قابل توجه به اقتصاد، امن ســازی کشور برای سرمایه 
گذار خارجی، جهش در برنامه های زیرســاختی مانند 
ایجاد کریدورهای زمینی باشد می توان امید داشت که 
سیاســت گذار بتواند نرخ دلار را تا ســال های سال در 

یک نقطه ثابت نگه دارد

سمیه رسولی
روزنامه نگار

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: داریوش مهرجویی کارگردان بزرگ ســینمای ایران در حالی که نیمه 
نخســت هشــتمین دهه از حیات خود را پشت ســر می گذاشت، در اتفاقی پرابهام، شب 
گذشته به قتل رسید؛ واقعیت و شایعه درباره این قتل تکان دهنده چیست؟خبری که در 
واپسین دقایق شنبه شب در شبکه های اجتماعی دست به دست می شد، آنقدر غیرمنتظره 
و غیرقابل باور بود، که اکثر قریب به اتفاق واکنش های اولیه به آن، بهت و آرزوی تکذیب 
بود؛ آرزویی که البته محقق نشد!داریوش مهرجویی کارگردان کهنه کار سینمای ایران و 
همسرش وحیده محمدی فر که در نگارش فیلمنامه برخی آثارش با او همکاری داشت، 
شامگاه شنبه ۲۲ مهرماه در ویلای شخصی خود در کرج با ضربات چاقو به قتل رسیدند.
همین خبر کوتاه، تبدیل به بزرگ ترین شوک به جامعه سینمای کشور شد و در کمترین 
زمان طوفانی از خبرهای رســمی و غیررســمی فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را 
در بر گرفت.اما واقعیت چیست و با گذشت حدود ۱۲ ساعت از این فاجعه، چه چیزهایی 

به صورت رسمی اعلام شده است. 
آنچه می دانیم؛ پایان بندی خونین زندگی خالق »هامون« ��

شــامگاه گذشــته و در حالی که خیلی از سینمادوســتان آرزوی تکذیب خبرهای اولیه را 
داشتند، بالاخره پلیس البرز اولین مرجع رسمی بود که اصل خبر را تأیید کرد. در خبر اولیه 
تنها به پیدا شــدن جســد داریوش مهرجویی در ویلای شــخصی اش در کرج تأیید شده 
بود و اشــاره ای به قتل همســر این کارگردان نشــده بود.با این همه ساعتی بعد جزییاتی 
بیشتر از اتفاق مخابره شد که خلاصه روایت مراجع رسمی اینگونه است؛ حوالی ساعت 
۲۲ شامگاه شنبه ۲۱ مهرماه، دختر داریوش مهرجویی با مراجعه به ویلای شخصی شان 
در زیبادشت کرج، با بدن خون آلود پدر و همسرش مواجه می شود و بلافاصله مسئولان 
پلیس را در جریان قرار می دهد. اولین گزارش پلیس برمبنای شــواهد هم حاکی از قتل 
داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر بر اثر اصابت ضربات متعدد چاقو و یا یک شی ء 
تیز بود.در برخی منابع خبری ساعت احتمالی وقوع قتل حوالی ۲۰:۳۰ اعلام شده بود که 
به این خبر در گزارش رسمی پلیس اشاره ای نشده بود و حتی اعلام شد؛ »طبق اظهارات 
مونا مهرجویی، پدرش حدود ســاعت ۲۰: ۵۰ روز شــنبه مورخ ۲۲ مهرماه به وی که در 
جهانشــهر کرج بوده پیام می دهد که برای شــام به منزل بیاید و دختر مرحوم مهرجویی 
حدود ۲۲: ۲۵ به منزل پدرش می رسد و ابتدا زنگ منزل را می زند و با توجه به اینکه کسی 
جواب نمی دهد با کلید در را باز و وارد منزل می شود.«پلیس تا به اینجا تأکید کرده است 
که انگیزه قاتل یا قاتلین مشخص نیست و در عین حال دستور پیگیری برای دستگیری 
فوری آن ها صادر شده است، که این دستور می تواند حکایت از نشانه ها و سرنخ هایی برای 
ردگیری قاتلان باشد.از دیگر نکاتی که ساعتی بعد از سوی محسن امیریوسفی کارگردان 
ســینما و رئیس کانون کارگردانان در گفتگو با خبرگزاری ایســنا مورد تأیید قرار گرفت، 
وجود شواهدی مبنی بر سرقت بود که می تواند بخشی از انگیزه قاتلان را مشخص کند.

آنچه نمی دانیم؛ گزارش یک قتل از پیش اعلام شده؟! ��
»امشب فاجعه بود... ساعت ۸ داشتم به زندگی می رسیدم و ایکه شام چی بذارم... همسرم 
خواب بود، مونا بیرون... خانه در سکوت بود دیدم سگ مون چیلی بد داره پارس می که... 
احســاس خطر کردم... در آشــپزخونه رو فوراً قفل کردم... بعد دیدم چیلی رفته جلوی در 
ورودی خونه و بد عصبانی ست... رفتم دیدم در پشت شیشه های مات پنجره از پشت یک 
نفر چسبیده به در... اول فکر کردم شوخی ست... گفتم کی هستی؟... هیچی نگفت... هر 
گفتم تو کی هستی؟ حرف زشتی زد و ناگهان چاقویی از پشت سایه روشن مات پنجره، 
به من نشان داد...« این بخشی از گزارش هولناکی است که وحیدیه محمدی فر پیش از 
این در صفحه شخصی خود در فضای مجازی منتشر کرده بود و همزمان با انتشار خبر 
قتل او و همسرش داریوش مهرجویی، باردیگر در فضای مجازی بازنشر شد.در خبرهای 
اولیه اینگونه اشــاره شــده بود که این گزارش از تجربه تهدید با چاقو مربوط به چند روز 
پیش است و این اتفاق ابعاد این قتل را تراژیک تر می کرد. در ادامه اما برخی درباره زمان 
انتشار این متن تشکیک کرده و آن را مربوط به چند ماه قبل دانستند، با این همه اما این 
ســوژه آنقدر اهمیت داشــته که خبرنگار روزنامه »اعتماد« پیگیر آن شود و با محمدی فر 
درباره این تجربه گفتگو کند، گفتگویی که به طرز حیرت آور و دراماتیکی، حاصلش امروز 
صبح در صفحه نخســت این روزنامه منعکس شــده اســت، در صبحی که دیگر وحیده 
محمدی فر در قید حیات نیست!با توجه به حذف پست مربوطه از صفحه شخصی مرحوم 
محمدی فر صحت سنجی زمان دقیق این متن هنوز با تردیدهایی همراه است اما اصل 
این موضوع که تهدید با چاقو پیش تر برای این خانواده اتفاق افتاده، قطعی است و جای 
پرسش دارد که پلیس در مواجهه با این گزارش از سوی یک خانواده بنام و شناخته شده، 
چه اقدام پیش گیرانه ای برای جلوگیری از تکرار آن داشته است؟فارغ از این موضوع اما 
یک گزاره در متن وحیده محمدی فر باعث شکل گیری شایعاتی درباره هویت قاتلان شده 
است. او در بخشی از روایت خود در همین متن مجازی تأکید کرده است:  »لهجه ایرانی 
نداشت...« به استناد همین گزاره برخی رسانه های غیررسمی درباره اصالت افغانستانی 
قاتلان گمانه زنی هایی را مطرح کرده اند که هنوز از سوی مراجع رسمی تأیید نشده و هیچ 
چیز قطعی درباره آن نمی دانیم.یکی دیگر از شایعات مربوط به این اتفاق تلخ هم، گزاره 
بریده شدن سر این کارگردان شهیر سینمای ایران بود. گزاره ای که با عنوان »سربری«  
در ساعات اولیه در برخی رسانه های رسمی هم منعکس شد، اما در پیگیری خبرگزاری ها 
از مسئولان پلیس، اینگونه تکذیب شد: »این حادثه به علت نامعلوم توسط فرد یا افراد 
ناشناس رخ داده و هنوز انگیزه قتل مشخص نیست. شواهد حاکی از آن است که این قتل 
بر اثر جراحت ناشی از ضربات سلاح سرد از ناحیه گردن و اعضای بدن انجام شده است.«

آنچه باید بدانیم؛ کوتاه درباره کارنامه داریوش مهرجویی ��
ســینمای ایران هنوز در بهت اســت؛ فارغ از تمام این اخبار رســمی و حواشی، آنچه قطعی 
است، حسرت سکوت همیشگی یکی از تأثیرگذارترین کارگردانان سینمای ایران است، 
کارگردانی که از »گاو« و »اجاره نشین ها« تا »هامون«، »لیلا«، »سنتوری« و »مهمان 
مامان« برای مان خاطره ساخته بود و ما را عاشق سینما کرده بود. سینمای ایران داریوش 
مهرجویی را برای همیشــه از دســت داد.کارگردانی که در دهه ۵۰ به عنوان یک جوان 
فلســفه خوانده، زمانی که به ایران بازگشــت، عطش فراوانی برای فیلمســازی داشت اما 
اولین تجربه اش یعنی »الماس ۳۳« نه آن چیزی شد که خودش از خودش انتظار داشت 
و نه توانست اعتباری برایش به همراه داشته باشد.ماجرای دومین فیلم اما به کل متفاوت 
بود. او با تکیه بر داستانی از غلامحسین ساعدی و در حالی که تنها ۳۰ سال سن داشت، 
فیلم »گاو« را کارگردانی کرد. فیلمی ماندگار که علاوه بر سهمی که در شکل گیری موج 
نوی سینمای ایران داشت و طیفی از بازیگران شاخص را به سینمای ایران معرفی کرد، از 
معدود تولیدات قبل از انقلاب بود که در سال های پس از انقلاب، مورد تأیید قرار گرفت و 
همچنان قدر دید.بی تردید فیلم »گاو« هم از منظر اقتباس و هم از منظر اهمیت تاریخی 
در جریان موج نو، همچنان یکی از مهمترین تجربه های سینمایی در کارنامه مهرجویی 
محسوب می شود. هرچند این فیلمساز کهنه کار در ادامه مسیر خود با کارگردانی آثار شاخصی 
همچون »اجاره نشین ها«  و »هامون« همچنان بر تأثیرگذاری خود بر سینمای ایران ادامه 
داد. »سنتوری« و »مهمان مامان« هم از آثار خاطره ساز و ماندگار در کارنامه این فیلمساز 
شهیر بودند.مهرجویی جزو معدود کارگردانان نسل اول سینمای ایران بود که همچنان و 
در دهه هشتم حیات خود در میدان حضور داشت و هر چند با فاصله زمانی، اما هر از گاهی 
برکرسی کارگردانی تکیه می زد و فیلم می ساخت. »لامینور« آخرین ساخته این فیلمساز 
بود که سایه سنگین حواشی بر متن آن سنگینی کرد. حالا دیگری سینمای ایران فیلمی 

با امضای داریوش مهرجویی در ویترین خود نخواهد داشت.
نقش اتباع غیرایرانی در قتل وحشتناک مهرجویی و همسرش؟ ��

اما مدیرکل اموراتباع و مهاجرین خارجی اســتانداری البرز درباره این قتل، گفت: نقش 
اتباع غیرایرانی در قتل مهرجویی و همسرش که شب گذشته در ویلای خود در اطراف 
کرج به قتل رسیده بودند، مشخص نیست و این ادعا تأیید نشده است.» سیروس دهقان 
شیری« روز یکشنبه افزود: قاتل یا قاتلان این حادثه هنوز شناسایی نشده اند و تحقیقات 

پلیس در این زمینه به صورت جدی آغاز شده است.

متاسفانه 
وضعیتی در 
کشور حاکم 
شده که موجی 
از مهاجرت راه 
افتاده است 
و این موج 
به جامعه 
پزشکی هم 
کشیده شده، 
تقریباً ما هر 
روز می شنویم 
یک استاد یا 
دانشیار از 
دانشکده های 
علوم پزشکی 
کشور به 
اروپا، کانادا 
و کشورهای 
حاشیه خلیج 
فارس مهاجرت 
کردند

عی
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جت
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 چالش ابر توده متان در آسمان تهران!
 رئیس مجلس شــورای اســلامی به تذکری درباره کمبود 

معلم و خدمتکار در مدارس پاســخ داد.
حســینعلی حاجی دلیگانی نماینده شــاهین شهر در مجلس 
شورای اسلامی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی طی 
تذکر شفاهی، گفت: آقای قالیباف! شما از قول وزیر آموزش 
و پرورش گفتید مشــکل کمبــود معلم در تمام مدارس حل 
شده اما این اتفاق رخ نداده است.وی بیان کرد: مشکل دیگر 

مربوط به تأمین خدمتکار مدارس اســت. 
چطور یک مدرســه با ۳۰۰ دانــش آموز حتی یک خدمتکار 
هم ندارد؟نماینده شــاهین شهر در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: وضعیت آموزش و پرورش نامناســب اســت و 
ســالیان سال است که سازمان اســتخدامی اجازه استخدام 

معلم نداده است.
محمدباقر قالیباف در پاســخ به این تذکر، گفت: با توجه به 

اینکه مجلس در حال بررســی جزئیات لایحه برنامه هفتم 
اســت، قرار شده که جلســه ای غیررسمی با وزیر آموزش و 
پرورش برگزار شــود.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه گزارش نظارتی هم در حال تنظیم اســت، گفت: این 
جلســه هم حتماً با حضور رئیس ســازمان امور اســتخدامی 
خواهد بود و سعی می کنیم روز یکشنبه این جلسه را پیگیری 

کنیم.
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آمار 
وحشتناک 
مهاجرت!

نماینده سابق مجلس: مهاجرت 
سالانه ۱۰ هزار کادر پزشکی
 از کشور؛ جای وزیر بودم استعفا 
می دادم

گروه اجتماعی: مهاجرت نیروی انســانی متخصص از 
ایران اتفاق جدیدی نیســت، سال هاست که درباره 
آن گفته و نوشته می شود، اما هرچه می گذرد شکل و 
شمایل جدید پیدا می کند، یعنی اگر تا دیروز خیلی ها 
نگران مهاجرت رتبه های برتر کنکور بودند، یا مثلًا 
همه از جذب فارغ التحصیلان دانشــگاه های ایران 
در دانشــگاه های سایر کشورها صحبت می کردند، 
امــروز همان خیلی ها نگران مهاجرت دانشــیارها 
یا اســتاد تمام های دانشــگاه ها هستند، کسانی که 
ســال ها نخبه های کنکوری زیر دست شان پرورش 
پیــدا کردند و اگر جوانی مهاجرت می کرد دل ها به 
بودن این استادان در دانشگاه و پرورش جوانی دیگر 
خوش بود که شــاید او مهاجرت نکند، اتفاق جدید 
این اســت که امروز همان منبــع تجربه، آموزش، 
و پــرورش نخبــه دارد از ایــران مهاجرت می کند، 
طوری کــه عوض حیدرپور، متخصص بیهوشــی 
و اســتاد دانشــگاه به خبرآنلاین می گوید: »عدد و 
رقم های مهاجرت وحشتناک است، ما هر هفته که 
سراغ یکی از همکاران را می گیریم با خبر می شویم 

مهاجرت کرده است.«
این نماینده سابق مجلس بیان می کند: »برای پزشکان 
پیامک ارسال می شود که اگر ۵۵ سال به بالا نداشته 
باشید به راحتی در آلمان پذیرش می شوید، پزشکی که 
۵۵ ســال ســن داشته باشد تقریباً ۲۰ سال تجربه کار 
دارد، آن وقت با مهاجرت آن ها یک تجربه این چنینی 

به راحتی گیر کشورهای دیگر می افتد.«
متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

آقای دکتر این روزها درباره مهاجرت پزشــکان  ��
زیاد شنیده می شود، نظر شما دراین باره چیست؟

متاســفانه وضعیتی در کشور حاکم شده که موجی از 
مهاجرت راه افتاده است و این موج به جامعه پزشکی 
هم کشیده شده، تقریباً ما هر روز می شنویم یک استاد 
یا دانشیار از دانشکده های علوم پزشکی کشور به اروپا، 
کانادا و کشورهای حاشیه خلیج فارس مهاجرت کردند، 
وقتی این اخبار را می شــنویم بغض مان می گیرد که 
چرا بزرگان پزشــکی این کشــور به جایی رسیدند که 

مهاجرت می کنند.
دنبال پاسخ دادن به این چرایی بوده اید؟ ��

وقتی از آن ها سؤال می پرسیم که چرا مهاجرت کردید 
پاســخ می دهند از ما که گذشــته، ما بیشتر از شصت 
هفتاد سال سن داریم، بیشتر به امید آینده بهتر برای 
فرزندانمان مهاجرت می کنیم. هرچه توضیح می دهیم 
به هر حال آینده کشور بهتر از سایر کشورهای منطقه 
خواهد بود قبول نمی کنند، بیشتر به مسائلی می پردازند 
کــه جنبه هــای رفاهی دارد و دنبال امید به آینده بهتر 
برای فرزندان شان هستند.یک استاد تمام دانشگاه در 
پزشــکی که مهاجرت می کند کوهی از تجربه است، 
حتی شــاهدیم پزشــکان جوان که به خوبی آموزش 

دیده اند هم مهاجرت می کنند، مهاجرت این گروه ها 
ضرر اقتصادی ناشی از از دست دادن تجربه آن ها به 
کشــور وارد می کند، شاید هزینه ای که برای پرورش 
این افراد از دوران مدرسه تا تخصص صرف می شود 
به ۱۰ میلیون دلار برسد و شما می بینید مهاجرت شان 
چه ضرری دارد، متاسفانه علاوه بر پزشکان پرستاران 
و لیسانسه های مامایی هم مهاجرت می کنند، بهترین 
نیروهای پیرا پزشــکی با موج پزشکان دارند از کشور 
خارج می شوند، از نظر اقتصادی در چند سال اخیر ما 
بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار نیروی انســانی متخصص 
اعم از پزشــک، پرستار، پیراپزشک تقدیم کشورهای 

بیگانه کردیم.
به نظــر خودتان چرا ایــن افراد برای مهاجرت  ��

کردن اقدام می کنند؟
من درخصوص پزشــکان، بخشی از دلایل مهاجرت 
آن ها را در اشــکالات قانونی می بینم. مثلًا ما قانونی 
بــه نام هیات علمی تمام وقت جغرافیایی داریم، این 
قانون یعنی اینکه اگر کسی استاد دانشگاه شد از صبح 
تا آخر وقت باید در اختیار دانشــگاه باشــد و حق ندارد 
مطب داشــته باشــد یا این که خارج از مرکزی که در 
آنجا استخدام شده است کار کند، حتی بعضی مواقع 
آن قدر ســختگیری می کنند که اجازه نمی دهند این 
پزشــکان به دیگران نظر مشورتی بدهند؛ نمی شود 
به یک اســتاد دانشگاه گفت شما سی الی چهل سال 
حق نداری مطلب داشته باشی. ما نتوانستیم به وزرای 
بهداشــت بگوییم که کرامت و تجربه این اســتادان 
گرانبها اســت و نمی شــود ســایر مراکز پزشکی را از 
نعمت وجود این پزشــکان محروم کرد.از طرفی هر 
روز مقررات ســخت تری می گذارند، مثلًا گفته اند هر 
استاد دانشگاهی که می خواهد مرتبه اش از استادیاری 
به دانشــیاری ارتقا پیدا کند حتماً باید امتحانی بدهد 
که نشــان می دهد این پزشــک می تواند به انگلیسی 
سخنرانی کند.یا مثلًا یکی از مشکلات دیگر معضل 
دســتمزد اســت، بعضی مواقع پزشکان درخصوص 
دستمزدشان استدلال می کنند که ما تکریم نمی شویم 
و به ما بی احترامی می شــود، مثلًا حق ویزیت یک 
پزشک متخصص در مطب کمتر از تکنسینی است که 
برای تعمیر آبگرمکن به خانه فردی می رود، پزشکان 
در این وضعیت احساس می کنند مورد بی حرمتی قرار 
گرفته اند، روند امور در آینده همیشــه بهتر می شود از 
اول انقلاب ســطح همه چیز در کشور بالا رفته است 
اما آیا همان قدر سطح تکریم جامعه علمی، متخصص 
و پزشــکان ما هم بالا رفته است؟ می بینیم که نرفته 
اســت. نتیجه این کارها این شده است که استاد تمام 

دانشگاه ها و دانشیارها مهاجرت می کنند.
نحوه برخورد با اســتادان دانشگاه چقدر روی  ��

مهاجرتشــان تأثیر دارد، مثلاً بعد از حوادث سال 
گذشته، عده ای عدم همکاری دانشگاه ها با برخی 

استادان را مربوط به حوادث آن سال می دانند، آیا 
چنین مواردی می تواند سبب ساز افزایش میل به 

مهاجرت شود؟
مــا دوســت دار انقلاب، جمهوری اســلامی و ایران 
اســلامی هستیم، اما اول مهر حتی در دانشگاه علوم 
پزشــکی چند نفر )استاد( را بیرون کردند و راه ندادند. 
یک آدم هایی الان روســای دانشگاه های ما هستند 
که به خاطر حرف یک استاد در سال گذشته، اول مهر 
امسال او را از دانشگاه بیرون می کنند، وقتی این طور 
برخورد می کنید، پزشــکی که فکر می کند فرزندش 
اینجــا آینده ندارد و معتقد اســت تکریم نمی شــود 

مهاجرت می کند.
آماری از مهاجرت پزشکان دارید؟ ��

عدد و رقم های مهاجرت وحشتناک است، ما هر هفته 
که سراغ یکی از همکاران را می گیریم با خبر می شویم 
مهاجرت کرده اســت، سالی ۱۰ هزار نفر از مجموعه 
کادر پزشکی )پزشک، پرستار، ماما( از کشور مهاجرت 
می کنند. الان برای پزشــکان پیامک ارسال می شود 
که اگر ۵۵ سال به بالا نداشته باشند به راحتی در آلمان 
پذیرش می شوند، پزشکی که ۵۵ سال سن داشته باشد 
تقریباً ۲۰ ســال تجربه کار دارد، آن وقت یک تجربه 

این چنینی به راحتی گیر کشورهای دیگر می افتد.
شما دلایل مهاجرت پزشکان را گفتید، به نظرتان  ��

چــرا انگیزه ای برای رفع این دلایل وجود ندارد یا 
حداقل این طور احساس می شود؟

شما فرض کنید اگر من به عنوان وزیر بهداشت وارد 
کمیســیون بهداشــت مجلس شورای اسلامی شوم 
کسی نمی تواند در پاسخ حرف های من حرفی بی ربط 
بزنــد، امــا آیا الان این وزیر علوم یا بهداشــت فعلی 
می توانند در کمیسیون آموزش و بهداشت مجلس از 
حقوق پزشکان دفاع کنند؟ آیا این ها توانایی دارند که 
در شورای عالی بیمه یا هیات دولت از حقوق پزشکان 
و استادان دانشگاه دفاع کنند؟ من مقصر را وزیر علوم 
و بهداشــت و درمان می دانم، اگر خودم جای این ها 
بــودم و هر روز این تعداد پزشــک مهاجرت می کرد 
استعفا می دادم، این دلیل را برای استعفا مطرح می کردم 
که شــرایطی فراهم است که من نمی توانم استادان 
را در دانشــگاه نگه دارم، حالا آقایان هرطور هســت 

می خواهند پست و صندلی شان را نگه دارند.
شما درباره کاهش امید به آینده در بخش سلامت  ��

به عنوان یکی از دلایل مهاجرت جامعه پزشــکی 
گفتید، این امید برای بیماران چه طور اســت آن ها 

می توانند امیدوار به بهبود باشند؟
چنــد روز قبل رئیس جمهور مجدد اعلام کرد که ۹۵ 
درصد از داروهای مورد نیاز کشــور، در داخل ســاخته 
می شــود، به نظرم ایشــان با مفهوم ساخت دارو آشنا 
نیســت، ما پودر داروها را در بشکه های ۱۰۰ کیلویی 
یا ۵۰ کیلویی وارد کشــور می کنیم، بعد این جا آن را 

فرموله می کنیم، یعنی با آب و مواد نگهدارنده ترکیب 
می کنیم، به قرص که تبدیل شد بسته بندی می کنیم 
و می فروشیم، حا آیا ادعای این چنینی درست است؟ 
به نظرم رئیس جمهور که از ساخت دارو اطلاع ندارد، 
این خبرها گزارش هایی هستند که از سازمان غذاودارو 
به دســت وزیر بهداشت و بعد به دست رئیس جمهور 
می رسد، ایشان هم گزارش را عمومی اعلام می کند. 
امروز در بخشی از داروهایی که برای کشور و بیماران 
حیاتی هستند کمبود داریم که برای مردم خانه خراب 

کن شده است.
وزیر بهداشت مدتی قبل گفت که کودکان زیر ۷ سال 
باید رایگان درمان شوند، آقای وزیر شما که این حرف 
را بــه صــورت تبلیغاتی می گویید اگر فردا روزی یک 
کودک به دلیل نداشتن پول درمان نشد چه؟ این شکلی 
اعتمادسازی می کنیم؟ نکته مهم در این سخنان این 
اســت که مردم و جامعه پزشــکی را نســبت به آینده 
بخش سلامت بی اعتماد کردند و بی اعتماد می کنند.

با توجه به موج مهاجرت پزشــکان شــما چه  ��
آینده ای را برای بهداشــت و درمان کشور تصور 
می کنیــد؟ این که گفته می شــود منجر به آوردن 
پزشــک به ایران یا خروج مردم از کشــور برای 

درمان می شود درست است؟
ببینید انقلاب که شــروع شــد تعداد شماره های نظام 
پزشکی ۱۷ هزار شماره بود، اما امروز شماره های نظام 
پزشکی به بالای ۱۷۰ هزار شماره رسیده است، لذا بعید 
می دانم منجر به آوردن پزشک از بیرون از کشور شود، 
اما با کمبود پزشــک در برخی مناطق مواجه خواهیم 
شد، الان در برخی شهرهای کوچک کشور در مراکز 
تابع وزارت بهداشت پزشکی برای ساعات بعدازظهر 
و شــب وجود ندارد، در برخی از خانه های بهداشــت 
خدمات آن طورکه مورد انتظار برای مردم است انجام 
نمی شود. نکته بعد این که با توجه به مهاجرت استادان 
درجه اول، از نظر دانش و آموزش پزشکی و تجربه ای 
که باید به دانشجویان پزشکی منتقل شود آسیب های 

جدی می خوریم.
مســئله تداوم تحریم ها چقدر درباره مهاجرت  ��

پزشکان اثرگذار است؟
باید تلاش کنیم تحریم ها برداشته شود، در اتاق عمل 
و داروخانه هــا بخش از داروهایی مورد نیاز نیســتند، 
مثــلًا در داروی وارفاریــن برای بیماران قلبی کمبود 
وجود دارد، تحریم ها ســبب شده بخشی از داروهای 
حیاتی مورد نیاز بیماران در اختیارشان قرار نگیرد، این 
مــوارد هم به افزایش میل به مهاجرت دامن می زند، 
یک جراح قلب وقتی متوجه می شود بیماری که عمل 
کرده دارویی مانند وارفارین ندارد خســته می شود. در 
خصوص داروهای بیهوشی مشکلی نداریم اما در اتاق 
عمل داروهای دیگری برای قلب، اعصاب و غدد نیاز 
داریم که به دلیل کمبودها کار ما را هم سخت تر می کند.

بازتاب

 دکتــر آل بویــه _ مدیرکل نظارت بر 
فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان 
غــذا و دارو در همایش روز جهانی غذا، 
گفــت: غذا در ایــران موضوعی چند 
بخشی است که در سازمان غذا و دارو، 
وزارت صمت، ســازمان استاندارد و... 

مطرح است. نقش ما در بررسی کیفیت 
و ایمنی غذا است و ما غذاهای فرآوری 
شــده و آب های بســته بندی را رصد 
می کنیم تا غذایی ســالم برای جامعه 
ســالم داشته باشــیم. شعار امسال روز 
جهانی غذا »آب غذا است، آب زندگی 

است، هیچکس را پشت سر نگذارید« 
انتخاب شده است. آب شیرین بی نهایت 
نیست و موظف به مصرف بهینه حتی 
یک قطره آن هســتیم.وی با تاکید بر 
اهمیت نقش آب بر زندگی انســان ها، 
اظهار کرد: کمبود آب در ایران و جهان 

نقــش واضحی دارد. خیلی ها به دنبال 
ســاخت آب مصنوعی یا باروری ابرها 
هستند اما دسترسی به این خواسته هم 
آســان نیســت و برخی از این اقدامات 
هم هزینه های بســیار بالایی دارد. آب 
ســطح زمین هم عمدتاً شور است که 

قابل اســتفاده انسان نیست؛ بنابراین 
سهم آب شیرین برای ما اندک است و 
تنها ۲.۵ درصد آب سطح جهان شیرین 
است و از این درصد هم، بیشترین حجم 
یعنی ۷۲ درصد آن در بخش کشاورزی 

استفاده می شود.

با دور ریز مواد غذایی، سالانه ۸۰۰ میلیون گرسنه سیر می شوند

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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یافته محققان انگلیسی؛ افراد کم خواب در معرض خطر بیشتر ابتلا به افسردگی
دانشمندان مدت هاست به این موضوع فکر می کردند که آیا افسردگی منجر 
به خواب کمتر می شــود یا اینکه کمبود خواب باعث افســردگی می شود.به 
گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، یک مطالعه جدید نشان می دهد 
که مورد دوم صحیح اســت: خواب کمتر از پنج ســاعت در شب ممکن است 
خطر ابتلاء به علائم افسردگی را افزایش دهد.»اودسا همیلتون«، نویسنده 
اصلی از دانشــگاه کالج لندن، گفت: »با اســتفاده از استعداد ژنتیکی ابتلاء به 
افسردگی، ما تشخیص دادیم که خواب احتمالًا مقدم بر علائم افسردگی است، 
نه برعکس.«سبک خواب و افسردگی تا حدی از نسلی به نسل دیگر به ارث 
می رســد. مطالعات قبلی بر روی دوقلوها نشــان داده اند که افسردگی حدود 

۳۵٪ ژنتیکی است.در این مطالعه جدید، محققان داده های ژنتیکی و سلامت 
بیش از ۷۰۰۰ نفر را که میانگین سنی ۶۵ سال داشتند، تجزیه و تحلیل کردند.

محققان دریافتند افرادی که اســتعداد ژنتیکی قوی تری برای خواب کوتاه 
دارند، احتمال بیشتری برای ابتلاء به علائم افسردگی طی چهار تا ۱۲ سال 
بعد دارند.در همین حال، افرادی که استعداد ژنتیکی بیشتری برای افسردگی 
داشــتند، احتمال کم خوابی بیشتری نداشتند.محققان استعداد ژنتیکی را در 
میان شــرکت کنندگان با اســتفاده از یافته های مطالعات قبلی مرتبط با ژنوم 
ارزیابی کردند. در افراد مورد مطالعه هزاران نوع ژنتیکی شناسایی شد که با 
احتمال بالاتر ابتلاء به افسردگی و خواب کوتاه یا طولانی مرتبط بودند.تیم 

همچنین می خواست مطمئن شود که نتایج آنها قوی است، بنابراین آنها به 
بررســی ارتباط غیر ژنتیکی بین علائم افســردگی و مدت خواب پرداختند.

یافته ها نشــان داد افرادی که ۵ ســاعت یا کمتر می خوابند، ۲.۵ برابر بیشــتر 
در معرض علائم افسردگی بودند. افراد مبتلا به علائم افسردگی یک سوم 
بیشتر از کم خوابی رنج می برند.جالب اینجاست که خواب طولانی - بیش از ۹ 
ساعت در شب - با بروز علائم افسردگی نیز مرتبط است. احتمال بروز علائم 
افسردگی در افرادی که طولانی می خوابیدند ۱.۵ برابر بیشتر از افرادی بود 
که به طور متوسط ۷ ساعت می خوابیدند.با این حال، بر اساس این گزارش، 

علائم افسردگی با خواب طولانی تر ارتباطی نداشت.
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اکثر مردم زمان زیادی از روز از پاهای خود اســتفاده می 
کنند، بنابراین بهتر اســت از آنها مراقبت کنید.به گزارش 
خبرنــگار مهر به نقل از مدیســن نت، دکتر »رونالد لپو«، 
سرپرســت تیم تحقیق از کالج پزشــکی بیلور در تکزاس، 
می گوید: »مشــکلات رایجی که افراد با آن مواجه هستند 
عبارتند از: انگشت چکشی، تاول، فاسیای کف پا و بونیون 
)انحــراف شســت پا(. برخی از این مــوارد به راحتی قابل 
حل هســتند، اما برخی دیگر ممکن اســت نیاز به مداخله 
یک متخصص داشــته باشند.«مشکلات پا اغلب به دلیل 
اصطکاک و فشــار ایجاد می شوند. انتخاب کفش مناسب 
برای فعالیت های روزانه می تواند کمک کننده باشد.کفش 
باید دارای یک پنجه پهن و عمیق باشد تا انگشتان پا بتوانند 
آزادانــه حرکــت کنند. آنها باید برای کنترل عرق و بو قابل 
تنفس باشند.بونیون می تواند در انگشت شست پا ایجاد شود 
و باعث چرخش انگشــت پا به داخل شــود. درد و شدت آن 
می تواند با کفش بد افزایش یابد.لپو توصیه می کند که افراد 
از پوشیدن کفش هایی که پا را منقبض می کنند خودداری 
کنند. کفش های پهن انتخاب کنید و از کفش های پاشنه 
بلند خودداری کنید. وی افزود، در صورت ادامه درد ممکن 
اســت نیاز به جراحی داشــته باشید.برخی از افراد نیز دچار 
انگشت چکشی هستند. این عارضه زمانی اتفاق می افتند 
که یک تاندون در انگشت پا منقبض شده و در اولین مفصل 
خم می شود و باعث می شود انگشتان پا روی هم قرار بگیرند 
و روی هم ســاییده شوند.انگشــت چکشی می تواند منجر 
به میخچه، تاول یا پینه شــود. فاصله دهنده های انگشتان 
پا یا صاف کننده های انگشــت پا می توانند به کاهش این 
مشکل کمک کنند، اما راه درمان نیستند.و البته بوی بد پا 
می تواند مشکل ساز باشد. لپو گفت: »این وضعیت می تواند 
نتیجه عرق پاها یا عفونت های باکتریایی باشد که هنگام 
تماس با باکتری ها در تماس پا با محیط غیربهداشــتی یا 
روی زمین ایجاد می شود.«پای ورزشکار یک عفونت شایع 
است. ممکن است خارش بین انگشتان پا و سوزش پوست 
داشته باشید که می تواند تاول بزند.لپو گفت: »قارچ ناخن 
یکــی دیگر از عفونت های رایج اســت. باعث تغییر رنگ 
ناخن می شــود.«به گفتــه وی، »می توانید از یک درمان 
ضد قارچی بدون نسخه استفاده کنید. خشک نگه داشتن 
پا با جوراب های ســاخته شــده از مواد جذب کننده رطوبت 
مانند پشم می تواند از رشد قارچ جلوگیری کند. برای درمان 
علائم شــدید ممکن اســت داروهای ضد قارچ موضعی یا 
خوراکی تجویز شــود.«افراد مسن ممکن است در معرض 
خطر بیشتر مشکلات پا باشند.استئوآرتریت، که با افزایش 
ســن شایع است، می تواند باعث تغییر شکل مفاصل شود. 
این عارضه اجازه می دهد تا خارهای اســتخوانی در پاشنه 
یا ســایر قسمت های پا تشکیل شوند.تغییر کفش، تزریق 
کورتیزون، و فیزیوتراپی ممکن است کمک کننده باشد.

سازمان غذا و دارو آمریکا اعلام کرد؛
ممنوعیت استفاده از فرمالدئید 

در صاف کننده های مو

سازمان غذا و داروی ایالات متحده به دلیل نگرانی در مورد 
ارتباط فرمالدئید با مشــکلات تنفسی و برخی سرطان ها، 
ممنوعیت اســتفاده از این ماده را در صاف کننده های مو 

پیشنهاد کرده است.
بــه گــزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، در حال 
حاضر، سازمان غذا و دارو آمریکا استفاده از چنین محصولات 
صاف کننده مو، را که معمولًا توسط زنان سیاه پوست استفاده 

می شود، منع می کند.
تحقیقــات اخیر به افزایــش آگاهی در مورد خطرات بالقوه 
استفاده از صاف کننده های شیمیایی مو کمک کرده است.
»کیمبرلی برتراند«، دانشیار پزشکی در دانشگاه بوستون و 
نویســنده اصلی این مطالعه، گفت: »مواد شیمیایی موجود 
در صــاف کننــده ها، موجب اختــلالات در غدد درون ریز 

می شود.«
در این مطالعه، داده های مطالعه ســلامت زنان سیاه پوست 
دانشــگاه بوستون، که در ســال ۱۹۹۵ آغاز شد و سلامت 
۵۹۰۰۰ زن سیاه پوســت را بررســی می کرد، نشان داد که 
زنان سیاه پوست یائسه ای که از صاف کننده های شیمیایی 
مو استفاده می کردند، بیشتر در معرض خطر ابتلاء به سرطان 

رحم بودند.
مطالعه دیگری نشان می دهد که باروری کمتری در میان 
مصرف کنندگان فعلی و ســابق صاف کننده های مو وجود 

دارد.
بر اســاس مطالعه ای که ســال گذشته توسط مؤسسه ملی 
بهداشت ایالات متحده منتشر شد، زنانی که در سال گذشته 
بیش از چهار بار از مواد شــیمیایی صاف کننده مو اســتفاده 
کردند، بیش از دو برابر بیشــتر در معرض ابتلاء به ســرطان 

رحم بودند.
فرمالدئید گازی بی رنگ، قابل اشتعال و بسیار سمی است. 
به گفته مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های ایالات 
متحده، این ماده در انواع محصولات خانگی، از جمله داروها 

و لوازم آرایشی استفاده می شود.
به گفته مؤسســه ملی ســرطان ایالات متحده، این ماده 
شیمیایی با لوسمی میلوئیدی )نوعی سرطان پوست( مرتبط 

است.

نکات بهداشتی برای حفظ سلامت پاها

قیمت گذاری 
داروها تابع 

مقررات خاص 
مربوط به 

سازمان غذا 
و دارو است، 
البته ممکن 

است در برخی 
از داروخانه ها 
تفاوت قیمت 

داشته باشیم و 
چنانچه مربوط 

به کارخانه یا 
شرکت تولید 

کننده آن دارو 
باشد تا حدی 
قابل قبول و 

بستگی به نوع 
بسته بندی و 
کیفیت دارد و 

ایرادی ندارد
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واکنش 
 داروسازان 
به تفاوت 
قیمت ها

شاید یکی از سئوالات روزمره مردم این باشد که چرا 
باید قیمت داروهای مشابه در داروخانه ها، متفاوت 
باشد؛ در حالی که قیمت گذاری دارو توسط سازمان 

غذا و دارو انجام می شود.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، وقتــی وارد داروخانه 
می شوید و شربت سرماخوردگی، دیفن هیدرامین، 
قــرص اســتامینوفن، ایبوپروفن و…، را با قیمت 
متفاوت از داروخانه ای چند صد متر آن طرف تهیه 
می کنید؛ این ســوال به ذهن خطور می کند که چرا 
قیمت داروهای مشابه باید یکسان نباشد، در حالی 
که قیمت گذاری دارو توســط ســازمان غذا و دارو 
انجام می شود و اینگونه نیست که هر شرکت دارویی 
یا داروخانه ای، بتواند برای خودش نرخ تعیین کند.

محمدعلی اسفنانی ســخنگوی سازمان تعزیرات 
حکومتی، در مورد تفاوت قیمت داروهای مشابه در 
داروخانه ها، گفت: قیمت گذاری داروها تابع مقررات 

خاص مربوط به سازمان غذا و دارو است، البته ممکن 
اســت در برخی از داروخانه ها تفاوت قیمت داشــته 
باشیم و چنانچه مربوط به کارخانه یا شرکت تولید 
کننده آن دارو باشــد تا حدی قابل قبول و بســتگی 

به نوع بسته بندی و کیفیت دارد و ایرادی ندارد.
وی افــزود: اگر تفاوت قیمت دارو نامتعارف باشــد 
احتمال گران فروشــی هست بنابراین درج قیمتی 
کــه بــر روی دارو قرار دارد باید مبنا قرار گیرد و اگر 
از قیمت درج شده بالاتر باشد گرانفروشی و تخلف 
محسوب شده و در صورت ارائه گزارش توسط مردم 
سازمان تعزیرات به طور حتم به آن رسیدگی و حکم 
صادر می شود.اسفنانی ادامه داد: در حال حاضر هم 
بر اساس مصوبه سران سه قوه که میزان مجازات ها 
تا ۵ برابر افزایش یافته ممکن است متخلفان تا ۱۰ 
برابر میزان مبلغ گران فروشی جریمه شوند و در واقع 
کل فروش مبنا قرار می گیرد و بر اساس فاکتورهایی 

که در اختیارشان است مجازات ها اعمال خواهد شد.
در همیــن حــال، آرش محبوبــی رئیس انجمن 
داروســازان تهران، در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: 
بحــث تفاوت قیمت دارو در داروخانه ها، مربوط به 
داروهای برندژنریک اســت که اســامی علمی آنها 
و همچنین ماده موثره دارو شــبیه همدیگر اســت، 
اما هر کدام از شــرکت های داروسازی برای اینکه 
کیفیت داروی تولیدی خود را افزایش دهد، از مواد 
افزودنی اســتفاده می کنــد که باعث تفاوت قیمت 
آن با داروی مشــابه می شود.وی افزود: البته تعیین 
قیمت ها در کمیســیون قیمت گذاری سازمان غذا 
و دارو انجام می شــود و این طور نیســت که شرکت 
تولیــد کننده بتواند افزایــش قیمت را اعمال کند.

محبوبــی ادامه داد: تفاوت کیفــی دارو برای حق 
انتخاب بیمار است که البته در شرایطی اتفاق می افتد 
که دچار کمبود نباشیم. یعنی، وقتی یک محصول 

دارای فراوانی در بازار دارویی باشد، این بیمار است 
که حق انتخاب دارد از کدام برند اســتفاده کند.در 
همین حال، محمدرضا کشــاورز عضو هیأت مدیره 
انجمن داروسازان تهران، در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفــت: معیــار قیمت دارو، قاعدتاً ســامانه تی تک 
ســازمان غذا و دارو اســت؛ اما برندهای مختلف، 
تفاوت قیمت جزئی را بر اساس داروی برندژنریک 

دارند که طبیعی است.
وی افــزود: البته بعــد از اجرای طرح دارویاری، به 
صورت تدریجی شاهد افزایش قیمت ها بودیم که با 
تصمیم سازمان غذا و دارو صورت می گیرد و اینگونه 
نیست که شرکت دارویی یا داروخانه بخواهد دارو را 
گران کند.کشاورز ادامه داد: برخی داروخانه ها خرید 
قبل دارند و با همان قیمت، دارو را عرضه می کنند 
که همین موضوع هم می تواند محل اختلاف قیمت 

داروهای مشابه باشد.

سلامت

طبــق یک مطالعه آزمایشــی کوچک، 
دارویی که قبلًا برای خواب آلودگی بیش 
از حد در طول روز تأیید شده است ممکن 
اســت به کاهش علائم اختلال کمبود 

توجه/بیش فعالی کمک کند.
بــه گــزارش خبرنگار مهر بــه نقل از 
مدیســن نت، »ســوریامفتول« یک 
داروی غیــر محــرک اســت که برای 
درمان خواب آلودگی ناشی از نارکولپسی 
)حملات ناگهانی خواب( و آپنه انسدادی 
خواب )که با وقفه های تنفسی در هنگام 
خواب مشــخص می شــود( تأیید شده 

است.
دکتر »کریگ ســورمن«، نویســنده 
این مطالعه از دانشــگاه هاروارد، گفت: 
»مطالعه آزمایشــی بسیار امیدوارکننده 

اســت، اما قبل از اینکــه این دارو برای 
بزرگسالان مبتلا به اختلال بیش فعالی 
توصیه یا تأیید شود، تحقیقات بیشتری 

مورد نیاز است.«
برای این مطالعه، ۶۰ بزرگســال مبتلا 
بــه اختــلال بیش فعالــی، ۷۵ یا ۱۵۰ 
میلی گرم ســوریامفتول یــا دارونما به 
مدت شــش هفته مصــرف کردند. آنها 
در طــول مطالعه در مورد علائم اختلال 
بیش فعالی شأن گزارش دادند. در پایان 
مطالعه، افراد بیشــتری که سوریامفتول 
مصرف می کردند نســبت به افرادی که 
دارونمــا مصرف می کردند، بهبودی در 

علائم بیماری شأن نشان دادند.
کودکان و بزرگســالان مبتلا به اختلال 
کمبود توجه / بیش فعالی ممکن اســت 

در توجــه، تکانشــگری و مشــکلات 
عملکردهــای اجرایــی مانند تجزیه و 
تحلیــل، ســازماندهی و برنامه ریزی 
مشکل داشــته باشند - مشکلاتی که 
می توانــد مانع موفقیت در تحصیل، کار 

یا در روابط شخصی شود.
در حــال حاضر، اختلال بیش فعالی در 
بزرگســالان با ترکیبــی از دارو درمانی 
و رفتار درمانی درمان می شــود. داروها 
شــامل داروهای محرک مانند آدرال و 
ریتالین و غیرمحرک ها هستند. سورمن 
گفــت: »همه افــراد، داروهای موجود 
را تحمــل نمی کننــد، بنابراین هرچه 
گزینه های بیشــتری وجود داشته باشد، 
برای بزرگسالان مبتلا به اختلال بیش 

فعالی بهتر است.«

ســوریامفتول، هورمون های دوپامین و 
نوراپــی نفرین را افزایش می دهد؛ مواد 
شــیمیایی مغز که بــه کنترل خواب و 
بیداری کمک می کنند. داروهای موجود 
بــرای اختلال بیش فعالی نیز این مواد 

شیمیایی مغز را هدف قرار می دهند.
عوارض جانبی خفیف شــامل کاهش 
اشتها، سردرد، بی خوابی و ناراحتی های 
معده بود. اما تعداد کمی از افراد مصرف 
دارو را به دلیل این عوارض جانبی متوقف 

کردند.
ســوریامفتول بر ضربان قلب یا فشــار 
خون تأثیری نداشــت. محرک ها تمایل 
به افزایش ضربان قلب و فشار خون دارند. 
سورمن خاطرنشان کرد: »در دوزهایی 
کــه آزمایــش کردیم، بــدون تغییر در 

ضربان قلب و فشار خون، اثرات مفیدی 
یافتیــم. این مهم اســت زیرا داروهای 
اختلال بیــش فعالی در طولانی مدت 

مصرف می شوند.«
اختلال بیش فعالی در بزرگســالان به 
انــدازه این اختلال در کــودکان مورد 
توجــه قرار نمی گیرد، اما می تواند اثرات 
برجسته ای بر سلامت و کیفیت زندگی 

داشته باشد.
سورمن توضیح داد: »بزرگسالان مبتلا 
بــه اختلال بیش فعالی درمان نشــده، 
زندگی های واکنش پذیر و لحظه آخری 
دارنــد که می تواند بر ســاعت خواب یا 
خوردن آن ها در طول یک هفته شــلوغ 
تأثیر بگذارد که همه این ها می توانند بر 

سلامت آن ها تأثیر بگذارند.«

محققان دریافتند؛ داروی »نارکولپسی« گزینه درمانی جدید برای اختلال بیش فعالی

سلامت

معاون درمان وزارت بهداشت گفت: وزیر بهداشت طی ابلاغیه ای همه را 
مکلف کردند که هزینه بستری بیش از ۳۰ میلیون هموطن ایرانی رایگان 
باشد.به گزارش خبرگزاری مهر، سعید کریمی، با اشاره به برگزاری همایش 
دو روزه معاونین درمان دانشــگاه ها و دانشــکده های علوم پزشکی سراسر 
کشــور، هدف از برگزاری این همایش را ارتقای خدمات درمانی به عموم 
مردم عنوان کرد.وی، رویکرد وزارت بهداشــت و معاونت درمان را، عدالت 
و تعالی نظام ســلامت برشــمرد و به موضوعات مطروحه و بحث شــده در 
ایــن همایش پرداخت.کریمی، جوانی جمعیت، درمان زوجین نابارور؛ ارائه 
تســهیلات به زوجین در این خصوص و راه اندازی مراکز ناباروری ســطح 
۲ و ۳ را از جمله موارد بحث شــده در همایش معاونین درمان دانشــگاه ها و 
دانشکده های علوم پزشکی عنوان و خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه آبان 
ماه آخرین مهلت برای راه اندازی مراکز ناباروری است دانشگاه ها به سرعت 
این مراکز را راه اندازی کردند و اکنون بالای ۵۰ مرکز ســطح ۲ ناباروری 
راه اندازی شــده و مراکز ناباروری ســطح ۳ نیز در همه مراکز اســتان های 
کشور دایر است و در استان بوشهر نیز به زودی راه اندازی می شود.معاون 

درمان وزارت بهداشــت، در مورد بســته های بیماران خاص و صعب العلاج 
نیــز گفــت: اعتبارات این صندوق از ۵ هزار میلیارد تومان به ۷ هزار میلیارد 
تومان افزایش داشــته و ۱۰۰ نوع بیماری را نیز پوشــش می دهد و در این 
همایش درباره اینکه بیماران چگونه در سیســتم اطلاعات بیمارستان ثبت 
درخواست کنند و پرداخت ها چگونه انجام شود، تبادل نظر صورت گرفت.

وی، بسته حفاظت مالی را نیز از جمله محورهای بحث شده در نخستین روز 
از همایش معاونین درمان دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی برشمرد 
و تصریح کرد: این بســته به منظور کاهش پرداخت از جیب بیماران اســت 
که وزیر طی ابلاغیه ای همه را مکلف کردند که هزینه بستری بیش از ۳۰ 
میلیون هموطن ایرانی رایگان باشد؛ البته طی این ابلاغیه بستری بیمارانی 
که در چهارچوب نظام ارجاع صورت می گیرد رایگان خواهد بود.کریمی با 
بیان اینکه بنا داریم تخت های توانبخشــی را از ۸۰ به بیش از ۸۰۰ تخت 
افزایش دهیم، گفت: این موضوع در این همایش مورد بررســی و گفت و 
گو قرار گرفت.معاون درمان وزارت بهداشت، گردشگری سلامت را نیز از 
دیگر موضوعات مطرح شــده در این همایش برشــمرد و خاطرنشان کرد: 
درآمد فعلی ما از گردشــگری ســلامت یک میلیارد دلار بوده که می توانیم 
ایــن درآمــد را بــه ۵ الی ۶ میلیارد دلار برســانیم و اکنون ۲۷۰ مرکز دارای 
گردشگری سلامت وجود دارد.کریمی ادامه داد: ارتقای خدمات اورژانس، 
نظارت بر مراکز درمانی، بسته مقیمی، ماندگاری پزشکان در مناطق محروم، 
نظام ارجاع و پزشک خانواده نیز در این همایش مورد بررسی قرار گرفت.

هزینه بستری ۳۰ میلیون ایرانی رایگان می شود
معاون وزیر بهداشت خبر داد؛
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مشــکلات کارگران صنعت دام و طیور یکی از مغفول مانده ترین بحث های 
جامعه کارگری ایران اســت که هنوز ابعاد مختلف آن مورد بحث و کنکاش 

قرار نگرفته است.
بحث از کارگران صنایع و کسب وکارهای دامداری و طیورداری کشور البته 
اندکی غامض و پیچیده نیز خواهد بود؛ صنعتی که علیرغم نرخ سود بالای 
آن برای کارفرمایان به دلیل مسائلی مثل کنترل های قیمتی وعدم حمایت 
کافی از تولید، برای کارفرمایان نیز مشقات قابل توجهی دارد، اما مشکلاتِ 
کارفرمایان این حوزه، بهانه ای را برای عدم توجه به نیازهای اساسی و حقوق 

پایه ای نیروی کار این بخش نیز فراهم کرده است.
کار سخت و زیان آور کار در دامداری ها ��

علی. الف. خ کارگر سابق یک مرغداری در رابطه با سختی کار در دامداری ها 
و مرغ داری ها می گوید: کار در مرغداری عملًا باید به عنوان کار ســخت و 
زیان آور شناســایی شــود، زیرا ما هم در معرض انواع و اقسام بیماری ها قرار 
داریم که میان انسان و حیوان مشترک است و برخی از همکاران ما در پایان 

چند سال کار دچار مشکل ریوی حاد شدند.
وی می افزایــد: عــلاوه بر این اغلــب دامداری ها و به ویژه مرغداری ها دچار 
مشــکل آلودگی صوتی و مشــکل تهویه هوا وعدم خروج صدا هستند. این 
مســئله باعث شــده تا خود من حداقل در فرآیند کار با پنج ســال سابقه دچار 
مشکل شنوایی و اعصاب شوم و در خیلی از امور روزمره دچار مشکل باشم.

ســورنا. آ )کارفرمای ســابق یک مرغداری( می گوید: تب مالت، تب زرد، تب 
کیو، تب یونجه، تب بازگرد کنه ای )بورلیا(، تب خونریزی دهنده، کزاز، سیاه 
زخم، سالک، کیست هیداتیک، بیماری های انگلی و انواع و اقسام قارچ جزء 

بیماری های عمده ای است که کارگران مرغداری ها به آن دچار هستند.
فشار کار بالا اما حقوق اندک ��

ماهان. م که خود یک کارگر قرارداد موقت برای کار معین در دامداری ها بوده 
اســت، در رابطه با ســختی و فشار کار بالای دامداری می گوید: من خود چند 
نوبت در مرغداری و گاوداری کار واکسیناسیون را به دلیل تخصصم در این 
حوزه انجام دادم. بیش از ۱۴ ساعت کار سرپایی برای یک ماه در استان های 
گیلان و مازندران انجام دادیم، این درحالی بود که حقوق پرداختی ما نصف 

پرداختی حقوق مطابق با قانون کار در سال ۱۳۹۷ بود.
وی که از این شــغل خارج شــده و در بخش دارو به اشــتغال ادامه داده است، 
می گوید: حقوق بسیار کم در بخش دامداری )گاوداری های کوچک و متوسط( 
و مرغداری ها به به حدی کم است که تقریباً اکنون ۸۰ درصد کارگران این 
واحدها از اتباع هســتند و این اتباع به این دلیل در این فضاها کار می کنند 
که می توانند شــب در چنین محل هایی بخوابند. زندگی و خواب در چنین 
فضاهای آلوده ای برای کارگر زیان آور است اما آن ها با حقوق پایین به چنین 

چیزی تن می دهند.
سورنا. آ که خود مدتی در این فضا فعالیت کرده است، می گوید: من به عنوان 
کارفرما بســیار تلاش کردم تا نیروی کار ایرانی به کار بگیرم تا یک زمان 
مشــمول جریمه نشــوم، اما واقعیت این اســت که در فضای کار دامداری و 
مرغداری به قدری نیروی کار داوطلب ایرانی )حتی با حقوق بالا( کم است 

که تنها به اتباع می توان کار داد.
عدم آموزش منشاء بخش زیادی از مشکلات ��

یاســر. ص کارگر اهل شــیراز که مدتی در این فضا کار کرده است، می گوید: 
نیروی کار دامداری معمولًا به صورت دو شیفت فعال است، زیرا باید ساعت 
کار ۱۴ یا ۱۲ ســاعت را پر کند. ریســک این کار نیز بســیار بالاســت، زیرا با 
وجودعدم رعایت حتی یکی از جزئیات ایمنی کار، ممکن است ناگهان هزاران 
قطعه مرغ از بین برود. از ســوی دیگر در گاوداری ها وضعیت بدتر اســت. با 
مرگ یک یا دو گوســاله و گاو، کارفرما دچار زیان وحشــتناکی شــده و من به 
چشــم دیدم که کارگری که بر اثر یک خطا باعث مرگ دو گوســاله شد، چه 
سرنوشت بدی داشت. زندان، پرداخت غرامت و کار مجانی کمترین چیزی 

است که می تواند در انتظار یک کارگر باشد.
علی. الف. خ کارگر ســابق دامداری و مرغداری از علت مشــکلات این حوزه 
می گوید و خاطرنشان می کند: بخش عمده ای از مشکلات کارگران از جمله 
حقوق پایین و فقدان آموزش، به دلیل مشکلات مالی کارفرمایان این حوزه 

است که بیشتر به خاطر سیاست های دولت دچار آن هستند.
وی می افزاید: کارگران آموزش ندیده در این حوزه یا باعدم رعایت ایمنی یا 
فقدان تجهیزات حفاظتی دچار بیماری شغلی می شوند یا از طریق آسیب های 
محیطی دچارعدم کارآیی می شوند. یک کارگری که بد کار می کند، به خاطر 
مشکلات بد روحی و جسمی ممکن است تا یک هفته بد کار کند و کارفرما چون 
علت این را نمی فهمد، فوری نیرو را اخراج می کند. همچنین فقدان آموزش 
باعث می شود که کارگر گاهی به دامداری خسارت وارد کند که این نیز بسیار 

رایج است و همه چیز بجای دولت و کارفرما از چشم کارگر دیده می شود.
سورنا. آ به عنوان یک کارفرمای سابق وقتی به مشکلات مالی کارفرمایان 
که موجب عدم پرداخت حقوق قانونی و رسیدگی به وضعیت ایمنی و آموزش 
کارگران شده است، اشاره کرد و گفت: دولت معمولًا با نرخ های تثبیت شده 
قبلــی و بــدون توجه به هزینه های افزایش یافته تولید کارفرمایان را مجبور 
به فروش محصولات غذایی می کند. جدا از واســطه ها و دلالان در بخش 
فروش، در بخش خرید نیز دلالان و واســطه هایی مواد اولیه و ابزار تولید را 

با قیمت بالا می دهند.
وی ادامه می دهد: در مورد خوراک دام و مرغ، هزینه ها طی دو ســال اخیر 
بیــش از دوبرابر افزایش یافته اســت، البته مــردم نیز توان مالی برای خرید 
مرغ و گوشت گران را هم اکنون نیز ندارند، اما با وجود قیمت گذاری دولتی، 
بیشــتر دامدارانی که نمی توانند به خوبی شــرایط کار را مدیریت کنند، دچار 
زیان می شوند و این زیان را از جیب کارگر هم جبران می کنند. تقریباً به جز 
دامداری ها و مرغداری های بســیار بزرگ، اغلب واحدها هیچ منابعی برای 
خرید تجهیزات ایمنی و یا ارائه آموزش مناسب برای کارگران تازه وارد ندارند.

علی کارگر سابق دامداری می گوید: در مورد تمام دام ها، کار با دام هایی مانند 
بز و گوسفند بسیار از همه سخت تر است. بیماری ها، مدیریت دام برای کنترل، 
دادن به موقع مواد غذایی و خوراک دام، رسیدگی درمانی و امسال آن در مورد 
گوســفندها بســیار سخت تر است. در عین حال زمان کار و مزد این بخش از 
همه پایین تر است و کارفرما در این حوزه نیز می گوید توان دادن مزد بیشتر 
را ندارد و اگر بخواهد زیان نکند و حقوق قانونی بدهد، باید گوسفند را قاچاق 
کند. دوره پرواربندی گوســفند بســیار سخت است و نیاز به مهارتی دارد که 

آموزش نیز به راحتی داده نمی شود!

کارگران دامداری را دریابید
فشار کار بالا اما حقوق اندک!

صاد
اقت گزارش
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پس از تحویل 
گندم مبلغ آن 
را پرداخت کند. 
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اساس تبصره 
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شده از سوی 
بانک جریمه 
دیرکرد به گندم 
کاران بپردازد

رویداد

گــروه اقتصادی: در حالی که در آغاز معاملات 
هفته گذشته قیمت دلار آمریکا در کانال ۴۹ 
هزار تومان قرار داشت، اما با شروع مناقشات 
نظامــی در منطقه در روزهای ابتدایی هفته 
گذشــته، بازار ارز تهــران تحرکات جدیدی 
از خود به نمایش گذاشــت و در روز شــنبه، 
۱۵ مهرمــاه بلافاصله دلار در کانال ۵۰ هزار 
تومان قرار گرفت.روند افزایشــی قیمت دلار 
در روزهای بعد نیز ادامه داشت، به طوری که 
تا روز دوشــنبه، ۱۷ مهرماه قیمت ها از کانال 
۵۲ هــزار تومان هم عبور کرد.اما در روزهای 
میانی هفته با تغییر در سیگنال های سیاسی 
روند افزایشی متوقف شد و نمودار قیمت این 
ارز تغییر فاز داد. به عبارتی، بازارســاز در این 
دوره ســعی کرده با بمباران اخبار آزادسازی 
ارزهای بلوکه شــده و خبردرمانی تا حدودی 
جلوی نوســانات ارزی را بگیرد و قیمت دلار 

را کنترل کند.
سیگنال جدید سیاسی با بازار ارز ��

روز جمعه خبری به نقل از روسای کل بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران و قطر در 

حاشــیه اجلاس سالانه صندوق بین المللی 
پول دربــاره دارایی های ارزی ایران در قطر 
منتشر شد.محمدرضا فرزین، رییس کل بانک 
مرکــزی در دیدار با رییس کل بانک مرکزی 
قطر عنوان کرد: با توجه به اینکه منابع ارزی 
آزاد شــده ایران در قطر از طریق ســوئیفت و 
با گشــایش های LC قابل استفاده است لذا 
هــم اکنون ارتباطات فنــی بین بانک های 
قطری و ۶ بانک ایرانی در حال جریان است 
و بانک هــای عامل با برقراری این ارتباطات 
فنی، دســتور پرداخت های لازم را ارســال و 

عملیاتی می کنند.
فرزین با اشاره به محورهای توافق قبلی ایران 
با قطر درباره نحوه استفاده از این منابع ارزی 
در ۶ بانک ایرانی در قطر، بر تسریع موضوع 
به منظور شروع پرداخت در هفته آینده تاکید 
کرد.شــیخ بندر بن محمد بن سعود آل ثانی، 
رییس کل بانک مرکزی قطر نیز در این دیدار 
تاکید کرد: قطر به کلیه تعهدات خود با ایران 
پایبند اســت و هیچ مانعی در توســعه روابط 
بانکی دو کشــور وجود ندارد.رئیس کل بانک 

مرکزی قطر با اشــاره به اقدامات اساســی و 
خوبی که طی روزهای گذشته درباره استفاده 
از منابع ارزی ایران در قطر انجام شــده است 
گفت: شــایعات مطرح شــده در این باره طی 
یکی دو روز گذشته ارزش واقعی ندارد و بیشتر 
یک شوخی و بازی رسانه ای بود.پیش از این 
روزنامه آمریکایی واشنگتن پست در یکی از 
شــماره های اخیر خود ادعای جدیدی را در 
رابطــه با دلارهای ایران مطرح کرده بود. در 
گزارش این روزنامه نوشته شده بود: »آمریکا 
و قطــر توافق کردند تا زمان انجام تحقیقات 
در مــورد حمله حماس به اســرائیل، جلوی 
دسترســی ایران به ۶ میلیارد دلار موجود در 

بانک های قطر گرفته شود.«
آخرین قیمت دلار در بازار ��

در هفته گذشــته هر دلار آمریکا در نهایت تا 
مــرز کانال ۵۰ هزار تومان پایین آمد و روی 
رقم ۵۱ هزار و ۱۷۰ تومان ایستاد.آن طور که 
در روند بازار مشاهده می شود، در حال حاضر 
برخی از خریداران دلار در لاک احتیاطی فرو 
رفته اند و به نوعی، معامله گران در انتظار اخبار 

سیاسی یک هفته آینده هستند. فعالان بازار 
ارز عنوان می کنند: با وجود افزایش قیمت دلار 
اما روند عرضه و تقاضا در بازار در تعادل قرار 
داشت. این در حالی است که رصد اخبار توسط 
معامله گــران ضربان های خرید و فروش در 
بازار ارز را مشخص کرد.با این وجود بسیاری از 
فعالان بازار ارز احتمال بازگشت این اسکناس 
بــه کریــدور ۴۰ هزار تومانی را کم می دانند. 
آن ها معتقدند در صورتی که اخبار مساعد در 
حــوزه رفع تحریم ها و مذاکرات برجام روانه 
بازارها شود دلار به قیمت ۴۹ هزار تومانی قبلی 
برخواهد گشــت. این عده احتمال وقوع این 
رخداد را نیز بســیار کم می دانند.معامله گران 
حرفه ای در حال حاضر ترجیح می دهند در بازار 
پرتلاطم روزهــای اخیر همچون خریداران 
عجول روزهای اخیرنقره داغ نشــوند.در این 
میان، عده ای از معامله گران مدعی هســتند 
که در شــرایط فعلی خریــدار در بازار نایاب 

شده است.
قیمت طلا به پرواز در آمد ��

در همین حال روند جهشی قیمت طلا در بازار 

جهانی همچنان ادامه دارد.
قیمــت طلا هم در بازار جهانی گران شــد. 
آخریــن وضعیت بــازار جهانی طلا حاکی از 
افزایــش نزدیک ۴ دلاری قیمت اونس طلا 
اســت.در حال حاضر هر اونس طلا در بازار 
جهانــی یک هــزار و ۹۳۲ دلار قیمت دارد و 
این قیمت در شــرایطی اســت که یک هفته 
قبل طلا ۱۰۰ دلار ارزان تر بود؛ این نشان از 
افزایش ۵.۴ درصدی قیمت طلا در این مدت 
را دارد.روز شنبه هفته گذشته، اونس طلا در 
بازار جهانی یک هزار و ۹۳۲ دلار بود و به نظر 
می رسد فعلًا روند صعودی بازار جهانی طلا 
ادامه دارد.تحلیلگران بازار طلا پیش از این نیز 
ساختار انس را صعودی پیش بینی کرده بودند. 
آن هــا انتظار ورود بــه منطقه ۱۹۰۰ دلاری 
را برای طلای جهانی داشــتند.بنا به گزارش 
رویتــرز، درگیری در خاورمیانه و انتظار پایان 
روند افزایش نرخ بهره بانک مرکزی آمریکا 
قیمــت طلا را در بــازار جهانی افزایش داده 
اســت. در حال حاضر طلا در آستانه بهترین 

هفته خود طی هفت ماه گذشته قرار دارد.

خریداران دلار غیب شدند
 بازار ارز در وضعیت قرمز

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار

 سال زراعی 
پرتنش

 افزایش هر ۰۰۰ ,۱ تومان قیمت گندم 
۸ هزار میلیارد تومان بار مالی برای 
دولت به دنبال دارد

گروه اقتصادی: گندم در ســال زراعی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ 
یکی از ســال های پرتنش خود را پشت سر گذاشت 
که این تنش همچنان برای سال زراعی جدید ادامه 
دارد. قیمت ۳۲ قلم کالای اساسی از جمله گندم در 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی از سوی ۹ عضو این 
شورا تعیین و از سوی رئیس شورا که بر عهده وزیر 

جهاد کشاورزی است، ابلاغ می شود.
نرخ گندم به عنوان یک محصول استراتژیک مبنای 
قیمت گذاری سایر کالاهای اساسی است. در سال 
زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ به دلیل جهش قیمتی که دلار 
داشت و افزایش قیمت خدمات، گندم کاران در بهمن 
ســال گذشــته تجدیدنظر در قیمت خرید تضمینی 
گندم را مطرح کردند. این درخواست تا ماه ها پاسخ 
داده نشد زیرا در بودجه سالانه اعتبار خرید تضمینی 
محصولات از پیش مشخص شــده بوده و هر گونه 
تغییــری چالش هایــی را در تأمین منابع مالی برای 

دولت به همراه خواهد داشت.
پس از ۴ ماه مذاکره با نمایندگان خانه ملت، معاون 
اول رئیس جمهوری و در نهایت دادخواهی به رهبری 
۱۶ اردیبهشــت، قیمت گندم تجدیدنظر شــده و به 
هر کیلو ۱۵ هزار تومان رسید. به این ترتیب قیمت 
پایــه گنــدم از ۱۱ هزار تومان در هر کیلو به ۱۳ هزار 
تومان رسیده و ۲ هزار تومان جایزه تحویل گندم نیز 
به آن اضافه شد. عدد ابلاغ شده از سوی سرپرست 
وقت وزارت جهاد کشاورزی رضایت گندم کاران را 
تأمین نکرد زیرا درخواســت آنها عددی بالاتر از ۱۷ 

هزار تومان بود.
به طور قطع افزایش یکباره قیمت، پیامدهایی را به 

دنبال خواهد داشــت که سیاست گذاران دولتی را وا 
می دارد تا با احتیاط بیشتری تصمیم گیری کنند. تغییر 
نرخ خرید تضمینی گندم از ۱۳ به ۱۵ هزار تومان سبب 
شد تا همچنان مطالبات گندم کاران با تأخیر انجام 
شود به طوری که بر اساس قول های داده شده قرار 
اســت تا پایان مهر با گندم کاران تســویه شود؛ البته 
ممکن اســت این تســویه با قیمت پایه باشد و باقی 

مطالبات باز هم به زمان بیشتری نیاز داشته باشد.
تأخیر از تعیین قیمت تا ابلاغ آن ��

تعیین قیمت این محصول پایه برای ســال زراعی 
جدید ۱۴۰۳-۱۴۰۲ دوباره با مناقشاتی همراه بود. 
بنیــاد ملــی گندم کاران اعلام کرد با توجه به آنالیز 
قیمتی ها نرخ تمام شــده هر کیلو گندم حدود ۲۱ 
هزار تومان خواهد بود. در ادامه این رایزنی ها برخی 
به عدد بالاتر از ۲۵ هزار تومان اشاره می کردند که 
به طور قطع از سوی اعضای دولتی شورای قیمت 
گذاری محصولات کشــاورزی مورد پذیرش واقع 

نمی شد.
تعیین قیمت محصولات کشاورزی باید پیش از آغاز 
ســال زراعی جدید یعنی مهر ماه باشد تا کشاورزان 
بتوانند نســبت به کشــت جدید برنامه ریزی داشته 
باشند. با توجه به چالش های به وجود آمده در حوزه 
قیمت گندم و نیز تغییر وزیر جهاد کشــاورزی و نیز 
سرپرســت آن، در نهایت قرار شد جلسه تعیین نرخ 
۳۲ قلم کالای اساسی در مرداد برگزار شود. به توافق 
نرســیدن اعضا شورا بر سر قیمت گندم سبب شد تا 
جلسات با تأخیر برگزار و تعیین نهایی قیمت به جلسه 

بعد موکول شود.
جلسه چهارشنبه ۲۲ شهریور شورای قیمت گذاری 

محصولات اساســی سرنوشــت قیمتی ۳۲ کالای 
اساسی را تعیین کرد. بر اساس قانون این قیمت باید 
در مدت یک هفته از ســوی رئیس شــورا یعنی وزیر 
جهاد کشــاورزی اعلام رسمی و ابلاغ شود. مساله 
تأمیــن اعتبارات لازم دوباره ابلاغ نرخ جدید خرید 

تضمینی گندم را با تأخیر همراه کرده است.
بار مالی آرد نانوایان برای دولت ��

به گفته کارشناسان افزایش هر ۰۰۰ .۱ تومان قیمت 
گنــدم ۸ هــزار میلیارد تومان بار مالی برای دولت در 
راســتای تأمین یارانه آرد به دنبال خواهد داشت. در 
حال حاضر که قیمت گندم ۱۵ هزار تومان است آرد 
یارانه ای که در اختیار نانوایی های کشور قرار می گیرد 
آرد نوع اول، گندم آن ۶۶۵ تومان بوده که با توجه به 
سبوس گیری آن قیمت آرد به دست آمده از این نوع 
گندم بین ۸۱۰ تا ۸۲۰ تومان متغیر است. قیمت آرد 
با سبوس ۱۲ درصد هر کیلو ۸۱۰، با ۱۵ درصد ۸۱۵ 
و با ۱۸ درصد ۸۲۰ تومان است. قیمت گندم آرد نوع 
دوم هر کیلو ۹۰۰ تومان بوده که آرد به دست آمده از 
آن برای نانوایان بین ۱۲۴۰ تا ۱.۲۵۰ تومان است.

پیش بینی های درست و غلط ��
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی و رئیس 
شورا در مراسم آغاز سال زراعی جدید طرح جهش 
تولید در دیمزارها در پاســخ به پرســش خبرنگاران 
گفت، حداکثر تا اوایل هفته آینده قیمت جدید خرید 

تضمینی گندم ابلاغ خواهد شد.
بر اساس گفت و گویی که اعضای بخش خصوصی 
شــورای قیمت گذاری محصولات کشــاورزی با 
خبرنگار مهر داشتند عنوان شد با تمام کش وقوس ها 
و تأکیدی که نمایندگان کشــاورزان و گندم کاران 

داشتند در نهایت قیمت جدید خرید تضمینی گندم 
۱۹.۵۰۰ تومان تعیین شد.

به نظر می رســد تعلل در اعلام رسمی قیمت خرید 
تضمینی به دلیل چالش ها در تأمین اعتبارات باشد 
زیــرا در بودجــه ۱۴۰۱ منابع مالی برای خرید حدود 
۸ میلیون تن گندم پیش بینی شده بود در حالی که 
این رقم به بیش از ۱۰ میلیون تن رســید؛ علاوه بر 
اینکه قیمت خرید تضمینی از ۱۳ هزار تومان در هر 

کیلو به ۱۵ هزار تومان تغییر یافت.
شــاهپور علایی مقدم، معاون پیشین برنامه ریزی 
و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی درباره وضعیت 
تعییــن قیمت جدید گندم در ســال زراعی ۱۴۰۲-

۱۴۰۱ پیش تر به مهر گفته بود، عمده مشــکل در 
تغییر قیمت گندم پیش از سال زراعی جدید به تأمین 
منابــع اعتباری بر می گردد که باید در بودجه ۱۴۰۲ 
دیده شــود. درخواست افزایش قیمت زودتر از زمان 
موعد و ســال زراعی جدید ضروری می کند تا یک 
متمــم بــه لایحه بودجه ۱۴۰۲ افزوده و به تصویب 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی برسد.
دولت و مشکلات تأمین مالی ��

بر اساس تبصره ۲ قانون خرید تضمینی گندم، دولت 
موظف است تا ۲۴ ساعت پس از تحویل گندم مبلغ 
آن را پرداخت کند. همچنین بر اساس تبصره ۳ این 
قانــون در صورت تأخیــر در پرداخت، دولت باید بر 
اساس نرخ سود میان مدت اعلام شده از سوی بانک 
جریمــه دیرکرد به گندم کاران بپردازد. تغییر قیمت 
از ۱۳ به ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان در کمتر از یک سال 
بــار مالی زیادی برای دولت دارد و باید اعتبارات آن 

از محلی تأمین شود.

بنابر اعلام مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، امکان برداشت و بهره مندی از یارانه مضاعف و تشویقی ۱۲۰ 
هزار تومانی برای دهک های درآمدی ششم و هفتم )در صورت خرید از 
لیست ۱۱ قلم کالای سبد غذایی( از »امروز« فراهم و آغاز شد.سیدرضا 
یحیوی اظهار کرد: با اضافه شدن ۲ دهک درآمدی ششم و هفتم به طرح 
ملی کالابرگ الکترونیکی، این دو دهک از »روز شنبه« می توانند با خرید 
۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه خود )از بین ۱۱ قلم کالای سبد غذایی(، 
مشمول دریافت یارانه مضاعف و تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی می شوند.
وی بــا بیــان اینکه با ورود ایــن دو دهک جدید به طرح، تعداد جمعیت 

تحت پوشــش در ســطح کشور از ۴۱ میلیون به ۶۱ میلیون نفر می رسد 
گفت که بدین ترتیب ۸۰ درصد مردم مشــمول کالابرگ الکترونیکی 
شدند.یحیوی همچنین شرط بهره مندی از یارانه تشویقی را خرید ۲۰۰ 
هزار تومان از مبلغ یارانه از بین ۱۱ قلم کالای مشمول سبد و مورد تأیید 
انستیتوی تغذیه ایران شامل، برنج ایرانی، حبوبات، شیر کم چرب، پنیر، 
ماست کم چرب،  مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند و شکراعلام 
کرد که این تدبیر در راســتای از بین بردن فقر غذایی اتخاذ شــده است.

مشــاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در ادامه افزود: در مجموع ۱۴۵ هزار فروشگاه در سراسر کشور خدمات 

مربوط به کالابرگ الکترونیک را به متقاضیان ارائه می دهند و مشمولان 
می توانند با نصب برنامه و اپلیکیشن »شما« نزدیک ترین فروشگاه متصل 
به طرح را شناسایی کنند چرا که موقعیت مکانی نزدیکترین فروشگاه به 
هر فردی نمایش داده می شود.لازم به ذکر است با توجه به اینکه یارانه 
پرداختی به هر فرد در دهک های درآمدی ششــم و هفتم، ماهانه ۳۰۰ 
هزار تومان است، با جاری شدن طرح کالابرگ در میان این دهک ها، 
مبلغ یارانه هر فرد در صورت خرید از ســبد غذایی به ۴۲۰ هزار تومان 
افزایش می یابد؛ این در حالیست که تا پیش از این، ۵ دهک اول درآمدی 

مشمول طرح ملی کالابرگ الکترونیکی بودند.

یارانه کدام گروه ها افزایش یافت؟
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رییس اتحادیه 
پیشکسوتان 

جامعه کارگری 
تصریح می کند: 

عامل عقب 
ماندن حقوق 

نسبت به تورم، 
دولت است، 

بنابراین شما از 
دولت و مجلس 
انتظار دارید که 

عقب افتادگی 
حقوق را در 

برنامه هفتم 
جبران کند؟ 
چشم من در 

این قضایا آب 
نمی خورد. نه 
مجلس و نه 

دولت به دلیل 
هم فکری ای 

که با هم 
دارند، چیزی 

را تحت عنوان 
همسان سازی 

حقوق رقم 
بزنند

کارگران چگونه به »فرزندآوری« بیندیشند؟

نگاهروز
شنبه

29مهرماه 1402 
سال هفتم

شماره 333

رویداد

 حســین فرهیدزاده اظهار کرد: اعتقاد 
دولــت در زمینه کنترل بازار توجه به 
فرآیند عرضه و تقاضاست. نگاهی به 
قیمت گذاری دستوری در دولت وجود 
ندارد و مجلس هم مصوبه ای داشــت 
که قیمت گذاری دســتوری را به جز 

برای کالاهای اساسی منتفی کرد.
وی افــزود: البته مشــکلاتی که در 
تأمیــن برخی کالاهــا وجود دارد در 
قیمت و بر بازار تأثیرگذار اســت. اما 
آنچه که دولت و وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در حوزه بازار دنبال می کند 
متعادل سازی بازار بر اساس عرضه و 

تقاضا است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
اشــاره به تأکیدات رهبر انقلاب برای 
کنترل بازار اظهار کرد: امسال به شعار 
مهار تورم و رشــد تولید مزین اســت. 
اگر کمی در فرمایشات رهبری دقیق 
شویم می بینیم هیچ راهی برای خروج 
از شــرایط سخت اقتصادی جز تحقق 

همین شعار نداریم.
وی افــزود: رهبــر معظــم انقلاب 
می فرمایند تولیدکنندگان فرماندهان 
جنگ اقتصادی هســتند. زیرا تمام بار 
در این شرایط بر دوش تولیدکنندگان 

و فعالان اقتصادی حوزه های مختلف 
اســت. می دانیم کــه تولیدکنندگان 
مشــکلات زیادی دارنــد. اما تنها راه 
ایجــاد ثروت و رفــاه اجتماعی برای 
مردم فقــط حمایت از تولیدکنندگان 

و افزایش تولید است.
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان اظهــار کرد: یکی 
از کارهایــی که بــرای تحقق اهداف 
اقتصادی کشــور باید انجام شود، اتکا 
به شرکت های دانش بنیان و نهادهای 

مردمی است.
فرهیدزاده رعایت حقوق مصرف کنندگان 

را اصل اساســی موفقیت تولیدکنندگان 
عنــوان کرد و گفت: مصرف کننده باید از 
کیفیت و قیمت مناســب کالا یا خدمات 
بهره مند شــود، آگاهــی لازم را دریافت 
کند و دسترسی مناسب به کالا و خدمات 
داشــته باشد. سال ۸۸ انجمن حمایت از 
حقــوق مصرف کننده بــا همین اهداف 
 و بر اســاس اســناد بالادستی تصویب

 شد.
وی افــزود: رئیس جمهور بارها تاکید 
کردنــد که اجحاف بــه تولیدکننده و 
مصرف کننده پذیرفتنی نیست و باید 
تعادلی در این زمینه برقرار شود تا هر 

دو گروه منتفع شوند.
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان گفت: می دانیم که 
مشــکلات زیادی برای تولیدکننده 
وجــود دارد. ما و همکاران در وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت باید برای 
تسهیل شرایط تولیدکنندگان بیشتر 
تــلاش کنیم. تلاش های زیادی هم 
در حال انجام اســت. اما در قبال این 
گام هــا انتظار داریــم تولیدکنندگان 
بــرای ارتقا کیفیــت تولید و افزایش 
رضایت مصرف کنندگان گام بردارند 

و کوشا باشند.

رئیس سازمان حمایت: اعتقادی به قیمت گذاری دستوری نداریم

اگر بخواهیم قیمت دلار را محاســبه کنیم باید نگاهی به 
قیمــت نفت بیندازیم، علاوه بر آن باید مولفه هایی مانند 
رشد نقدینگی، رشد اقتصادی، تورم را نیز محاسبه کنیم.

نفــت اکنون در محدوده ۹۰ دلار اســت اما نفت ایران با 
قیمت هر بشکه ۷۰ دلار به فروش می رسد، ایران به جای 
اینکه نفت را ۷۰ دلار بفروشــد باید با قیمت ۳۵۰ دلار به 

فروش برساند که بتواند کسری بودجه را پوشش دهد.
رســانه رســمی دولت اعلام کرده است درآمد نفتی ایران 
۱۴.۷ میلیــارد دلار از راه فــروش نفت به چین به دســت 
آمده است به طوریکه ۲۶۳ میلیون بشکه نفت را به چین 

با قیمت ۵۵ دلار فروخته ایم.

صندوق بین المللی پول رشد نقدینگی پول رشد نقدینگی 
در ایران را ۳۸ درصد و رشد اقتصادی را ۲ درصد معرفی 
کرده است، تورم آمریکا نیز ۴.۹ درصد بوده و نرخ دلار در 
اسفند ماه سال قبل به میزان ۴۶ هزار تومان بوده و اکنون 
نیز نرخ دلار در بازار آزاد بین ۵۰ تا ۵۳ هزار تومان در حال 
نوســان اســت. اگر رشد نقدینگی را از رشد اقتصادی کم 
کنیم به ۳۶ درصد رســیده و اگر همین را از تورم آمریکا 

کم کنیم به ۳۱ درصد می رسیم.
 اگر قیمت دلار را ۵۰ هزار تومان در نظر بگیریم و ۳۱ درصد 
آن را محاسبه با نرخ فعلی دلار جمع کنیم به عدد ۶۵ هزار 
و ۵۰۰ تومان خواهیم رسید. به عبارتی قیمت واقعی دلار 

با توجه رشد اقتصادی و تورم ۶۸ تا ۷۰ هزار تومان است.
 از ابتــدای دهه ۵۰ شمســی وقتــی صادرات نفتی ایران 
افزایــش یافت تقاضای خــرج کردن دلار افزایش یافت 
ولــی با تحریم هــا و کاهش صادرات نفت ایران تقاضای 
دولت برای خرج منابع کاهش نیافته است، از ابتدای تولید 
ریال در ســال ۱۳۱۰ شمســی همواره نرخ رسمی و نرخ 
غیررســمی یعنی بازار آزاد در ارز داشــته ایم و همیشه نرخ 
رسمی به نرخ غیر رسمی رسیده است. روزنامه های قبل 
از انقــلاب را مطالعــه کنید دقیقاً همین تنش ها را در بازار 
ارز می بینید و این یعنی مشــکل ارز در ایران یک مشــکل 

ریشه دار بیش از ۹۰ ساله است.

قیمت واقعی دلار چقدر 
است؟

سایروس امیرآبادی
کارشناس اقتصادی

یادداشت

پایانِ 
همسان سازی 
حقوق؟

مجلس مُصر بر همسان سازی حقوق 
بازنشستگان است

گــروه اقتصــادی: بی توجهی برنامه هفتم توســعه به 
همسان ســازی حقــوق بازنشســتگان، این روزها 
نه تنها صدای بازنشســتگان را در آورده، بلکه برخی 
از نمایندگان مجلس هم در تذکرات متعدد در مجلس، 
از خواســته بازنشســتگان می گویند. روز سه شنبه 
هفته جاری حجت الاســلام سید جواد حسینی کیا در 
تذکری شفافی در مجلس، عنوان کرد: بازنشستگان 
فراوانــی ایــن روزها از ما مطالبــه دارند که موضوع 
همســان سازی اجرایی شود، بنابراین انتظار می رود 
در برنامه هفتم توسعه حتماً به همسان سازی حقوق 
بازنشستگان توجه شده و این موضوع اجرایی شود.

این در حالی اســت که آنچه در کندوکاش در میان 
صفحات لایحه برنامه هفتم توســعه دیده می شود، 
این است که همسان سازی حقوق حذف شده و هیچ 
جایگاهی ندارد. البته فعالان بازنشســتگی با اشــاره 
به سیاســت گذاری های دولت در حوزه بازنشستگی، 
معتقدنــد حتی اگر همسان ســازی را هم در برنامه 
هفتم بگنجانند، چون برنامه توســعه راهبرد است نه 
تکلیــف، هیچ اتفاق خاصــی نمی افتد.به باور آن ها، 
باید اعتبار همسان ســازی برای همه صندوق ها و به 
طور مشخص تأمین اجتماعی در بودجه های سنواتی 
منظور شود وگرنه قراردادن همسان سازی در برنامهٔ 

هفتم هیچ تفاوتی ایجاد نمی کند.
فعــالان بازنشســتگی تاکید دارند؛ تــا پیش از این 
هــم دولت به تکالیف برنامه های توســعه در مورد 

بازنشستگان عمل نکرده است.
اجرای همسان سازی متوقف شد ��

حســن صادقی، رییس اتحادیه پیشکسوتان جامعه 
کارگــری در واکنــش بــه این اتفــاق می گوید: در 
برنامه توســعه هفتم نه تنهــا چیزی را تحت عنوان 
همسان سازی حقوق نمی بینیم، بلکه ناهمسان سازی 

را مشاهده می کنیم.
معاون دبیرکل خانه کارگر در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین تصریح می کند: در حال حاضر برنامه ششم 
توسعه دو سال است که پشت سر هم تمدید می شود و 
یکی از بندهای آن، همسان سازی حقوق بوده است. 
چرا همسان سازی را متوقف کردند؟ نمی شود که یک 
بند یک برنامه جامع را اجرا کرد و یک بند را اجرا نکرد.

صادقــی متذکر می شــود: اگر دولــت عملًا دنبال 
اجرای متناسب ســازی حقوق بود، در برنامه ششــم 
که دو ســال است تمدید شــده، باید در این دو سال 
همسان سازی را اجرا می کردند، ولی شاهد بودیم که 

اجرای همسان سازی متوقف شده بود.
وی عنوان می ند: زمانی که برنامه در حال اجرا متوقف 
می شود، انتظار دارید بیایند برای آینده همسان سازی 
را اجرا کنند؟ اگر می خواســتند همسان سازی را اجرا 
کننــد، خــب حقوق را هم منطبق بــا تورم افزایش 

می دادند.
رییس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری تصریح 
می کند: عامل عقب ماندن حقوق نســبت به تورم، 
دولت اســت، بنابراین شما از دولت و مجلس انتظار 
دارید که عقب افتادگی حقوق را در برنامه هفتم جبران 
کند؟ چشم من در این قضایا آب نمی خورد. نه مجلس 
و نه دولت به دلیل هم فکری ای که با هم دارند، چیزی 

را تحت عنوان همسان سازی حقوق رقم بزنند.
اجرای همسان سازی چقدر منابع می خواهد ��

در همیــن خصــوص، جبــار کوچکی نــژاد، عضو 
کمیسیون تلیفق برنامه هفتم توسعه در گفت وگویی 
توضیح می دهد: همسان سازی حقوق بازنشستگان 
در برنامه هفتم توسعه جایگاهی ندارد و دولت در این 
باره چیزی نیاورده است. مجلس هم مصوبه خاصی 
در این باره ندارد؛ اما در کمیسیون تلفیق پیشنهاداتی 
در این باره آورده ایم که دولت همسان سازی حقوق 

بازنشستگان را در قانون بودجه ۱۴۰۳ اجرائی کند.
وی می افزاید: مجلس مدام با تذکر در این باره فشار 
می آورد اما به دلیل اینکه نیازمند منابع است، مجلس 
نمی تواند آن را در قالب طرح بیاورد و اصل ۷۵ می شود 
که خود به خود حذف خواهد شــد. به همین دلیل ما 
اعضای کمیسیون تلفیق می کوشیم مقدمه و متنی 
تهیه کنیم تا با دولت در این باره به توافق برســیم. 
چراکــه این موضوع رقم بــالای ۲۰۰ هزار میلیارد 

تومان نیاز دارد.
کوچکی نژاد تاکید می کند: اگر همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان را کامل اجرا کنیم، رقمی بالغ بر ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان نیاز اســت. مثلًا شخصی که ۱۰ 
ســال است بازنشسته شــده و شش میلیون تومان 

حقــوق می گیرد، وقتی همسان ســازی و با هم تراز 
خود همسان ســازی شود حقوقش ۱۲ تا ۱۵ میلیون 

تومان می شود که رقم قابل توجهی در جمع است.
وی در عین حال متذکر می شود: سال گذشته افزایش 
حقوق بازنشستگان با ترمیم یک میلیون تومان ۷۲ 
هــزار میلیارد تومان شــد و اگــر چهار تا پنج میلیون 
تومان حقوق ها افزایش یابند، این افزایش رقم بالای 
۳۰۰ هــزار میلیارد تومــان خواهد بود. لذا از آنجایی 
که صندوق تأمین اجتماعی وابســته به دولت است 
بایــد دولت به صنــدوق تأمین اجتماعی هم در این 
باره کمک کند چراکه بیشترین فشار را بازنشستگان 

تأمین اجتماعی تحمل می کنند.
رایزنی دولت و مجلس درباره همسان ســازی  ��

حقوق
در این شرایط، به دنبال اعتراض و انتقاد شدید کارگران 
نســبت به بی توجهی برنامه هفتم به همسان سازی 
حقوق، شنیده ها حاکی از آن است که مجلس و دولت 
در حال رایزنی برای در این خصوص هستند؛ تا جایی 
کــه محمدباقر قالیباف، رییس مجلس هم در مقابل 
تذکر نمایندگان در روز سه شنبه هفته جاری، خبر داد: 
ما فصل مربوط به این موضوع را مرعا گذاشته ایم و 
اکنون با دولت در حال رایزنی هستیم و حتماً موضوع 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه برنامه 

مورد توجه قرار خواهد گرفت.
محســن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توســعه در همین خصوص در حاشیه نشست 
علنی روز سه شــنبه هفته جــاری مجلس و در جمع 
خبرنــگاران درباره آخرین وضعیت همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان می گوید: دیشــب جلسه ای ۳ 
ســاعته بین رئیس مجلس شورای اسلامی، رئیس 
کمیســیون تلفیــق برنامه هفتم توســعه و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه برگزار شد.وی می افزاید: در 
نهایت جمع بندی اولیه این شد که ما در طول برنامه 
هفتم توســعه بتوانیم بحث متناسب ســازی حقوق 
بازنشســتگان را به سرانجام برسانیم و هدف گذاری 
شد که تا پایان برنامه هفتم شاهد تحقق این موضوع 

باشیم.
سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه عنوان 

می کنــد: موضوع مهم دیگــر آن بود که اصلاحات 
ســاختاری لازم در صندوق های بازنشستگی انجام 
شود تا مشکل ورشکستگی صندوق های بازنشستگی 

مرتفع شود.
مجلــس مُصر بــه همسان ســازی حقوق  ��

بازنشستگان است
علی اصغرخانی درباره همسان ســازی حقوق ها در 
برنامه هفتم توســعه گفت: مجلس مُصر اســت که 
همسان ســازی انجام شود، البته اشکالاتی دارد که 
دولــت باید آن ها را اصلاح کند، اما این که این اتفاق 
خوب در کشــور بیفتد جایش خالی است و حتماً باید 
انجام شــود.این نماینده مجلس شورای اسلامی با 
بیان این که همسان سازی از کارهایی است که برای 
همه مجموعه حقوق بگیرها مهم است، عنوان کرد: 
لذا قابل قبول هم نیست یک وزارت خانه افرادش ۵۰ 
یا ۶۰ میلیون حقوق بگیرند و یک وزارت خانه دیگر 
کارکنان ۶ یا ۷ میلیون تومان حقوق بگیرند این فاصله 
طبقاتی و این بی عدالتی برای ما قابل قبول نیست.
وی تاکید کرد: همسان سازی به ما می گوید بلاخره 
فرمول حقوقی برای همه باید مشــخص باشــد لذا 
نمایندگان نسبت به این موضوع اهتمام دارند و جدی 
هستند امیدواریم دولت همکاری کند و پای کار بیاید 
تا بتوانیم در برنامه هفتم این مهم را عملی کنیم.خانی 
در خصوص تعیین وضعیت صندوق های بازنشستگی 
در برنامه هفتم، گفت: صندوق های بازنشســتگی از 
جاهای پرتنش و پرحاشیه هستند شما همین رفت و 
آمدهای افراد به عنوان مسئول این صندوق ها را نگاه 
کنید، می آیند و ســریع می روند. برخی از افراد بعضاً 
یکسال و برخی دیگر بعضاً کمتر از چند ماه مسئول 
هســتند و برداشته می شوند که برای نظام مدیریتی 
کشور سم است.وی با اشاره به این که صندوق های 
بازنشســتگی محل پر حاشیه ای است، بیان کرد: ما 
باید بر روی بازنشســتگی نظارت و دقت بیشــتری 
داشته باشیم. کارهایش تعریف داشته باشد همین که 
مســئول نمی تواند آنجا بماند از ۲ حال خارج نیست 
یا در انتخابش دقت نکردیم یا فردی گذاشته ایم که 
خود فرد نتواسته است به وظایفش برسد و این یعنی 

در هر ۲ صورت دقت کافی نداشته ایم.

مریم فکری
روزنامه نگار

در روزهای گذشته بابک نگاهدار رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
از ده برابر شدن هزینه های مسکن در عرض پنج سال اخیر – از ۹۸ تا امروز- خبر 
داد؛ او عنوان کرد که امروز »مسکن« پرهزینه ترین مولفهٔ سبدِ معاش خانوارهای 

ایرانی ست.
هزینه های مسکن و به طور مشخص اجاره خانه، چند درصد سبد معیشت خانوارهای 
کارگری را تشــکیل می دهد؟ برای یافتن پاســخ این سؤال به سراغ فرامرز توفیقی 
)فعال کارگری( رفتیم؛ توفیقی که سال هاست محاسبات سبد معیشت خانوارهای 
کارگری را انجام می دهد؛ در این رابطه به ایلنا گفت: بحث مســکن، بحث بســیار 
پیچیده ای ست که متاسفانه همیشه در تمام محاسبات و در تمام بحث های مربوط 
به سبد معیشت خانوارهای کارگری در مذاکرات مزدی، کنار گذاشته می شود؛ هیچ 
زمان در مذاکرات مزدی کارگران، در ارتباط با هزینه های واقعی مسکن بحث جدی 

نمی شود و محاسبات دقیق صورت نمی گیرد.
وظایف قانونیِ فراموش شده ��

به گفته وی، علیرغم داشتن الزاماتِ قانونیِ روشن در زمینه مسکن، هم در قانون 
اساســی )اصل ۳۱( و هم در قانون کار )ماده ۱۴۹(، متاســفانه هیچ کس مسئولیت 

تأمین مسکن برای کارگران را پذیرا نبوده و نیست!
توفیقی افزود: در دولت های مختلف، حرف های بسیاری در مورد تأمین مسکن زده 
شده، طرح های رنگارنگ در دستور کار قرار گرفته و وزارتخانه های خاص برای این 
منظور تشکیل شده، اما هیچ موقع فرایند تأمین مسکن برای خانوارهای ایرانی به 
نتیجه نرسیده است؛ در تمام این سال ها، مسکن سازان عموماً به دنبال سودجویی 

بوده اند تا تأمین خانه برای دهک های کم درآمد.
ســهم ۴۸.۹ تا ۷۳ درصدیِ مسکن در سبد معاش خانوارهای  ��

کارگری
این فعال کارگری در ارتباط با ســهم مســکن در سبد خانوار در کشورهای مختلف 
گفت: در کشورهای پیشرفته و صنعتی، سهم مسکن از سبد خانوار بین ۲۲ تا ۳۰ 
درصد اســت؛ در شــهرهای بسیار بزرگ و صنعتی جهان مثل برلین آلمان، مادرید 
اســپانیا یا توکیو در ژاپن، ســهم مســکن بین ۲۸ تا ۳۰ درصد است اما در شهرهای 

کوچک تر این سهم بین ۲۲ تا ۲۶ درصد است.
توفیقی افزود: در کشــور ما در ایده آل ترین شــرایط بنابر آمار رسمی، سهم مسکن 
از ســبد خانوار از ۴۸.۹ تا ۷۳ درصد اســت؛ در تهران ســهم مسکن از سبد معیشت 
خانوار، ۷۳ الی ۷۵ درصد است؛ در کلانشهرهایی مثل اصفهان، مشهد و شیراز، این 
سهم بالاتر از ۴۸ درصد است.به گفتهٔ وی، کف سهم مسکن از سبد معاش خانوار 
در ایران، ۴۸ درصد اســت؛ ۴۸ درصد عدد بســیار بزرگی ســت و نشان می دهد که 
هزینه های مسکن برای خانوارهای ایرانی تبدیل به یک عنصرِ کمرشکن شده است.

رفتار کارگران در قبال هزینه های کمرشکنِ مسکن ��
توفیقی در ادامه افزود: سهم هفتاد و چند درصدیِ مسکن از سبد معاش خانوارهای 
کارگری در تهران، عجیب و غریب بالاست و از استطاعت مردم خارج است، حتی 
استطاعت رفتاری برای کنار آمدن با این شاخص وجود ندارد؛ به همین دلیل است 
که رفتارهای مردم در قبال مســاله مســکن، از سر استیصال و گاهی غیرقابل باور 

است چراکه باید بتوانند یک تعادل بین درآمدها و هزینه های خود ایجاد کنند.
این رفتارها چیست؛ وی در پاسخ می گویند: در اولین اقدام، مردم به کوچک سازی 
فضاهای زیستی، بسیار کمتر از استانداردهای متداول جهانی روی می آورند؛ وقتی 
جواب نمی دهد، به تغییر محل زندگی و مهاجرت به محلات پایین تر شهرها روی 
می آورند؛ نتیجه این می شود که همین الان توازن بین قیمت ملک و قیمت اجارهٔ 
ملک در مناطق پرجمعیت و پایین دست شهرهای صنعتی از بین رفته؛ مثلًا در مناطق 
مرفه تهران، نرخ اجاره نسبت به قیمت ملک، یک عددی هست که هرچه پایین تر 

می آییم، این عدد به دلیل به هم خوردن توازنِ عرضه و تقاضا بزرگ تر می شود.
او می افزاید: وقتی تقاضای اجاره ملک در مناطق پایین شــهرها زیاد می شــود و باز 
کارگر نمی تواند تعادل میان دســتمزد و هزینه های اجاره خانه برقرار کند، در گام 
بعدی به حاشیه نشینی روی می آورد و نتیجهٔ این سقوطِ پیاپی کاملًا واضح است.
این فعال کارگری با تاکید بر اینکه »این شرایط را همه مسئولان به چشم می بینند« 
گفت: ای کاش معاون روابط کارِ وزیر کار که می گوید »نیازی به ترمیم دســتمزد 
کارگران نمی بینیم« یک روز صبحِ بسیار زود به خودش زحمت بدهد و به مبادی 
ورودی تهران چه از سمت کرج، چه از سمت پرند یا رودهن و بومهن مراجعه کند، 
تا شاهد یک ترافیک فوق وحشتناک یا به عبارت درست تر، ترافیکِ فاجعه بار باشد. 
همین ترافیک، عصرها هم برقرار است؛ ایشان به چشم خود ببیند کارگری که باید 
تنها دغدغه اش، رونق دهی به تولید ملی باشــد، چند ســاعت از شــبانه روز را در این 

ترافیک سنگین تلف می کند!
ثمرات ناگوارِ حاشیه نشینی برای کارگران ��

توفیقی با بیان اینکه »علاوه بر اتلاف وقت، اســترس های رســیدن به محل کار و 
فشــارهای روحیِ ماندن در ترافیک ســلامت کارگران را به طور جدی به مخاطره 
می اندازد« ادامه داد: آســتانهٔ تحمل چنین کارگری در مقابل فشــارها و بیماری ها 
پایین می آید و از سوی دیگر، سهم او از بهره وری تولید به شدت کاهش می یابد؛ 
کارگر قبل از رســیدن به ســر کار، در طول مســیر دچار فرسایش روحی و خستگی 
شــده؛ در مراودات اجتماعی هم با مشــکل مواجه می شود، چون دیگر زمانی برای 
ارتباطات اجتماعی و معاشرت حتی با خانوادهٔ بلافصلِ خود ندارد!به اعتقاد او، این 
نگرانی که »آیا سال بعد بازهم می توانم در این مسکن کوچک و بی کیفیتِ حاشیهٔ 
شهر زندگی کنم یا باز مجبور می شوم مهاجرت کنم« همهٔ آرامش خانواده را سلب 
می کنــد و تــوان کار را از کارگر می گیرد.توفیقی اضافه می کند: کارگر بعد از اینکه 
توانست در دورترین منطقهٔ حاشیهٔ شهر یک خانه کوچک اجاره کند، چالش بزرگ 
بعدی پیش می آید؛ حالا که بیشتر حقوقم را پای اجاره خانه داده ام، چه باید خورد؟ 
آموزش فرزندان را چه کنم؟ برای درمان از کجا بیاورم هزینه کنم و .....او در ادامه 
می گوید: این چالش ها، من را یاد اظهارات یکی از نمایندگان کارفرمایی در جلسات 
مزدی ســال های گذشــته می اندازد که به ما نمایندگان کارگری می گفت »به شما 
ربطی ندارد من می خواهم شکم کارگرم را با چه اقلامی پُر کنم! من شاید بخواهم 
ســفرهٔ کارگر و خانواده اش را با ســیب زمینی و نشاســته پر کنم«! امروز اما به جایی 
رسیده ایم که تأمین کالریِ مورد نیاز با نشاسته هم برای کارگران مستأجر ممکن 
نیست و بدون تردید بسیاری از بیماری های نوظهور و رو به گسترش ناشی از همین 
غذاهای بی کیفیت در سفره های کارگران است.این فعال کارگری صحبت های خود 
را جمع بندی می کند: این ها همه آثار و تبعاتِ همان سهم ۴۸ تا ۷۵ درصدیِ مسکن 
در سبد معیشت خانوارهای کارگری ست؛ گویا مسئولان برای تأمین حداقل های 
زندگی برای ۷۰ درصد جمعیت کشــور )کارگران شــاغل و بازنشســته(، اهتمامی 
ندارنــد؛ ظاهــراً وظایف قانونی خود را فرامــوش کرده اند.توفیقی در پایان در مورد 
ادعای رئیس مرکز پژوهش های مجلس مبنی بر ده برابر شدنِ هزینه های مسکن 
در پنج ســال اخیر می گوید: وقتی به این آمار از دید جامعه شــناختی فکر می کنیم، 
می بینیم چه تبعات سنگینی دارد؛ این آمار یعنی ابتدایی ترین نیازهای یک جامعه 
برآورده نشده؛ این اعداد با شعارهای فرزندآوری و تشکیل خانواده، همخوانی ندارد؛ 
وقتی امکانات یک زندگی ســاده فراهم نیســت، چطور کارگران می توانند ازدواج 
کنند و فرزند بیاورند؟ فاصلهٔ چند برابریِ دستمزد و هزینه های زندگی، گردش امور 

را برای مجردها سخت کرده چه برسد به متاهل ها یا متاهل های صاحب فرزند.
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وضعیت اقتصادی کشــورهای منطقه، مهم ترین مولفه ای است 
که ســرمایه گذاران و مهاجران را ترغیب می کند به ســمت این 
کشورها حرکت کنند؛ بنابراین طبیعیست که کشوری مثل امارات 
بــا موفقیت کامل، نظر ســرمایه گــذاران ایرانی را جلب کرده و 
آن ها را ترغیب به ســرمایه گذاری می کند. رمز موفقیت امارات 
را می توانــم در یــک کلمه خلاصه کنم: »ثبات اقتصادی«. این 
اســم رمز یا عبارت مهم، همان مولفه ای اســت که متاسفانه در 
کشور ما وجود ندارد. ثبات اقتصادی، موثرترین مولفه ای است که 
سرمایه گذاران خارجی را ترغیب می کند در یک کشور خارجی 
سرمایه گذاری یا ثبت شرکت کنند.اگر به دنبال پاسخ این پرسش 
هستیم که چرا سرمایه گذاران ایرانی به امارات علاقه مند شده اند، 
پاســخ این اســت که، چون در کشــور ما ثبات اقتصادی نیست. 
ثبات اقتصادی یعنی عدم نوسانات بیش از حد در اقتصاد کلان. 
کشورهایی که دارای اقتصادهایی با رشد تولید نسبتاً ثابت و تورم 
پایین و پایدار هستند، بین کشورهایی با ثبات اقتصادی مطلوب 
رده بندی می شوند. در مقابل این نوع اقتصادها، کشورهایی که 
با مشــکلات رکود و تورم بالا مواجهند و ناچارند با بحران های 
اقتصادی گسترده دست و پنجه نرم کنند، با مُهر بی ثباتی اقتصادی 
روی پیشــانی خود مواجهند؛ مُهری که نه تنها ســرمایه گذاران 
خارجی را جذب نمی کند، بلکه ســرمایه گذاران داخلی را فراری 
می دهد.درست است که ایرانیان در ترکیه هم سرمایه گذاری های 
گسترده ای انجام داده اند، اما جنس این سرمایه گذاری ها با سرمایه 
گذاری هایی که در کشــوری مثل امارات انجام می شود متفاوت 
اســت. برخی از ایرانیان که از شهروندان عادی جامعه محسوب 
می شــوند با اهدافی از جمله تغییر ســبک زندگی خود و دریافت 
اقامت، اقدام به خرید ملک در ترکیه می کنند. اما اغلب سرمایه 
گذاری ها در امارات از جنس سرمایه گذاری هایی است که فعالان 
تجاری و اقتصادی انجام می دهند. البته هر دو نوع خروج سرمایه 
از کشــور به ضرر اقتصاد ایران اســت. ترکیه اخیراً با تورم قابل 
توجهی مواجه شده و بخشی از سرمایه گذاران خارجی تمایل خود 
را برای سرمایه گذاری در این کشور از دست داده اند. در مقابل، 
امارات و برخی دیگر از کشــورهای عرب منطقه، با حفظ ثبات 
اقتصادی و کنترل تورم، موفق شده اند، نظر مثبت ایرانیان را به 
سمت خود جلب کنند.ما در حال حاضر با پدیده »فرار سرمایه ها« 
از کشــور نیز مواجهیم. فرار ســرمایه یعنی خروج پرشتاب پول و 
سرمایه های اقتصادی از کشور. یکی از پیامدهای ملموس فرار 
سرمایه را می توان در کاهش قابل توجه قدرت خرید دارایی های 
کشــور و هزینه  واردات کالا دید. عمده دلایل این وضعیت هم 
تورم داخلی، ریسک های اقتصادی سیاسی، شوک نفتی و کاهش 

ارزش پول ملی است.

 شورای رقابت از قیمت گذاری خودرو حذف می شود؟

تســنیم:  کارگروه خودرو مرکز ملی رقابت مصوب کرد، شــورای 
رقابت صرفاً در جایگاه سیاستگذاری و نظارت ایفای نقش نماید و 
انجام امور اجرایی به نهادهای ذیربط واگذار گردد.کارگروه خودرو 
مرکر ملی رقابت در جلســه ۱۸ مهر ۱۴۰۲ مصوباتی درباره بازار 
خودرو داشته که یکی از بندهای مصوب به شرح زیر است: »مقرر 
شد بررسی های کارشناسی در راستای اصلاح دستورالعمل تنظیم 
بازار خودرو با این رویکرد انجام گیرد که شــورای رقابت صرفاً 
در جایگاه سیاستگذاری و نظارت ایفای نقش نماید و انجام امور 
اجرایی به نهادهای ذیربط واگذار کردد.«بر اساس دستورالعمل 
تنظیم بازار خودرو، هم اکنون شورای رقایت نقش تعیین کننده 
در قیمت گذاری خودرو دارد و تعیین میزان و نوع واردات خودرو 
هم بر عهده شــورای رقابت اســت که احتمالًا با مصوبه جدید، 
تغییراتــی در این بخش از وظایف شــورای رقابت ایجاد خواهد 
شد، از جمله اینکه حذف شورای رقابت در فرایند قیمت گذاری 

خودرو قوت گرفته است.

خبر خوب برای متقاضیان مسکن ملی 

رییس صندوق ملی مســکن گفت: نرخ ســود تسهیلات ساخت 
نهضت ملی مســکن برای برخی از اقشــار جامعه از ۲۳ درصد به 
۱۸ درصد کاهش می یابد.مهدیار اســماعیلی با بیان اینکه یک 
میلیون و ۷۶۰ هزار واحد مســکن ملی در حال اجرا اســت گفت: 
نرخ سود تسهیلات بانکی برای بخشی از اقشار از ۲۳ درصد به 
۱۸ درصد رسید است. که در تلاش هستیم برای سایر بخش ها 

هم کاهش دهیم.

برای خرید این ۶ خودروی خارجی  فقط تا امروز وقت دارید

باشــگاه خبرنگاران:  متقاضیان سامانه یکپارچه عرضه خودروهای 
وارداتی که در مرحله اول ثبت نام کرده اند و اولویت آن ها مشخص 
شــده تا ۲۵ مهر می توانند خودروی خود را انتخاب کنند. مهدی 
تقدسی مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو گفت: سامانه عرضه 
خودروهای وارداتی از روز گذشته برای آن دست از مشتریانی که در 
مرحله اول در اسفند ماه سال گذشته ثبت نام کرده و دارای اولویت 
هستند، برای انتخاب خودروی های وارداتی فعال و بازگشایی شد.

مولفه تاثیر گذار بر سرمایه گذاری

یادداشت

زمانی که ما 
محصولی را با 
تیراژ کم تولید 
می کنیم، خب 
معلوم است 
که محصول ما، 
محصول رقابتی 
نیست و ما 
چاره ای نداریم 
و به اعتقاد 
من بهتر است 
محصولاتمان 
را گزینشی 
با تیراژ بالا 
انتخاب کنیم و 
به فکر صادرات 
باشیم و حداقل 
کشورهای 
همسایه را 
دریابیم تا 
بتوانیم در آن جا 
بازار خودروهای 
صادراتی داشته 
باشیم چرا که 
چاره ای جز این 
نداریم.
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روح الله طالبی کارشــناس صنعت خودرو در گفت وگو با 
»تدبیرتــازه« در خصــوص واردات خودرو، گفت: حدود 
دوازده یا ســیزده ســال پیش دو کمپانی خودروسازی با 
خودروسازی های کمی خصوصی تر ما حدود یک میلیون 
و هشــتصد هزار تا خودرو تولیــد می کرد، آن زمان بازار 
علاوه بر این که می توانســت از این فرصت استفاده کند، 

بلکه کمی هم اشباع و قیمت ها تعادلی بود.
وی ادامه داد: قیمت هایی که مشــتری می توانســت با 
توجــه به بازار درآمدی آن زمان نصفه نیمه خرید کند اما 
گرچه که همیشه بازار خودرویی ما نسبت به بازار جهانی 
کمــی رونــد بالایــی را دارد و آن هم برمی گردد به عدم 
بهره وری در صنعت خودرو و متأسفانه از زمانی که واردات 
خودرو به واســطهٔ تحریم و ارز و این که باید ارز را فقط به 
راه هایــی اختصاص دهیم که به تولید و بهره وری کمک 
کند و همچنین کالاهای لوکس نباشد و... کمرنگ شد. 
این کارشــناس صنعت خودرو بیان داشت: بنابراین بازار 
خودروی ما تبدیل به بازار انحصاری شد یعنی دو تا شرکت 
بزرگ ما به اضافه شــرکت های دیگــری که یا نرم افزار 
پشتیبانی آنلاین یا مونتاژی یا همین نرم افزار پشتیبانی 
چینی طرف قراردادشان دارند کار می کنند، عرصه کمی 
بسته بود و طبیعتاً با توجه به این که تولیدات هم در چند سال 
گذشته با توجه به روند تحریمی و بحث بانکی و... کاهش 

پیدا کرد، قیمت خودرو به شکل سرسام آوری بالا رفت.
طالبــی افــزود: نیاز بود که یا از طریق تولید انبوه به این جا 
برســیم یا این که پیچ واردات را کمی شُــل کنیم تا آن 
میلیون و هشــتصد هزار خودرویی که در طول سال باید 
تولید می شــد و تازه چند ســالی هم این نیاز انباشته شده 
بود، چرا که چندین سال هم تولیدات ما به پانصد هزار و 
ششصد هزار و هفتصد هزار رسیده بود و طبیعتاً هر ساله 
این نیاز انباشته می شد.وی در ادامه تصریح کرد: بنابراین 
نیاز بود که پیچ واردات کمی باز بشود تا این عرصه از آن 
حالت انحصاری خودش خارج شــود، منتها این اتفاق به 
همان دلیلی که عرض کردم نیفتاد و این بازار روز به روز 
به شدت خودش را تحریک کرد و قیمت ها بالا رفت دد 
حالی که درآمدها هم پایین اســت، بنابراین اکنون خرید 
خودرو تبدیل به افسانه و یا در برخی از ادوار تبدیل به کالای 
ســرمایه ای شد.این کارشناس صنعت خودرو با اشاره به 
وظیفه دولت درباره ورادات خودرو، خاطرنشان کرد: حال 
در باره این که دولت چه تصمیمی را اتخاذ کند، به اعتقاد 
من افزایش تولید است چرا که وزیر پیشین صنعت، معدن 

و تجارت قول چهارده میلیون دســتگاه در انتهای ســال 
۱۴۰۴ را پیشنهاد داده بود و تأکید داشت، من در یک برنامه 
چهار ساله تولید را از پانصد هزار تا به چهار میلیون افزایش 
می دهم، اما اکنون شاهد هستیم که متأسفانه این برنامه 
که قرار بود بر اساس آن حداقل تا پایان سال گذشته یک 
میلیون و پانصد هزار دستگاه را به تولید برسانیم، به ثمر 
ننشســت و باز متأســفانه همین موضوع در سال گذشته 

باعث افزایش قیمت ها شد.
طالبی با اشــاره به ورود مجلس به مبحث خودرو، بیان 
داشــت: چند سالی هم است که مجلس در بحث واردات 
خــودرو ورود پیــدا کرد، اما عملًا قانونی هم که تصویب 
شد کمک چندانی به واردات خودرو نکرد، چرا که باز هم 
مشــکلات ارز و مسائل این چنینی وجود دارد، آن چه که 
به قول معروف به مقادیری که خودروســازها می توانند 
در زمینه صادرات قطعات خودرو داشــته باشــند، از محل 
همان ارز می توانند برای واردات اســتفاده کنند که یعنی 

به معنای هیچ است.
وی افزود: از همین رو به نظر می رسد خودروسازهای ما 
هنوز در بازار خودرو کمی ضعف دارند، بخشی از این ضعف 
برمی گردد به دهه های گذشــته که در زمینه تحقیقات و 
نوآوری سرمایه گذاری مناسبی نداشته اند و شرکت های 
قطعه ساز اغلب به صورت سنتی اداره می شوند، بسیاری 
از این شرکت ها ممکن است به واسطهٔ تولیدات پایین در 
چند سال گذشته ورشکست شده باشند، چرا که بهره های 
بانکی ما خیلی زیاد است و زنجیرهٔ بانکی ما چندان دارای 
ارزش افزوده نیســت، در حالی که این امر در کل دنیا ۴ 

درصد است، اما سود تسهیلات ما خیلی بالاست.
این کارشــناس صنعت خودرو گفت: در کنار همهٔ این ها 
صنعت خودروی ما یک صنعت خصولتی اســت، بدین 
معنی که مدیران صنعت خودروی ما توسط دولت ها تعیین 
می شــوند وطبیعتاً چون ثباتی در این زمینه وجود ندارد، 
برنامه درازمدتی هم وجود نخواهد داشــت.طالبی عنوان 
کرد: به نظر می رســد که صحبت از وارداتی هم که شــده 
عملًا نتواند چندان کارگشــا باشــد و احتمالًا یکی دو ماه 
آینده باز این پیچ سفت و تولیدات کم شود و قیمت ها دوباره 
شروع به افزایش کند، بنابراین عرض من همین است که 
نقش دولت از جنبه ای بیشتر نقش حمایتی بوده و بالاخره 
صنعت خودروی کشور بعد از صنعت نفت، صنعت دوم مادر 
کشور محسوب می شود.وی تأکید کرد: در صنعت خودرو 
دو میلیون شغل به صورت مستقیم و غیرمستقیم وجود دارد 

و چنانچه بخواهد حمایت دولت را از دست بدهد، بنابراین 
با تعطیلی مواجه می شود، اگر حمایت دولت برداشته بشود، 
صنعت دیگر نمی تواند روی پای خودش بایستد، چرا که 
با توجه به مســائل تحریمی، عدم رقابت پذیری، کیفیت 

پایین و تولیدات کم زمین گیر می شود.
این کارشناس صنعت خودرو افزود: از طرفی دولت حمایت 
می کند و در آن طرف شــورای رقابت فعال می شــود که 
بتواند در قیمت گذاری تأثیر گذار باشد که در این صورت 
خودروسازها راضی نیستند، چون شورای رقابت در بحث 
قیمت گذاری به وضعیت اقتصادی جامعه هم نگاه می کند و 
این پارادوکس هایی است که متأسفانه وجود دارد و به نظر 
بنده در این شرایط خاص همه این پارادوکس ها برمی گردد 

به میزان تولید دستگاه ومیزان بهره روی این شرکت ها.
طالبی بیان کرد: شما الان نگاه کنید در عرصهٔ تولید خودرو 
به نظر می رســد که تعــداد نیروهایی که در این صنعت 
مشــغول فعالیت هســتند با توجه به میزان سرانه تولید، 
شاید عدد چندان مطلوبی نباشد، یعنی تعداد افرادی که در 
این بخش فعالیت می کنند بسیار بیشتر از میزان دستگاه 
خودروهایی اســت که تولید می شود و این سرانه، سرانه 
قابل قبولی نیست.وی ادامه داد: دولت باید سیاست های 
اقتصادی ـ حمایتی خودش را نســبت به صنعت خودرو 
رفته رفتــه و در طول یک برنامهٔ بلندمدت کاهش دهد و 
اجازه بدهد که صنعت خودرو به تدریج روی پای خودش 
بایســتد، بالاخره صنعت خودرو باید تشخیص بدهد که 
چــاره ای نــدارد جز این که در جامعه جهانی باید به نوعی 
نقش آفرینــی کند.این کارشــناس صنعت خودرو افزود: 
شــرکت های خودروساز بزرگ دنیا در این چند سال اخیر 
اغلب دارند به صورت سرمایه گذاری مشترک کار می کنند، 
یعنی شرکت های غربی و شرقی با هم تلفیق شده و تبدیل 
به یک شرکت شده اند، به طور مثال سه کمپانی که قبلًا 
مجزا کار می کردند، از آنجا که میزان تولیداتشــان به آن 
عدد قابل قبول نمی رسیده به یک شرکت تبدیل شده اند 
تا بتوانند تولیدات بیشــتری داشــته باشند و هزینهٔ تولید 
پلتفرمی که معمولًا در کشــورهای اورپایی مبلغی حدود 
دویست میلیون یورو برای هر پلتفرم است سرشکن شود 
و همچنین سرانهٔ تولید و در واقع قیمت ها کاهش پیدا کند 
و از طرفی کیفیت هم بالا برود.طالبی خاطرنشــان کرد: 
زمانی که ما محصولی را با تیراژ کم تولید می کنیم، خب 
معلوم است که محصول ما، محصول رقابتی نیست و ما 
چاره ای نداریم و به اعتقاد من بهتر اســت محصولاتمان 

را گزینشــی با تیراژ بالا انتخاب کنیم و به فکر صادرات 
باشــیم و حداقل کشورهای همسایه را دریابیم تا بتوانیم 
در آن جا بازار خودروهای صادراتی داشــته باشیم چرا که 

چاره ای جز این نداریم.
وی تصریــح کــرد: در حال حاضر خود چینی ها با این که 
جمعیتشان به نسبتی است که خودروهای تولید داخلشان 
بیشتر در کشورشان استفاده می شود بیشترین تولید خودرو 
را خود چین دارد و در سال بیست و پنج میلیون خودروی 
سواری تولید می کند، همین ۵ درصدی را هم که این ها 
صادر می کنند از میزان خودروی تولیدی که ما در کشور 
بیشتر است، در چند سال گذشته هم که ما حداقل با رنو 
و پژو کار می کردیم، این ها در دنیا جزء شرکت های رده ۴ 

بودند و هیچ کس حاضر به همکاری با پژو نبود.
این کارشناس صنعت خودرو گفت: حرف بنده این است که 
دولت باید برای خودروساز یک استراتژی بلندمدت در نظر 
بگیرد و میزان حمایت ها را کم کند بدین معنی که حداقل 
دو تا کمپانی داخل باید ادغام شوند و تولیدات مشترکی را 
ایجاد بکنند و محصولات اقتصادی و به تعداد بالا داشته 
باشــند.طالبی بیان کرد: الان دقت کنید که چرا کشــور 
ترکیه هیچ وقت به سمت خودروسازی نرفته است؟ چرا 
که حرفش این بود که قطعه ساز می شود به این دلیل که 
تولید خورو برایش بهره وری ایجاد نمی کند، به همین دلیل 
به سمت قطعه سازی روی آورد و حالا ممکن است تولیدات 
مختصری هم داشته باشد، اما اغلب صنعت خودروسازی 

ترکیه را قطعه سازی در بر گرفته است.
وی با اشــاره به تدوین آیین نامهٔ واردات خودرو، گفت: به 
نظرم این سئوال را باید از نمایندگان مجلس بپرسید، چرا 

که تصویب نهایی این امورات با آن هاست.
این کارشناس صنعت خودرو عنوان کرد: من فکر می کنم 
هنوزم که هنوز است ما در واردات خودرو مشکل داریم، 
چــرا که بــرای ما ارزآوری به همراه دارد و باید ارز زیادی 
برای واردات خودرو اختصاص دهیم، این در حالی است که 
در کلان اقتصادی ماجرا نیازهای کشور هم باید سنجیده 
شــود که در کدام زمینه باید بیشــتر ارز اختصاص دهیم و 
تنها خودرو نیســت که شامل اختصاص ارز می شود، چرا 
که کالاهای اساسی مردم برای دولت ضرورت بیشتری 
برای واردات دارد که ارز را به آن ها اختصاص دهد و شاید 
تیم اقتصادی دولت هم بیشــتر به آن ســمت و سو رفته 
باشد اما در کل استنباط من این است که فعلًا عزم جدی 

برای واردات وجود ندارد.
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در سال ۱۳۸۷ قانونی با عنوان قانون ساماندهی و حمایت از تولید و 
عرضه مسکن داشتیم که در سال ۱۴۰۰ قانون جهش تولید مسکن 
به عنوان قانون مکمل آن تصویب شد. در این قوانین ما ۲ مسئله 
اصلی داریم که یکی افزایش کمیت تولید مســکن )جهش تولید 
مسکن( و دوم مدیریت عرضه و تقاضای مسکن و کاهش قیمت 
ســاخت مسکن به نحوی است که باعث می شود، دهک های کم 
برخوردار و ضعیف جامعه نیز بتوانند صاحب مسکن بشوند. بنابراین 
قوانیــن از یــک طرف باید نظام تامین مالی این طرح متناســب با 
تولید سالیانه ۱ میلیون مسکن و ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 
در ۴ ســال برنامه ریزی و حمایت و پشــتیبانی شود و از سوی دیگر 
در بحث فناوری های تولید و مدیریت ســاخت و نهاده های تولید 
نیز باید تحولاتی اتفاق بیفتد که علاوه بر تحقق کمیت در ساخت 

مســکن قیمت تمام شــده و قیمت فروش متناسب با دهک های 
ضعیف و متوسط جامعه باشد، بنابر این نهضت کاهش قیمت تمام 
شــده امری لازم و ضروری اســت. ما در اصل ۳۱ قانون اساسی در 
بحث مسکن اقشار نیازمند مثل کارگران حتما باید در ساخت و تولید 
مسکن فعالیت هایی انجام دهیم و این اقدامات باید به گونه ای باشد، 
که این اقشــار کم درآمد نیز بتوانند صاحب خانه شــوند. به همین 
دلیل برای حمایت از دهک های پایین جامعه در ســاخت مسکن، 
دولت زمین را در قالب طرح اجاره ۹۹ ســاله زمین به مردم عرضه 
می کند که با این طرح، قیمت زمین عملًا از قیمت مسکن حذف 
شده و یا در طول زمان طولانی قابل پرداخت شده است. موضوع 
دیگر بحث نیروی کار در ساخت و تولید مسکن است که در ایران 
این هزینه نســبتاً ارزان است. موضوع سوم بحث مدیریت ساخت 

توسط سازندگان و انبوه سازان است که با استفاده از فناوری های 
نوین و روش های نوین مدیریتی باید هزینه های ســاخت مسکن 
نیز مدیریت شود. موضوع چهارم بحث مجوزهای ساخت مسکن 
و حقوق دولتی اســت که مواردی مثل بیمه، مالیات، و هزینه های 
مجوزهای و پروانه های ساخت را  شامل می شود که در این موارد 

نیز در قانون تخفیفات خاصی را مقرر نموده است.
موضوع پنجم نیز بحث مصالح ساختمانی است که بخش مهم آن 
هزینه های فولاد و سیمان است که اولا مواد اولیه این مصالح از انفال 
است و در تولید و عرضه نیز از یارانه های مستقیم و پنهان  حمل و 
نقل و یارانه های انرژی برخوردار است و در صورت مدیریت بهینه 
این بخش نیز  موجب کاهش هزینه های خرید مصالح ساختمانی 

برای سازنده و مصرف کننده نهایی فراهم می شود.

 پنج عامل اثر گذار
 بر قیمت مسکن

روح اله اکبری
دبیر قرارگاه نهضت 
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یادداشت

گپ

دلیل عمده افزایش قیمت مسکن کمبود زمین است/یک کارشناس اقتصادی با 
تاکید بر اینکه عمده افزایش قیمت مسکن به دلیل کمبود زمین است، گفت: عمده 
افزایش قیمت مســکن کمبود زمین اســت که مالکان اصلی آن دولت و بانک ها 
هستند، که دولت باید زمین ارزان قیمت را در اختیار انبوه سازان قرار دهد، با بخش 

خصوصی مشارکت کرده و بانک ها را وادار به فروش املاک مازاد خود کند.
برزو حق شــناس کارشــناس اقتصادی در مورد افزایش قیمت مسکن و ارتباط 
آن با فروش مصالح ســاختمانی و وســایل جانبی ساخت مسکن در  بورس کالا، 
گفت: با ورود ســیمان، فولاد و ســایر مواد دیگر ساختمانی به بورس کالا رقابت 
بــرای خریــد و فروش در فضای واقعی صورت می گیرد و همه عوامل از خریدار 
گرفته تا فروشنده در شرایطی برابر قیمت را تعیین کرده و خریداران نیز کالاهای 
خود را مســتقیم و بدون واســطه از تولید کننده خریداری می کنند.وی در ادامه 
تاکید کرد: بورس در هیچ کشوری منجر به افزایش و یا کاهش قیمت یک کالا 
نخواهد شد و صرفاً یک مکانیسم کشف قیمت  با ساز و کار شفاف بدون رانت 
و دخالت فردی اســت که عرضه و تقاضای قیمت مشــخص می شود. و به دلیل 

اینکه سازوکار عرضه و تقاضا شفاف است، رانتی در این بازار  شکل نمی گیرد.

این کارشــناس اقتصادی درادامه با بیان اینکه قبل از ورود ســیمان و فولاد به  
بورس کالا، ســیمان در بازار ســیاه به فروش می رسید، تصریح کرد: قبل از ورود 
سیمان و فولاد به  بورس کالا این مصالح ساختمانی در بازار سیاه با حواله توسط 
دلالان و واسطه ها به فروش می رسید. بی تردید نقش فولاد و سیمان  در گرانی 
قیمت مسکن به اندازه افزایش قیمت زمین نیست.وی در ادامه با اشاره به اینکه 
عامل اصلی افزایش قیمت مسکن گرانی زمین می باشد، افزود: دولت می تواند 
برای کاهش قیمت مسکن بانک ها را وادار به فروش املاک مازاد خود کند و یا 
برای ســاخت مســکن زمین ارزان قیمت در اختیار انبوه سازان قرار دهد، بدیهی 
اســت که تأثیر ســیمان و فولاد در قیمت تمام شــده  ســاختمان جمعاً به اندازه 
۱۰٪ قیمت تمام شــده آن نیســت.حق شناس با اشاره به گرانی و کمبود مصالح 
ساختمانی قبل از ورود به بورس کالا یادآور شد: در نظر داشته باشیم قبل از ورود 
مصالح ســاختمانی به بورس کالا ما با کمبود و افزایش قیمت آ ن بودیم، ورود 
سیمان و فولاد به بورس کالا منجر به شفافیت قیمت و تعادل در عرضه و تقاضا 
شده است. بی تردید عدم اجرای وعده های دولت در خصوص ساخت مسکن و 
افزایش قیمت آن مرتبط با ورود مصالح ساختمانی به بورس نیست.این کارشناس 

اقتصادی با تاکید بر اینکه عمده افزایش قیمت مســکن به دلیل کمبود زمین 
اســت، افزود: عمده افزایش قیمت مســکن کمبود زمین است که مالکان اصلی 
آن دولت و بانک ها هســتند، که دولت باید زمین ارزان قیمت را در اختیار انبوه 
سازان قرار دهد، با بخش خصوصی مشارکت کرده و بانک ها را وادار به فروش 
املاک مازاد خود کند. متاسفانه بانک ها املاک خود را با قیمتی گزاف به مزایده 
می گذارند که خریداری برای آن وجود ندارد، در حالیکه با تعیین دِد لاین زمانی 
می توان املاک مازاد بانک ها را با قیمتی مناسب به فروش رساند.حق شناس در 
پایان با انتقاد از افزایش مشکلات انبوه سازان در خصوص عوارض شهرداری و 
پروانه ساخت مسکن، خاطر نشان کرد: دولت باید در این حوزه مشکلات انبوه 
ســازان را برطرف کند، در واقع خروج مصالح ســاختمانی ازبورس کالامنجر به 
ایجاد رانت های کلان می شــود که فولاد و ســایر مصالح دیگر  را از کارخانه به 
طور مستقیم از کشور خارج خواهند کرد. در حال حاضر عمده مشکلات مسکن 
افزایش قیمت زمین، عوارض، مالیات، پروانه ســاخت ســاختمان  و سایر موارد 
دیگر است که همت مضاعف دولت، مسئولان و متولیان مربوطه را می طلبد تا 

پای کار بیایند و این موانع را برطرف کنند.

بورس کالا مکانیسم کشف قیمت با ساز و کار شفاف بدون رانت
حق شناس در گفت و گو با »تدبیر تازه « مطرح کرد:

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

بازتاب
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درچند روز گذشــته شــاهد رفتار نوسان گونه و بسیار هیجانی در 
بازارهای مختلف کشــور از جمله دلار بودیم که در جهش اولیه 
برخــی را بــر این باور داشــت که فنــر دلار بار دیگر در رفته و به 
احتمال قوی شــاهد ســقف ها و قیمت های بالاتری در این ارز 
هستیم که در پله های اولیه عبور از سقف ۶۰ و پس از آن دست 
کــم محدوده هــای ۷۰ هزارتومانی را برای آن متصور بودند ولی 
پس از چند روز طی کردن هیجان مثبت شاهد برگشت قیمت ها 
به محدوده های قبلی شکسته شده هستیم و حال سوالی که شاید 
ذهن خیلی از افراد را مشغول کند دلایل اصلی و مهم این پرش 

قیمتی و بازگشت مسیر رفته باشد.
در قسمت اول بهتر است دلایل اصلی و فرعی رشد و پس از آن 
برگشت دوباره به قیمت های اولیه را بررسی کنیم. مهم ترین دلیل 
را می توان افزایش یکباره میزان ریسک سیستماتیک که همان 
وقوع جنگ باشد که خواه یا ناخواه وقوع آن و موارد پیرامون در 
بیشتر کشورها چه از لحاظ اقتصادی خصوصاً کشورهای درگیر 
مستقیم و چه از لحاظ روانی قابل لمس است که عملًا در مواجهه 
با این گونه اتفاقات افراد دارایی های خود را با تغییر به دارایی های 
امن تر جا به جا می کنند که علیرغم طلا که در جهان این گزینه 
امن به صورت سنتی همیشه بوده است در کشور ما به غیر از طلا 
دلار هم چنین دیدگاهی را در چند سال اخیر پیدا کرده است که 

باعث تقاضای بالایی همچون طلا برای دلار می شود.
شــاید نکات و موارد ریز و درشــت دیگری هم درباره رشــد دلار 
دخیل باشند اگر دقت کنیم با وجود دیدگاه رشد که در بلندمدت 
درباره دلار در کشــور وجود دارد شــاهد کاهش نوســانات آن در 
کشور در چند ماه اخیر بودیم که مهم ترین و تأثیرگذارترین دلیل 
این اتفاق اســت که به محض وقوع تأثیر تقاضای هیجانی خود 

را بر این بازار اعمال کرد.
در مرحله بعدی شاهد برگشت دوباره پس از عبور از هیجانات اولیه 
این بازار به قیمت های گذشــته بودیم که قبل از اینکه بخواهیم 
به یکی از مهم ترین علت آن اشــاره داشــته باشیم اگر از دیدگاه 
نوســانات خود قیمت و موارد تکنیکی این اتفاق را بررســی کنیم 
به این مورد دست می یابیم که در اکثریت مواقع هرزمان شاهد 
رفتاری هیجان گونه و قدرت مند در بازاری در یک بازه کوچک 
باشیم این حرکت پس گرفته خواهد شد و از جایگاه اولیه گذشته 
خود بازار دوباره اقدام به تصمیم گیری و قیمت گذاری می کند.

برای مهم ترین علت بازگشت به این نقاط قیمتی گذشته می توان 
به سیاست پیش گرفته سیاست گذار اشاره نمود که در سال اخیر 
)خصوصاً در فصل دوم و ســوم ســال( به طور قدرتمندی در حال 
جمع آوری حداکثری موتور محرک هر بازار )نقدینگی( اســت 
که علیرغم دیدگاه رشدی در بلندمدت که ناچارا به وقوع خواهد 
پیوســت و در دســته بدیهیات قرار می گیرد )با توجه با روند چاپ 
پول صرفاً سیاست گذار در حال به تعویق انداختن جهش قیمتی 
است( توانایی جا به جایی را )همانند بازاری چون بازار سرمایه با 
وجود ارزندگی بیشتر و ریسک کمتر در رکودی فرسایشی به سر 
می برد( نخواهد داشــت، البته تا زمانی که سیاســت گذار توانایی 
کنترل بیش از این را نداشته باشد که پس از آن واقعاً شاهد رکورد 

شکنی های دوباره باشیم.

افزایش نرخ دلار باعث شد که رونق به رینگ مقاطع فولادی 
بازگردد تا در ادامه شــاهد افزایش تقاضای ســرمایه ای در داد و 

ستدهای فولاد باشیم.
حجــم فروش میلگرد در ســومین هفتــه از ماه جاری تقریباً ۲ 
برابر شــده اســت به نحوی که از ۲۳ هزار تن به ۵۳ هزار تن 

افزایش پیدا کرد.
بــه رغم محدودیت هــای موجود برای ثبت خرید در معاملات 
شمش شاهد رونق تقاضا در این بخش بودیم. در هفته گذشته 
برای ۲۴۰ هزار تن عرضه شمش، بالغ بر ۲۲۷ هزار تن تقاضا به 
ثبت رسید. در نهایت ۱۵۲ هزار تن مورد معامله قرار گرفت. ۶۰ 
هزار تن عرضه و ۹۶ هزار تن تقاضا به شمش فولاد خوزستان 
اختصاص پیدا کرد که به طور میانگین در معاملات بورس کالا در 
رقمی بالغ بر ۱۹ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان معامله صورت گرفت.

با در نظر گرفتن شــمش CIS ۴۷۵ دلاری، مشــاهده می شود 
کــه در ایــن بخش با دلار ۴۲ هزار تومانی معامله انجام شــده 
است.نســبت آهن اسفنجی، گندله و کنسانتره به ترتیب ۶۴.۵ 
درصد، ۲۳.۵ درصد و ۱۸.۱ درصد شمش فخوز معامله شدند.

هفته گذشــته عرضه ۴ هزار تن کاتد مس توســط فملی انجام 
شد که با ۶ هزار ۴۰ تن تقاضا همراه بود و به طور میانگین ۳۶۶ 

میلیون تومان معامله در این بخش صورت گرفت.
معامــلات محصولات پلیمر تحت تأثیر افزایش نرخ دلار قرار 
گرفت. حجم معاملات پلیمرها که در ۶ هفته گذشته در محدوده 
۹۰ هزار تن قرار داشت اکنون به ۱۰۳ هزار تن افزایش پیدا کرد.

دلایل رفت و برگشت نرخ دلار

ردپای رشد دلار در بورس کالا

عباسی با اشاره 
به عملکرد دولت 

سیزدهم ادامه 
داد: تا به این 

جای کار، عملکرد 
دولت سیزدهم 
به نفع صنایع 
و شرکت ها به 

ویژه شرکت های 
سهامی عام 
نبوده و این 

تصور در بین 
سهامداران 

به وجود آمده 
است که این 

شرکت ها نه تنها 
در اولویت دولت 

قرار نگرفته اند 
بلکه از نظر آن، 
چندان اهمیتی 
هم ندارند؛ به 

طوری کهدر 
ماه گذشته، 

کورسوی امیدی 
در بازار سرمایه 
شکل گرفت و 

سپس، برگشت 
به فرمول نرخ 

گاز و کنار 
گذاشتن نرخ 

تسعیر 2۸۵00 
برای کالا های 
پتروشیمی و 
پالایشگاهی 
از جمله این 

موارد بودند. 
اما با این وجود، 

هنوز وضعیت 
فرآورده های ویژه 
و اصلی پالایشی 

مشخص 
نشده است که 
تعیین تکلیف 
آن می تواند به 

ثبات بازار کمک 
بیشتری کند.

بلاتکلیفی 
سهامداران

 یک تحلیلگر بازار سرمایه  در 
گفت و گو با »تدبیر تازه « به واکاوی 
 عملکرد بورس در ۶ ماهه نخست 
سال ۱۴۰۲ پرداخت 

در پایان معاملات روز چهارشــنبه ۲۹ شهریورماه 
۱۴۰۲، شاخص های بورس با روند کاهشی به کار 
خــود پایان دادند؛ به طــوری که حدود ۴۰ درصد 
نماد هــا در محــدوده مثبت قــرار گرفتند و گروه 
بانکی بیشــترین خروج پــول افراد حقیقی را ثبت 
کرد. بنابراین، شاخص کل با ۳۴ ٪ درصد بازدهی 
منفــی، ۷۳۰۰ واحد کاهــش پیدا کرد و روی عدد 
۲ میلیــون و ۱۲۱ هــزار و ۱۰۰ واحد قرار گرفت و 
شاخص هم وزن نیز، با بازدهی ۰۹ ٪ ۰ درصد منفی 
و ۶۰۰ واحــد کاهــش، عدد ۷۲۱ هزار و ۷۰۰ واحد 
را ثبــت کرد و مجمــوع ارزش معاملات خُرد بازار 
تقریباً به ۳۵۰۰ میلیارد تومان رسید و بدین صورت 
پرونده شهریورماه بورس بسته شد.گفتنی است که 
روند کاهشی شاخص کل بورس در اولین روز پاییز 
۱۴۰۲ نیز ادامه داشت و اگرچه شاهد بازار متعادل 
و کم حجمی بودیم، اما شــاخص کل بازدهی ۱۳ 
٪- درصدی داشت و ۲۸۰۰ واحد کاهش پیدا کرد 
و روی عدد ۲ میلیون و ۱۱۸ هزار و ۳۰۰ واحد آرام 
گرفت و شاخص هم وزن، تقریباً بدون تغییر بود و 
بــا ۱۰ واحــد کاهش به عدد ۷۲۱ هزار و ۷۰۰ واحد 
رسید و مجموع ارزش معاملات خُرد بازار هم، تقریباً 

۳۴۰۰ میلیارد تومان بود. 
ندا عباســی، کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه در 
گفــت وگو با »تدبیرتازه«، در رابطه با روند ۶ ماهه 
نخست سال ۱۴۰۲ و روند شاخص کل و هم وزن 
بیان کرد: شــاخص کل بازار ســرمایه در این مدت 
از ۱.۷۷۳.۱۲۷ واحــد در اول فروردیــن ۱۴۰۲ به 
۲.۱۴۳.۹۱۵ واحد در آخر شــهریور ۱۴۰۲ رســیده 
است و این رشد برابر با ۲۰.۹ درصد افزایش نسبت به 
مدت مشابه سال قبل است. شاخص هم وزن نیز، در 
این مدت، رشدی برابر با ۱۹.۶ درصد افزایش نسبت 
به مدت مشابه سال قبل داشته است. این کارشناس 
بازار ســرمایه با اشاره به نوسانات موجود در بورس 
در ایــن بازه زمانی گفت: ورود و خروج پول به بازار 
سرمایه در این مدت، نوسانات زیادی داشته است؛ به 
طوری که براساس آمار منتشر شده توسط سازمان 
بورس، حجم کل پول وارد شده به بازار سرمایه در 
شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ برابر با ۱.۰۳۸.۰۰۰ 
میلیارد ریال بوده اســت که نســبت به مدت مشابه 
سال قبل که ۱.۲۶۰.۰۰۰ میلیارد ریال بوده است، 
کاهش ۱۷.۶ درصدی را نشان می دهد. هم چنین، 
حجم کل پول خارج شــده از بازار سرمایه در شش 
ماهه نخست سال ۱۴۰۲ برابر با ۱.۰۳۷.۰۰۰ میلیارد 
ریال بوده که نســبت به مدت مشــابه سال قبل که 
۱.۲۵۹.۰۰۰ میلیارد ریال بوده است، کاهش ۱۷.۶ 
درصدی را نشان می دهد. بنابراین، تفاوت پول وارد 
و خارج شده از بازار سرمایه در شش ماهه نخست 
سال ۱۴۰۲ تنها ۱.۰۰۰ میلیارد ریال بوده که نشان 

دهنده نبود تعادل در جریان پولی بازار است.
عباســی در پاسخ به این پرسش که »آیا می توان 
گفت بورس با ســپری کردن فراز و نشــیب ها در 
این مدت، پُربازده ترین بازار در مقایسه با بازار های 
رقیب بوده اســت و ســه ماهه بهار و ســه ماهه 
تابســتان ســال ۱۴۰۲، دو فصل متفاوتی در بازار 
بورس داشتند؟« تصریح کرد: شاخص کل بورس 
طی یک ســال گذشــته بیش از ۱۰۰ درصد رشد 
داشته است و این شاخص، رشد بازار سرمایه را در 
۱۰ ســال گذشته، ۴۷۰۰ درصد نشان می دهد که 
پُر بازده ترین بازار ســرمایه گذاری نسبت به سایر 
بازار های موازی اســت؛ به طوری که اگر فردی، 

۵ ســال گذشــته ۵ میلیون تومان در هر یک از 
بازار های مالی مختلف ســرمایه گذاری می کرد، 
امروز، این مقدار به ترتیب به ۱۵۰ میلیون تومان 
در بــورس، ۱۳ میلیون تومان در طلا، ۱۰ میلیون 
تومان در دلار و ۸ میلیون تومان در سپرده بانکی 
تبدیل می شــد. البته مشکلاتی هم در محاسبه ی 
شــاخص کل نسبت به میزان سودآوری پرتفوی 
ســهامداران وجود دارد، ولــی تنها با اکتفا به این 
شاخصه می توان گفت که مطابق این آمار، بازدهی 
بازار بورس بسیار بالاتر از سایر بازار ها بوده است. 
البته این دلیل نمی شود که از مشکلات روز افزون 
بازار ســرمایه چشم پوشی کرد چراکه بسیاری از 
افراد در این ۱۰ سال در بازار سرمایه حضور نداشته 
و بــه تازگــی وارد این بازار شــده اند و به همین 
دلیل، تنها با بیان این که بورس در طی ۱۰ ســال 
اخیر، بیشــترین بازدهی را داشته است نمی توان 
از مشکلات موجود در بازار سرمایه و سهامداران 
چشم پوشی کرد. این تحلیلگر بازار سرمایه گفت: 
ســه ماهه بهار )فروردین تا خرداد( فصل صعود و 
رکورد شکنی شاخص کل بود که این روند به علت 
افزایش قابل توجه قیمت دلار و طلا رخ داد و در 
مقابل، ســه ماهه تابســتان )تیر تا شهریور( فصل 
نزول و رکود بازار بود و با وجود گزارش های خوب 
سه ماهه ی اول شرکت ها، تابستان خوبی در بورس 
نداشتیم.عباسی با اشاره به عوامل مهم و تأثیرگذار 
روی روند نزولی و صعودی بازار و همچنین، نقش 
مهــم اخبار روی رفتــار بازار تصریح کرد: عوامل 
متعددی روی روند نزولی و صعودی بازار سرمایه 
اثــر می گذارند و باعث ایجاد نوســانات در قیمت 
ســهام می شــوند. برخی از این عوامل عبارتند از: 
رشــد نقدینگی و تورم، سیاســت های اقتصادی 
دولت، انتظارات تورمی ســهامداران، قیمت های 
جهانی کالا ها و ارز، پتانسیل سودآوری شرکت ها 
و صنایع مختلف، میزان اطلاعات و شفافیت بازار، 
احساســات و هیجانات ســهامداران و جریانات 
سیاســی داخلی و خارجی و همچنین، نقش مهم 
اخبار روی رفتار بازار سرمایه نیز قابل انکار نیست. 
بــه طــور کلی، اخبار خوب مثبت گرایی را در بازار 
تقویت می کنند و باعث جذب سرمایه گذاران جدید 
و حفظ ســرمایه گذاران فعلی می شوند. بالعکس، 
اخبــار بد منفــی گرایی را در بازار تقویت می کنند 
و باعث فروش فشــار آور و خروج سرمایه گذاران 
محافظه کار می شــوند. البته باید توجه داشت که 
اثــر اخبــار بر بازار ممکن اســت موقتی یا دائمی 
باشــد؛ به طوری که بعضی از اخبار ممکن اســت 
تأثیر عمیق و بلندمدتی بر عملکرد شــرکت ها و 
صنایع داشــته باشــند و بعضی دیگر ممکن است 
تأثیر کوتاه مدت و سطحی داشته باشند. علاوه بر 
این، برخی از اخبار ممکن اســت قبل از انتشار در 
بازار پیش بینی یا پیش خور شده باشند و در نتیجه 
تأثیر کمتری بر بازار داشته باشند. به همین دلیل، 
سهامداران باید در تحلیل اخبار به عوامل مختلفی 
مانند منبع، محتوا، زمان و رابطه بازار با آن ها توجه 
کنند.این کارشناس بازار سرمایه در خصوص نرخ 
دلار در ۶ ماهه دوم ســال ۱۴۰۲ و این که تا چه 
انــدازه می تواند به عنوان محرک، بازار های دیگر 
را تحــت تأثیر قــرار دهد، گفت: پیش بینی قیمت 
دلار در ۶ ماهه دوم ســال ممکن اســت به عوامل 
مختلفی بستگی داشته باشد که برخی از این عوامل 
عبارتند از: تورم، تحریم ها، مذاکرات هســته ای، 

سیاست های اقتصادی دولت، عرضه و تقاضا بازار، 
جریانات سیاسی و اجتماعی و اخبار و رویداد های 
داخلــی و خارجی و در این میان، شــاخصه هایی 
کــه قیمت دلار را رقم می زنند میزان نقدینگی و 
رشد تورم، رشد اقتصادی منفی، میزان بهره های 
بانکــی، ادامه دار بودن کســری بودجه و ناموفق 
بودن دولت در اجرایی کردن برنامه های توسعه ای 
هستند. بنابراین، در صورتی که افق انتظاری مردم 
نسبت به هر یک از این عوامل مثبت باشد می توان 
گفت میزان تقاضا برای دلار و بدنبال آن، نرخ دلار 
در آینده کاهشی خواهد بود و در غیر این صورت، 
با توجه به انتظارات تورمی پیش رو، بسیار بعید به 
نظر می رســد در شش ماهه ی دوم سال، کاهش 
محسوســی در نرخ دلار داشته باشیم. از طرفی با 
توجه به افزایش قیمت نفت و میزان فروش نفت 
صادراتی ایران در ۶ ماهه ی دوم نمی شــود انتظار 
رشد شتاب زده از دلار را داشته باشیم. بنابراین، سیر 
صعودی نرخ دلار بســیار آهسته خواهد بود. مگر 
این که اتفاق فوق العاده ای در وضعیت سیاسی و 

روابط خارجی ایران رخ دهد.
این تحلیلگر بازار ســرمایه درمورد قابل پیش بینی 
بودن یا نبودن بورس در کشور گفت: بورس ایران 
به عوامل مختلف اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و 
بین المللی وابسته است. بنابراین، پیش بینی دقیق 
روند آن، کار آســانی نیســت. با این حال، برخی 
از کارشناســان با توجه به شــاخص های موجود و 
رویداد های محتمل، تحلیل ها و پیش بینی هایی را 
ارائه می دهند که می توانند به سرمایه گذاران کمک 
کننــد. انتخابات هم، به عنوان یکی از عوامل مهم 
سیاســی ممکن است باعث افزایش نااطمینانی و 
نوســان در بازار شود که به نظر نمی رسد تحولات 
عمیقی در بازار سرمایه ایجاد شود و صرفاً نوسانات 
زود گذر را رقم خواهد زد. گفتنی است سهم و صنعت 
ارزنده در بورس به عوامل مختلفی بســتگی دارد. 
عموماً ســهام و صنایعی که درآمد های خود را به 
صورت دلار یا ســایر ارز های قابل تبادل دارند، در 
شرایط نوسان قیمت ارز، تورم و تحریم ها مقاوم تر 
هســتند. برای مثال؛ صنایع پالایش نفت، فولاد، 
مس، پتروشیمی از جمله صنایع دلارپسند هستند 
که در بازار سرمایه جذاب تر به نظر می رسند. البته 
باید توجه داشت که علاوه بر عوامل خارج از بازار، 
عوامل داخل بازار نظیر ســودآوری، نسبت قیمت 
به ســود هر سهم )P/E(، حجم و ارزش معاملات، 
تقاضا و عرضه و ... نیز، روی قیمت سهام تأثیر دارند.
عباســی با بیــان این کــه ارزش کل معاملات 
خُرد ســهام بازار ســرمایه نیز، در این مدت فراز 
و نشــیب های زیادی را تجربه کرده است، گفت: 
ارزش کل معاملات خُرد ســهام بازار ســرمایه در 
فروردین ۱۴۰۲ بالاترین حد خود را با رقم ۱۶.۸۹۲ 
میلیارد ریال داشته است. اما پس از آن، با کاهش 
مســتمر روبرو شده و در خرداد ۱۴۰۲ به کمترین 
حد خود با رقم ۶.۴۶۷ میلیارد ریال رسیده است و 
در امرداد ماه ۱۴۰۲ نیز، این ارزش با رقم ۵.۴۰۶ 
میلیــارد ریــال کمترین رقم در ۴ ماه اخیر را ثبت 

کرده است.
این کارشــناس بازار ســرمایه در خصوص تأثیر 
مسائل سیاسی روی روند بورس تأکید کرد: پاسخ 
به این پرســش به نوع و شــدت مســائل سیاسی 
بســتگی دارد. بعضی از مســائل سیاسی ممکن 
است تأثیر مستقیم و قابل اندازه گیری روی بازار 

داشته باشــند. برای مثال؛ تحریم های اقتصادی 
علیه ایران، توافق هســته ای، روابط با کشور های 
همســایه و ... از جمله مســائل سیاسی هستند که 
روی قیمت ارز، نفت، کامودیتی ها، تورم، رشــد 
اقتصــادی و ... تأثیــر می گذارند و در نتیجه، روی 
بازار بورس نیز، اثرگذار هســتند. بعضی از مسائل 
دیگر سیاســی ممکن اســت تأثیر غیرمستقیم و 
کمتر قابل پیش بینی روی بازار داشته باشند. برای 
مثال؛ تغییرات در ســاختار دولت، اختلافات درون 
حزبــی، اعتراضات خیابانی، تحولات منطقه ای و 
... از جمله مسائل سیاسی هستند که روی اعتماد 
عمومی، روحیه ســرمایه گذاران، نگرش به آینده 
و ... تأثیر می گذارند و در نتیجه، روی بازار بورس 

هم، اثرگذار هستند.
عباســی با اشاره به عملکرد دولت سیزدهم ادامه 
داد: تا به این جای کار، عملکرد دولت ســیزدهم 
به نفع صنایع و شــرکت ها به ویژه شــرکت های 
سهامی عام نبوده و این تصور در بین سهامداران 
به وجود آمده اســت که این شــرکت ها نه تنها در 
اولویت دولت قرار نگرفته اند بلکه از نظر آن، چندان 
اهمیتی هم ندارند؛ به طوری کهدر ماه گذشــته، 
کورســوی امیدی در بازار سرمایه شکل گرفت و 
سپس، برگشت به فرمول نرخ گاز و کنار گذاشتن 
نرخ تســعیر ۲۸۵۰۰ برای کالا های پتروشیمی و 
پالایشــگاهی از جمله این موارد بودند. اما با این 
وجود، هنــوز وضعیت فرآورده های ویژه و اصلی 
پالایشــی مشخص نشده است که تعیین تکلیف 
آن می توانــد به ثبات بازار کمک بیشــتری کند.
این کارشــناس بازار سرمایه گفت: موارد دیگری 
که ســهامداران را در تصمیــم گیری بلاتکلیف 
می گذارند مشــکلات قیمت گذاری کارخانه های 
تولیــد خودرو های ســواری، مجــوز فروش ارز 
صادرکنندگان در بازار مبادله ارزی و تعیین تکلیف 
نشدن افزایش سرمایه و تجدید ارزیابی شرکت ها 
و ... اســت. در حالی که بعد از ریزش دو ســاله ی 
بورس، این کوچک ترین حق و انتظار ســهامدار 
است که بتواند با عملکرد و حمایت قوی دولت از 
ویترین اقتصاد خود با قوت قلب بیشتری استفاده 
کرده و اقدام به ســرمایه گذاری کند.اما با وجود 
مشــکلات عدیده و مشــخص نشدن تصمیمات 
دولت در جهت رفع موانع تولید، سهامدار با ترس 
تکرار سقوط بازار در سال ۹۹، به سرعت اقدام به 
شناسایی سود می کند و از بازار خارج می شود و یا 
به دید بلند مدت وارد بازار ســرمایه نمی شــود. در 
نتیجهکمبود نقدینگی در بازار و افزایش چشمگیر 
تأســیس صندوق های سرمایه گذاری با رویکرد 
افزایش سرمایه گذاری غیر مستقیم، سهامداران 
حقیقــی و حرفــه ای را از میــدان به در می کنند و 
نتیجه اش این است که بازار به شدت تحلیل ناپذیر 
می شــود و نمونه ی آن را می تــوان در تابلو های 

بورسی مشاهده کرد.
عباسی در پایان خاطرنشان کرد: آمار غلط گرفتن 
از شاخص کل بورس که نمایشگر دقیق و درستی 
از شرایط کلی بازار نیست هم، معضل و دغدغه ی 
بزرگی برای فعالان بورس شــده است که دولت 
با اســتناد به آن عمــل می کند و درک صحیحی 
از پرتفو های ورشکســته ی ســهامداران ندارد. 
بنابراین، با توجه به موارد عنوان شده بازار منتظر 
یک محرک است تا بتواند سرپا باقی بماند و یک 

روند صعودی را در پیش بگیرد.

علی فراقی 
کارشناس اقتصادی

مهدیه علیجانی
کارشناس بازار سرمایه 

دیدگاه

 فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامه نگار

شنبه
29مهرماه 1402 

سال هفتم
شماره 333

بــا وجود چالش های حــوزه معدن به خصوص در 
بخش اســتخراج، اکتشــاف و فراوری، بهتر است 
اقدامات بیشتری برای تأمین مالی و سرمایه گذاری 
آن حوزه صورت گیرد که به طور قطع بازار سرمایه 
از جملــه گزینه های مناســب برای کمک به این 

حوزه است.
بــه طــور کلی تأمین مالی در حوزه صنعت و معدن 

یکی از ضروریاتی است که از آن غافل هستیم.
بــا توجه به وجــود چالش هایی در حوزه معدن به 
خصوص در بخش اســتخراج، اکتشاف و فرآوری 

بهتر اســت اقدامات بیشــتری برای تأمین مالی و 
ســرمایه گذاری آن حوزه صورت گیرد که به طور 
قطع بازار ســرمایه از جمله گزینه های مناســب 
برای این موضوع است.در صورتی که برای حوزه 
معدن، تأمین مالی و سرمایه گذاری صورت نگیرد، 
تکنولوژی های قدیمی به خصوص در بحث فراوری 
پاســخگو نبوده و بســیاری از واحدهای تولیدی با 
مشــکلات زیادی مواجه می شوند.از اولویت های 
اصلــی و مهم حوزه صنعــت، تأمین مالی صحیح 
است که بازار سرمایه می تواند نقش مهمی در این 

حوزه داشته باشد.
مجلس شــورای اسلامی در زمینه مقررات گذاری 
و تصویــب برخــی مصوبات به خصوص در بحث 
مربــوط به تأمین انرژی می تواند کمک بزرگی به 

بازار سرمایه داشته باشد.
داشــتن سواد مالی لازم و گسترش سرمایه گذاری 
غیرمســتقیم از جمله مواردی ضروری اســت که 
ســرمایه گذاران باید به آن واقف باشــند تا در بازار 
سرمایه شاهد ســرمایه گذاری صحیح، منطقی و 
قابل دفاع همانند کشورهای توسعه یافته باشیم.

نقش مهم بازار سرمایه برای 
تأمین مالی حوزه صنعت

فرهاد طهماسبی
عضو کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس 

یادداشت
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قیمت بسته های اینترنتی تغییر می کند؟

افزایش قیمت بسته های اینترنتی چند سال است در دولت های گذشته و 
حتی دولت سیزدهم مطرح شده و مورد بحث قرار گرفته است اما به تازگی 
وزیر ارتباطات درباره احتمال افزایش قیمت بســته های اینترنتی اعلام 
کرد فعلًا برنامه ای برای گران کردن بســته های اینترنت ندارند. بحث 
ثابت ماندن هزینه های بســته های اینترنتی و حتی تعرفه های اینترنت 
ثابت در گذشته به عنوان یکی از موضوعات مهم این حوزه مطرح بود و 
بعضاً عنوان می شد که هزینه ICT باید متناسب با جیب مردم باشد، اما از 
سوی دیگر در شرایط کنونی از سوی تحلیلگران و فعالان در این عرصه، 
به این موضوع اشاره و تأکید می شود که ثابت ماندن تعرفه ها هم امکان 
توسعه در این حوزه را سلب کرده است. بر این اساس به دلیل منع قانونی 
در بودجه ۱۴۰۰، امکان افزایش تعرفه از سوی اپراتور ها وجود نداشت، 
موضوعی که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و معاونانش بار ها به آن 
اشــاره کردند؛ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این باره با اشــاره به 
تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
درخواست کرده بود که عدم امکان اصلاح تعرفه ها که در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۰ مطرح بود، در بودجه سال ۱۴۰۱ تکرار نشود. مسئولان در 
این باره معتقد بودند که نیاز ها بیش از گذشته شده و هزینه ها به شدت 
افزایش پیدا کرده است و طبیعتاً وقتی درآمد ثابت بماند یا حتی کاهش 
پیدا کند، توســعه مشــکل پیدا می کند، درحالی که حوزه ارتباطات باید 
مســیر تخصصی خود را طی کند و وضعیت ارتباطات از چیزی که هر 
روز کیفیتش کاهش پیدا می کند، تغییر کند. البته وزیر ارتباطات به این 
موضوع تأکید داشت که اپراتورها، بدون هماهنگی با رگولاتوری، حق 
افزایش تعرفه را ندارند. وزیر ارتباطات، پس از حذف بسته های بلندمدت 
و مقرون به صرفه اینترنت که ســبب اعتراض و نارضایتی کاربران در 
روزهای نخستین سال ۱۴۰۱ شده بود هم اعلام کرد در حال کار بر روی 
مدلی هستند که در عین حال که توسعه رخ دهد، مشکل جدی هم برای 
کاربران ایجاد نشود. با پیگیری هایی که انجام داده ام، قرار شد یک بسته 
۶۰ گیگی بلندمدت تعریف شود که اگر تا روزهای آینده اپراتور ها درباره 
آن، تفاهم کنند، در اختیار مشترکان و مصرف کنندگان قرار می گیرد. در 
نهایت اردیبهشــت امسال وضعیت تعرفه های بسته های اینترنتی از او 
سؤال شد که این گونه پاسخ داد: موضوع افزایش قیمت در حال بررسی 
اســت چرا که به دلیل افزایش هزینه ها، دســتمزد، افزایش قیمت دلار و 
تجهیزات، پیشــنهادهایی را اپراتور ها مطرح کردند که در صورت نیاز 
اطلاع رسانی لازم در این  باره انجام خواهد شد. آخرین تعرفه بسته های 
اینترنتی مربوط به سال ۱۳۹۶ است و در دولت سیزدهم افزایش قیمت 
وجود نداشته است؛ از طرفی سال گذشته بسته های زیر کف قیمت حذف 
شد اما اپراتور ها بسته های جدیدی معرفی نکردند. تلاش می کنیم فشار 
به مردم نیاید. حال با گذشت چندین ماه به نظر می رسد که تکلیف قیمت 
بســته های اینترنتی اپراتورهای تلفن همراه برای مدتی مشخص شده 
اســت؛ براســاس اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، به تازگی 
عیســی زارع پور در حاشیه جلســه هیئت دولت درباره احتمال افزایش 
قیمت بســته های اینترنت با تأکید بر اینکه فعلًا برنامه ای برای گران 
کردن بســته های اینترنت همراه نداریم، گفت: البته اپراتورهای بخش 
خصوصی مشکلات جدی برای توسعه شبکه دارند و درآمد آن ها برای 
توسعه شبکه تکافو نمی کند و باید چاره ای برای این موضوع کرد ولی در 
هر حال اگر اپراتورهای بخش خصوصی بخواهند افزایش قیمت بدهند، 

باید از کمیسیون تنظیم مقررات مجوز دریافت کنند.
منبع: ایسنا ��

آموزش جلوگیری از هک تلگرام و افزایش امنیت آن

تابه حال به این موضوع فکر کرده اید که ورود شــخصی دیگر به اکانت 
تلگرامتان چقدر می تواند تلخ و آزاردهنده باشد؟ برای رفع این نگرانی، 
چه اقداماتی انجام داده اید؟ اگر تاکنون آن طور که باید هک شدن تلگرام 
را جدی نگرفته اید، توصیه می کنیم هرچه سریع تر، به فکر افزایش امنیت 
حساب کاربریتان باشید.هرچند سال های قبل، هک کردن اکانت تلگرام 
یا حتی گوشــی هوشــمند اقدامی تخصصی و دشــوار بود و هرکسی از 
عهده اش بر نمی آمد، این روزها،  اگر مراقب نباشیم، حتی کاربران عادی 
نیز به راحتی می توانند به همه ی اطلاعاتمان در گوشــی دسترســی پیدا 
کنند؛  اما چگونه از ورود افراد سودجو و کلاهبرداری در تلگرام پیشگیری 

کنیم؟ در این مقاله به شما خواهیم گفت.
بهترین روش افزایش امنیت تلگرام ��

 Two Step verification تلگرام دارای ویژگی ارزشــمندی موسوم به
اســت که با فعالســازی آن و تنظیم رمزعبور، هرگاه قصد وارد شدن به 
اکانت تلگرامتان را داشته باشید، علاوه بر کد ارسالی از سوی تلگرام، به 
این رمزعبور نیز نیاز خواهید داشت. بدین معنا که حتی اگر فرد سودجو 
به هر طریقی به کد ارســال شــده ی تلگرام دسترســی پیدا کند، باز هم 
نمی تواند وارد اکانت شما شود.به جرأت می توان گفت که با فعال سازی 
قابلیت Two Step verification که برای افزایش امنیت گوشی های 
اندرویدی نیز کارساز است، می توانید یکبار برای همیشه خیال خودتان 
را از امنیت اکانتتان راحت کنید. البته بدیهی است که باید در حفظ این 
رمز کوشــا باشــید؛ چراکه در صورت فراموشی رمز و اطلاعاتی که برای 
بازیابی آن مشخص کرده اید، در نوبت های بعدی خود شما هم موفق به 
وارد شدن به اکانتتان نخواهید شد. در ادامه نحوه ی تنظیم رمز عبور و 

همچنین تعیین راه بازیابی آن را به شما خواهیم گفت.
)Two Step verification( پیش گیری

*  برای تعیین رمز دو مرحله ای Two Step verification، به تنظیمات 
تلگرام وارد شده و به بخش Privacy and Security بروید.

*    گزینه ی Two Step Verifaction را انتخاب کنید تا به مرحله ی 
تعیین رمز عبور وارد شوید و سپس رمز مورد نظرتان را وارد کنید.

*    بعد از دومین باری که رمز خود را برای تأیید وارد می کنید، از شــما 
درخواســت می شود Password Hint یا راهنمای یادآوری رمز تعیین 
کنیــد. درصــورت تمایل کلمه  یا عبارتی را برای یادآوری وارد کنید و به 

مرحله ی بعد بروید.
*    در مرحله ی بعد باید یک ایمیل معتبر وارد کنید تا در صورتی که رمز 

عبور خود را فراموش کردید، از این ایمیل برای بازیابی استفاده کنید.
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واردات ۶.5 میلیون تلفن همراه در نیمه نخست سال 14۰۲
واردات تلفن همراه در شــهریور ماه افزایش قابل توجهی نســبت به پنج ماه 
ابتدایی ســال ۱۴۰۲ دارد. براســاس اعلام گمرک طی شــش ماه نخســت 
ســال جاری، بیش از شــش میلیون و ۴۳۵ هزار تلفن همراه وارد کشور شده 
است. ارزش موبایل های وارداتی نزدیک به یک میلیارد و ۳۴۴ میلیون دلار 
اســت. داده های اعلام شــده از ســوی گمرک نشان می دهد از ابتدا تا پایان 
شــهریور ســال ۱۴۰۲، در مجموع شــش میلیون و ۴۳۵ هزار و ۱۴۱ دستگاه 
تلفن همراه به دو شیوه تجاری و مسافری وارد کشور شده است. ارزش این 
دستگاه ها نیز یک میلیارد و ۳۴۴ میلیون و ۱۸۷ هزار دلار اعلام شده است. 
این سازمان همچنین آمار واردات را به تفکیک اعلام کرده است. در این مدت 

۶ میلیون و ۱۶۸ هزار و ۵۹۷ دســتگاه به ارزش یک میلیارد و ۱۸۵ میلیون 
و ۷۸۳ هزار دلار به شیوه تجاری و ۲۶۶ هزار و ۵۴۴ دستگاه به ارزش ۱۵۸ 
میلیون و ۴۰۳ هزار دلار به شــیوه مســافری وارد کشــور شده است. گمرک 
در پایان اطلاعیه خود اعلام کرده اســت آمار واردات تلفن همراه در شــش 
ماهه ســال جاری ذیل کدهای شــماره ۸۵۱۷۱۲۱۰ و ۸۵۱۷۱۳۹۰ به شرح 
گوشی های تلفن همراه هوشمند و کدهای شماره ۸۵۱۷۱۲۲۰ و ۸۵۱۷۱۴۲۰ 
به شرح گوشی تلفن همراه با صفحه کلید غیر لمسی است.مقایسه داده های 
گمرک با آمار مردادماه نشــان می دهد طی یک ماه گذشــته نزدیک به ۴۳۱ 
میلیون دلار صرف واردات موبایل به کشور شده است. این در حالی است که 

طی پنج ماه ابتدایی سال ۱۴۰۲، حدود ۹۰۰ میلیون دلار صرف واردات تلفن 
همراه شــده بود. انجمن واردکنندگان موبایل نیز اعلام کرده بود در پنج ماه 
ابتدایی امسال، بیش از ۴.۸ میلیون موبایل وارد کشور شده بود، بر این اساس 
۱.۶ میلیون تلفن همراه فقط در شهریور وارد کشور شده است که از میانگین 
پنج ماه نخست سال بیشتر است.  گمرک در اردیبهشت ماه سال جاری اعلام 
کرد که در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۲.۸ میلیارد دلار صرف واردات تلفن همراه 
شده است. ارز ریالی واردات این کالا نیز معادل ۶۴ هزار و ۵۵۶ میلیارد تومان 
اعلام شــد. این درحالی اســت که در سال ۱۴۰۰ نزدیک به ۴.۱ میلیارد دلار 
منبع: دیجیاتو صرف واردات تلفن همراه به کشور شده بود. 

جدال 
وزارتخانه های 
 صمت و فاوا  
بر سر راه اندازی 
پلتفرم 
توزیع کالا! 

راه اندازی پلتفرم ملی شــبکه توزیع کالا محل 
اختــلاف وزارت صمــت و وزارت ارتباطــات و 
فناوری اطلاعات شــده اســت. در شرایطی که 
وزارت ارتباطــات خود را برای ایجاد پلتفرم ملی 
شــبکه توزیع کالا آماده می  کند، وزارت صمت 
مخالفــت خود بــا ایجاد این پلتفرم را به صورت 
شــفاف اعلام کرد. به گزارش پیوست، علیرضا 
شــاهمیرزایی؛ معاون تجارت و خدمات وزارت 
صمــت، در آیین بزرگداشــت روز ملی تجارت 
الکترونیکــی با اعتراض به خبرهایی که درباره 
تشــکیل سامانه ســاماندهی توزیع کالا منتشر 
شــده، گفت: آیا ممکن است تک تک دلیوری  ها 
از ســامانه پست شناسه یکتا دریافت کنند؟ مگر 
چنین چیزی ممکن اســت؟ او در صحبت های 
خود تأکید کرد: دولت هم با این پیشنهاد مخالف 
است. از ابتدا این بند برنامه هفتم توسعه در لایحه 
دولت نبوده است. همکاران ما در وزارت ارتباطات 
و شــرکت پست هم قصد انجام چنین اقدامی را 
ندارند. این در حالی اســت که وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات نیز در روز ملی پســت، اعلام 
کــرد: وزارت ارتباطات در برنامه هفتم توســعه 
پیشــنهاد کرده است نظارت و ساماندهی توزیع 
مرسولات به طور کامل رهگیری شود و به زودی 
سامانه ای ملی برای این منظور راه اندازی شود تا 

شرکت های فعال در حوزه توزیع محصولات در 
چارچوب آن فعالیت کنند. نمایندگان مجلس، در 
جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه، وزارت 
ارتباطات را مکلف به ایجاد سکوی توزیع کالا با 
عاملیــت بخش خصوصی کردند. وزیر ارتباطات 
نیز، در این خصوص اعلام کرده بود: بســیاری 
از جابه جایــی  محصولات بــدون نظارت های 
حاکمیتــی انجام می شــود و وزارت ارتباطات 
نیــز امکان نظارت روی توزیع این مرســولات 
را ندارد. برای رفع این مشــکل پیشــنهاد دادیم 
که در قانون برنامه هفتم، نظارت و ســاماندهی 
توزیع مرســولات به طور کامل و توسط تمامی 
اپراتور ها در نظر گرفته شود که در نسخه نهایی 
نیز به این امر اشــاره شــده است. به همین روی 
قرار اســت به زودی ســامانه ای ملی راه اندازی 
شــود تا رهگیری مرســولات و محصولات در 
آن صورت بگیرد و شــرکت های فعال در حوزه 
توزیــع محصولات نیز در چارچوب آن ســامانه 
فعالیت کنند. این ســامانه موجب می شود روی 
اپراتورهای توزیع نظارت بیشــتری وجود داشته 
باشد و بتوانیم از حقوق مردم دفاع کنیم و کیفیت 
خدمــات ارتقــاء یابد. حال آنکه معاون تجارت و 
خدمات وزارت صمت، اعلام کرد: اگر پیشنهادی 
نیز برای ایجاد پلتفرم توزیع مطرح شــده توسط 

مدیــران بالادســتی نبوده اســت. دولت قصد 
ایجاد پلتفرم و ســکوی ملی ســاماندهی توزیع 
کالا و شناســایی توزیع کنندگان و شرکت های 
حمل ونقــل کالا را ندارد. بخش خصوصی نباید 
به سامانه دولتی مراجعه کند تا برای توزیع کالا 
شناسه دریافت کند. حوزه تحویل دهی کالا ها به 
درب منازل نیاز به ده ها سکو دارد و با یک سکو 
انجام نمی شود. مدیرعامل شرک ملی پست نیز، 
اعلام کرد که در لایحه برنامه هفتم توسعه ایجاد 
پلتفرم توزیع با عاملیت بخش خصوصی برعهده 
شــرکت پســت و وزارت ارتباطات گذاشته شده 
است و شرکت پست و وزرات ارتباطات نمی توانند 
آن را اجرایی نکنند. همچنین شــاهمیرزایی؛ با 
تأکیــد بر اینکه حوزه توزیع کالا و تحویل دهی 
کالا بســیار متنوع و وســیع اســت، تأکید کرد: 
متأســفانه این بند قانونی که در مجلس، با توجه 
اعلام مخالفت دولت تصویب شــد، مشــکلات 
زیــادی ایجاد می کند و حتــی از نظر واژگان و 
جمله بندی هم مشکل دارد. در یک جای این متن 
از واژه پست استفاده شده امادر جای دیگر از واژه 
توزیع کالا و تجارت الکترونیکی اســتفاده شده 
اســت. از نظر شاهمیرزایی؛ ملی کردن سکو ها 
اصولًا کار غلطی اســت و نباید طوری قانون را 
بنویســیم که یک مجری از آن سوءاستفاده کند 

و ایجــاد انحصــار کند. او بــه تناقضات این بند 
مصوب مجلس اشــاره کرد و ادامه داد: در یک 
جای این بند نوشــته شده که نباید تصدی گری 
دولت ایجاد شــود اما در جای دیگر گفته شــده 
سکوی ملی ایجاد شود و شناسه یکتا ایجاد شود. 
او افزود: بخشــی از بار، توســط اتوبوس، وانت و 
موتورسیکلت  ها حمل ونقل می شوند. ساماندهی 
این وسایل نقلیه ممکن نیست. ساماندهی وظیفه 
پســت نیست. گردش مالی در حوزه توزیع کالا 
شرکت های پخش کالایی که بخش خصوصی 
راه انــدازی کرده هشــت درصد GDP اســت. 
شــاهمیرزایی؛ تأکید کرد: کالای مورد نیاز ۲۰۰ 
هزار خواربارفروشــی، روزانه توســط سیستم 
حمل ونقل پخش تأمین می شــود. حتی اتوبوس 
بین شــهری نیز کالا حمل ونقــل می کند. این 
درست نیست که وانت بار ها را شرکت ملی پست 
مدیریت کند. گفته اند میوه از کشاورز که به مردم 
می رسد با افزایش قیمت فروخته می شود و باید 
حذف واسطه صورت بگیرد. این  ها وظایف پست 
نیست، وظایف شرکت های تجارت الکترونیک 
بخش خصوصی اســت. به نظر می رسد وزارت 
صمت با راه اندازی این پلتفرم مخالف اســت و 
نظارت در ارائه این سرویس  ها را در حیطه وظایف 

خود می داند.

رویداد

بازتاب

مدیــران وزارت ارتباطات، از احتمال 
پیوستن شهرداری تهران به طرح ملی 
فیبرنوری منازل و کســب وکار ها خبر 
می دهند. شــهرداری تهران بیش از 
۱۷۰۰ کیلومتر فیبرنوری در ســطح 
شــهر دارد؛ اما تاکنون مدل همکاری 
این نهاد با اپراتور ها مشــخص نشده 
است. صادق عباسی شاهکوه؛ مشاور 
وزیر و مجری طرح توسعه فیبرنوری 
منازل و کســب وکار ها، به پیوســت، 
گفت: شهرداری تهران تمایل دارد از 
سازمان تنظیم مقررات پروانه اپراتوری 
دریافت کنــد و وارد پروژه فیبرنوری 
شود؛ اما نظر وزارت ارتباطات این است 
که شــهرداری در قالب عمده فروشی 
خدمات در این پروژه مشــارکت کند. 
اردیبهشــت ماه امســال وزیر کشور 

دســتورالعملی برای همکاری تمامی 
اســتانداران و شهرداری های کشور با 
پروژه توســعه فیبرنوری صادر کرد؛ 
اما همچنــان اپراتور هــا می گویند 
شهرداری  ها در کلانشهر ها همکاری 
لازم را انجــام نمی دهنــد و در برخی 
شهرهای کوچک تر نیز مبالغی بیش 
از تعرفه های تعیین شــده از ســوی 
رگولاتوری درخواســت می کنند. روز 
گذشــته )۲۵ مهر( امیــر محمدزاده 
لاجــوردی؛ رئیس ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی در اکانت 
ویراســتی خود نوشــت: »به زودی 
تفاهــم با شــهرداری تهــران برای 
اجــرای پرقدرت پروژه در این شــهر 
منعقد خواهد شــد.« او این مطلب را 
در پاسخ به کاربری نوشت که از کندی 

پیشــرفت پروژه فیبرنوری در تهران 
شکایت کرده بود. پیش تر رگولاتوری 
تعرفه خدمات شــهرداری  ها در زمینه 
توســعه شــبکه فیبرنــوری را برای 
شــهرهای غیر از مراکز استان اعلام 
کــرده بــود؛ اما برای مراکز اســتان 
و کلانشــهر ها تاکنــون تعرفــه ای 
مشــخص نشــده اســت. در همین 
زمینه مجری طرح توســعه فیبرنوری 
منازل و کســب وکار ها به پیوســت 
گفت: در کلانشــهر ها چون مباحث 
زیادی مطرح است این تعرفه ها هنوز 
اعلام نشــده اســت. مثلًا در برخی از 
کلانشهر ها شبکه های مورد نیاز وجود 
دارند و فقط کافیســت تا اعداد و ارقام 
آن را به برنامه اضافه کنیم. برای نمونه 
در شــهر تهران حدود ۱۷۰۰ تا ۱۸۰۰ 

کیلومتر فیبرکشــی وجود دارد. او در 
عین حال تأکید کرد: شبکه فیبرنوری 
شــهرداری  ها باید بررسی شود چون 
ممکن اســت در برخی نقاط به دلایل 
فنی، قابل اســتفاده نباشد. شاهکوه؛ 
درباره همکاری شــهرداری تهران در 
این زمینه، گفت: »در شهر تهران خود 
شهرداری به دنبال گرفتن پروانه است 
که برای ما مســئله است اما داریم به 
تفاهمی در این زمینه می رســیم که 
به صورت عمده فروشــی به اپراتور ها 
بتوانــد در این زمینــه همکاری کند. 
این چیزی اســت که قانون قبلًا هم 
اجازه آن را داده است.« اشاره عباسی 
شــاهکوه؛ به قانــون، بندی از قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ است که عیناً در 
قانون بودجه سال جاری نیز تکرار شد 

و به تازگی در برنامه هفتم توسعه نیز 
گنجانده شد. این برنامه هنوز در مرحله 
تصویب قرار دارد. براســاس این بند، 
تمامی ارگان ها و از جمله شهرداری  ها 
موظف هستند منابع شان را با تعرفه ای 
که کمیسیون تنظیم مقررات مشخص 
می کند، در اختیار اپراتور ها قرار دهند. 
عباسی شاهکوه؛ ابراز امیدواری کرد: 
در برخی از کلانشــهر ها مثل تهران 
و اصفهان که خودشــان شبکه دارند 
بتوانیــم به طور محسوســی پروژه را 
پیــش ببریم. ضمن اینکه همکاری و 
تعامل شــهرداری  ها با همه اپراتور ها 
در شــرایط برابر اتفاق می افتد که این 
مزیــت خوب و عادلانه ای برای همه 
اپراتورهاســت و انگیزه خوبی برای 
ماست که با شهرداری  ها تعامل کنیم.

گزارشات اخیر حاکی از آن است که 
ایلان ماســک امکان مسدود کردن 
شــبکه اجتماعی ایکس در اروپا به 
دلیل قانون خدمات دیجیتال اتحادیه 
اروپا را مورد بحث و بررسی قرار داده 
است. به گزارش سیتنا، پایگاه خبری 
اینسایدر به نقل از منابع آگاه نوشت: 
مالک میلیاردر پلتفرم ایکس درباره 

حذف دسترســی به این اپلیکیشن 
در اروپا یا مســدود کردن دسترسی 
کاربــران اتحادیــه اروپا به ایکس، 
بحث کرده اســت. اتحادیه اروپا، در 
ماه اوت قانــون خدمات دیجیتالی 
را بــه اجرا گذاشــت کــه مقررات 
ســختگیرانه ای برای جلوگیری از 
انتشــار محتوای نامطلوب داشته و 

بعضی از شــیوه های مورد استفاده 
برای هدف گرفتن کاربران را ممنوع 
یــا محدود می کند. ایــن قانون به 
رگولاتورهای اروپایی اجازه می دهد 
شــرکت های فناوری را بابت نقض 
این مقررات، معادل شــش درصد از 
گردش مالی جهانــی آنها، جریمه 
کنند. تیه ری برتون، کمیســر بازار 

داخلی اتحادیه اروپا ســه شنبه هفته 
گذشته به ایلان ماسک اعلام کرده 
بــود که اطلاعات غلــط در پلتفرم 
شــبکه اجتماعی ایکــس )توئیتر 
ســابق( را محدود کند و هشدار داده 
بــود پس از خشــونت های اخیر در 
خاورمیانه، این پلتفرم برای انتشــار 
محتــوای غیرقانونــی و اطلاعات 

غلط مورد استفاده قرار گرفته است. 
براساس گزارش رویترز، توئیتر برای 
نظارت محتوا به جای بازبینی توسط 
کارکنان، به اتوماســیون تکیه کرده 
اســت. این پلتفــرم برخلاف رقیب 
بزرگتــرش، متا پلتفرمز که صاحب 
فیس بوک و اینســتاگرام اســت، از 

راستی آزمایان استفاده نمی کند.

شهرداری تهران وارد پروژه فیبرنوری شد! 

آیا شبکه اجتماعی ایکس در اروپا مسدود می شود؟
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نشریه نیویورک تایمز با تکیه بر آرای فعالان نفتی گزارشی تدوین کرده است 
که به بررسی مخاطراتی می پردازد که تحولات اخیر خاورمیانه برای منافع 
اقتصادی چین در منطقه به دنبال دارد. در این مقاله آمده است که چین همواره 
تلاش داشته تا خود را بازیگری بی طرف در تحولات ژئوپلیتیک خاورمیانه 
نشان بدهد. پکن در ماه مارس کمک کرد تا ایران و عربستان سعودی روابط 
دیپلماتیک خود را از سر بگیرند. از آغاز نبرد جدید میان حماس و اسراییل نیز 
چین تلاش داشــته اســت تا خود را از تنش ها دور نگه دارد. سخنگوی دولت 
چین این کشــور را دوســت هر دو طرف یعنی فلســطین و اسراییل معرفی 
می کند. در عین حال اگر وســعت جغرافیایی این جنگ گســترده تر شود و به 
سایر نقاط خاورمیانه سرایت کند، منافع چین به شدت به خطر می افتد. دلیل 

آن نیز فقط نفت است.
عربســتان ســعودی پس از ایالات متحده آمریکا دومین تولیدکننده بزرگ 
نفت جهان است و هیچ کشوری در جهان نیز به اندازه چین از عربستان نفت 
نمی خرد. نیمی از واردات نفت چین و بیشتر از یک سوم نفت سوزانده شده در 
خاک چین از منطقه خلیج فارس وارد می شود. چین خرید نفت از ایران را نیز 
افزایش داده است که یکی از مهم ترین حامیان جنبش حماس قلمداد می شود. 
طبق گزارش مؤسسه کپلر که متخصص ردیابی مسیر نفت صادراتی ایران 
اســت، در دو ســال گذشته چین خرید نفت از ایران را تقریباً سه برابر افزایش 
داده است و در ماه گذشته به تنهایی ۸۷ درصد از مجموع نفت صادراتی ایران 

را خریداری کرده است.
تنش های تازه برآمده در خاورمیانه در صورت وخیم تر شدن می تواند منافع 
چین را شدیداً تحت تأثیر قرار دهد. چین که دومین اقتصاد بزرگ جهان است 
عمیقاً به واردات نفت خام اعتیاد پیدا کرده اســت. در اوایل دهه ۹۰ میلادی 
این کشور از لحاظ تولید نفت تقریباً خودکفا بود. اما در حال حاضر تقریباً ۷۲ 
درصد از نیازهای مصرفی این کشــور از طریق واردات تأمین می شــود. در 
مقایسه ایالات متحده آمریکا در سال ۲۰۰۵ یعنی پیش از شکوفایی صنعت 
استخراج نفت شیل و تبدیل شدن به صادرکننده نفت، برای تأمین ۶۰ درصد 

از نفت مورد نیازش به واردات متکی بود.
رییس جمهوری چین در ماه جولای اظهار داشــته بود که واردات و امنیت 
انرژی برای توسعه ملی و تأمین معیشت مردم این کشور اهمیت حیاتی دارد 
و این مهم ترین مساله پیش روی کشورش است که حتی لحظه ای نباید از 
آن غافل شد. چین سرمایه گذاری هنگفتی روی خودروهای الکتریکی انجام 
داده اســت و اکنون ضمن ســیطره بر بازار جهانی این خودروها، یک سوم از 
مجموع خودروهای به فروش رسیده در این کشور برقی هستند. اما با تبدیل 
شدن بخش اعظم ناوگان جاده ای این کشور به خودروهای بنزین سوز، مصرف 
این سوخت در چین بسیار بالا رفته است. سفرهای جاده ای نیز در سال جاری 
حد نصاب تازه ای را پشت سر گذاشته است چرا که چین سیاست سختگیرانه 
قرنطینه را پس از ۳ سال کنار نهاده است. دلیل دیگری که چین را تشنه نفت 

و گاز طبیعی می کند تولید فرآورده های پتروشیمی است.
چین به طور رسمی خرید نفت از ایران را علنی نکرده است چرا که این کشور 
تحت تحریم های بین المللی است. اما فعالان صنعت نفت سوابق خرید نفت از 
ایران را به طور دقیق ثبت کرده اند. ایران برای صدور نفت خود از نفتکش هایی 
اســتفاده می کند که گاهی برای پنهان ماندن هفته ها تجهیزات مکان یابی 
خود را خاموش می کنند تا وقتی که به کریدورهای پر رفت وآمد مانند تنگه 
مالاکا در نزدیکی مالزی برســند.آمار رســمی چین نیز در عوض مالزی را به 
عنوان یکی از منابع اصلی نفت خریداری شده نشان می دهند و این در حالی 
است که مالزی ظرفیت بسیار محدودی برای صدور نفت دارد که آن نیز به 
دلیل سالخوردگی میادین نفتی در حال کاهش است. پالایشگران چینی که 
نفت خام را به بنزین و سایر فرآورده ها تبدیل می کنند به دلیل ارزان تر شدن 
نفت ایران از روسیه به خرید نفت از ایران رو آورده اند. در حالی که روسیه به 
دلیل تحریم ها نفتش را ۵ دلار ارزان تر از نرخ جهانی به فروش می رســاند 
ایرانی ها تخفیف ۱۰ دلاری را برای فروش نفت خام خود در نظر گرفته اند.
چینی ها همیشــه به دنبال ارزان ترین نفت در بازار هســتند. هر چند روســیه 
مرزهای طولانی با چین دارد اما فقدان زیرساخت مناسب موجب می شود که 
این کشور نتواند نفت بیشتری را راهی بازارهای جنوبی کند. مقامات روسیه، 
چین و مغولستان سال گذشته مذاکراتی طولانی برگزار کردند تا در خصوص 
احداث خط لوله گاز طبیعی به نام »قدرت ســیبری ۲« که گاز روســیه را از 
مسیر مغولستان به چین برساند به توافق برسند. این خط لوله گازی می تواند 
به صدور نفت خام نیز بینجامد.ولادیمیر پوتین رییس جمهوری روسیه گفته 
که قصد دارد در اجلاس کریدور چین در پکن شــخصاً شــرکت کند. همین 
موضوع باعث شده که گمانه زنی ها در خصوص امضای توافق نهایی خط لوله 
یادشده بالا بگیرد. اما احداث این خط لوله می تواند چند سال به طول بینجامد 
و میلیاردها دلار هزینه ببرد. به گفته برخی کارشناسان این خط لوله توجیه 
اقتصــادی خوبــی ندارد اما از لحاظ ژئوپلیتیک و امنیت انرژی می تواند مهم 
باشد.چین قسمتی از نفت وارداتی خود را در مخازنی ذخیره می کند که با نرخ 
سریع تری نسبت به مصرف نفت در حال ساخت هستند. پکن آمار دقیق این 
ذخایر در حال ساخت را منتشر نمی کند ولی به نظر می رسد ظرفیت کلانی 
داشــته باشــند. اغلب کارشناسان بر این باورند که حجم این ذخایر با مصرف 
۹۰ روز چین برابری می کند که مدت ها کمترین میزان ذخیره سازی راهبردی 
نفت در ایالات متحده تلقی می شــده اســت.امنیت انرژی تنها عامل اتخاذ 
مواضع چین در خاورمیانه نمی باشد. چین به سختی تلاش می کند تا در پی 
تخریب وجهه این کشور در جهان اسلام به واسطه برخورد با اقلیت مسلمان 
این کشــور، روابطش با کشــورهای مسلمان را بهبود ببخشد. چین همزمان 
تلاش می کند روابط خوبی با اسراییل و فلسطین داشته باشد.تنها دلیلی که 
موجب شده چین در این سیاست موفق عمل کند خودداری از مداخله بیش 
از حد بوده است. اما معلوم نیست که در آینده نیز چین بتواند فاصله خود را از 
تحولات و تنش ها در خاورمیانه حفظ کند. از آنجا که آمریکا دیگر نفت قابل 
توجهی از خاورمیانه خریداری نمی کند کشــورهای منطقه به تجدیدنظر در 
روابط ژئوپلیتیک خود طی سال های آینده رو آورده اند. اکنون چین به شریکی 
با منافع زیاد در خاورمیانه تبدیل شده است و چه بخواهد و چه نخواهد باید به 

برقراری ثبات در خاورمیانه طی سال های آتی کمک کند.
منبع: نیویورک تایمز ��
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»تدبیر تازه « گزارش می دهد

همزمان با تلاش سایر کشورهای خاورمیانه برای تنوع 
بخشیدن به سبد انرژی خود، به نظر می رسد که کویت 
تمــام عــزم خود را برای توســعه صنعت نفت و گازش 
جــزم کرده اســت. دولت کویــت از تصمیم خود برای 
تبدیل شــدن به یکی از شــرکای مهم اوپک به واسطه 
گسترش وسیع تولید نفت طی سال های پیش رو خبر 
داده اســت. این هدف به کمک ســرمایه گذاری های 
سنگین در بخش نفت و توسعه بخش های بالادستی و 
پایین دستی صورت خواهد پذیرفت. در حالی که بسیاری 
از کشــورها به دنبال گذار به اســتفاده از انرژی ها پاک 
هستند، کویتی ها امیدوارند که تا وقتی تقاضای جهانی 
بــرای نفــت و گاز تداوم دارد، یک از بازیگران مهم این 

صنعت در جهان باشند.
کویت کــه هم اکنون نیز یکی از تولیدکنندگان بزرگ 
اوپک است برنامه دارد تا تولید نفت خود را از روزانه ۲.۷ 
میلیون بشکه به ۳.۱۵ میلیون بشکه در چهار سال آینده 
برساند. همچنین این کشور خاورمیانه ای قصد دارد در 
همین بازه زمانی تولید گاز را تا ۷۰ درصد افزایش دهد. 
در حال حاضر کویت پس از عربستان سعودی، عراق، 
امــارات متحــده عربی و ایران در رتبه پنجم بزرگترین 
تولیدکنندگان اوپک قرار دارد. در ماه های اخیر کویت به 
سیاست کاهش تولید اوپک پلاس پایبند مانده است و 
استخراج نفت را تا ۱۲۸ هزار بشکه در روز کاهش داده 
است. در عین حال ایران که از کاهش تولید معاف شده 
با افزایش تولید کویت را پشت سر گذاشته است. سهمیه 
تولید نفت کویت برای سال آینده ۲.۶۷۶ میلیون بشکه 

در روز است. سهمیه بندی تولید نفت در اوپک به منظور 
ثبات بخشیدن به بازار برقرار شده است.

علی رغــم کاهش تولید در کوتاه مدت کویت امید دارد 
که در ۱۰ سال آینده به منظور پاسخ به تقاضای در حال 
رشد برای سوخت های فسیلی تولیدش را تا حد زیادی 
افزایش دهد. عربستان سعودی و امارات متحده عربی 
نیز همین رویکرد را اتخاذ کرده اند و قصد دارند تا چند 
سال آینده تولید نفت را تا یک میلیون بشکه در روز بالا 
ببرند. کویت دارای ذخایری معادل ۱۰۰ میلیارد بشکه 
نفت خام اســت و این فرصت مناسبی برای این کشور 
پدید می آورد تا پیش از رسیدن جهان به نقطه کاهش 
تقاضا برای ســوخت های فسیلی بتواند سهم خوبی از 

بازار کسب کند.
گام برداشــتن کویت به سوی افزایش تولید نفت و گاز 
با خبری که وزیر نفت این کشور »سعد البراک« اعلام 
کرده شتاب گرفته است. او از اتخاذ راهبرد جدیدی برای 
توسعه میدان گازی دوره )آرش( با مشارکت عربستان 
ســعودی خبر داده اســت. این پروژه در راستای راهبرد 
۲۰۴۰ شــرکت نفت کویت )KPC( که دولتی اســت 
طراحی شده است. این شرکت قصد دارد تا سال ۲۰۳۵ 
تولید نفت را با سرمایه گذاری ۴۱۰ میلیارد دلاری تا ۴ 

میلیون بشکه در روز افزایش دهد.
شرکت زیرمجموعه KPC به نام KOC نیز برنامه دارد 
تا تولید نفت را تا سال ۲۰۳۵ به ۳.۶۵ میلیون بشکه در 
روز برساند که معنایش کسب درآمد ۱۱ میلیارد دلاری 
در بازه پنج ساله بعد از آن است. این شرکت ۹۰ درصد 

از تولید نفت کویت را در اختیار دارد. این شــرکت برای 
بخش گازی خود نیز برنامه های بلندپروازانه ای دارد و 
می خواهد تا ســال ۲۰۴۰ به ظرفیت تولید سالانه ۱.۵ 
تریلیون فوت مکعب گاز برسد.شرکت KOC در سال 
جاری چند مناقصه برگزار کرده است که ارزش آنها در 
مجمــوع به ۳.۲۵ میلیارد دلار می رســد. بین ماه های 
ژانویه و اوت این شرکت اجرای ۹۱ پروژه را واگذار کرده 
اســت. این رقم حد نصاب تازه ای در تاریخ این شرکت 
است. این در حالی است که شرکت مادر KPC نیز سود 
خالص ۸.۴۸ میلیارد دلاری را برای ســال مالی ۲۰۲۳ 
اعلام کرده است که در ۱۰ سال گذشته بی سابقه است.
برآورد می شــود میدان گازی آرش که ایران نیز مدعی 
ســهم داشــتن در آن است ذخایری معادل ۲۰ تریلیون 
فوت مکعب به صورت اثبات شده داشته و از سال ۲۰۲۹ 
وارد مدار تولید شود. البراک می گوید این میدان گازی 
یکی از مهم ترین محورهای توسعه تولید در برنامه کاری 
دولت کویت اســت. کویت در سال ۲۰۲۲ قراردادی را 
با عربستان سعودی به امضا رساند که به موجب آن دو 
کشور مشترکا میدان آرش را توسعه خواهند داد. در ماه 
جولای البراک اعلام کرد که این قرارداد به دو کشــور 
حقوق انحصاری برداشت از میدان گازی آرش را اعطا 
می کند و ایران باید با تعیین خطوط مرزی خودش ادعای 
سهم داشتن در این میدان را ثابت کند.کویتی ها علاوه 
بر ازدیاد تولید نفت و گاز، برای بخش پایین دستی خود 
نیز برنامه هایی دارند. آن ها قصد دارند که تا سال ۲۰۲۵ 
ظرفیت پالایشی کشورشان را در داخل به ۱.۶ میلیون 

بشــکه در روز و در خارج از کشــور به ۴۲۵ هزار بشــکه 
در روز برســانند. شــرکت صنایع نفتی یکپارچه کویت 
KIPIC قرار است پالایشگاه الزور در جنوب این کشور 
را از مــاه جــاری وارد فاز عملیاتی کند. مدیر عامل این 
شــرکت »ولید البدر« گفته اســت که در روزهای آتی 
شاهد آغاز به کار سومین پالایشگاه با حداکثر ظرفیت 
۶۱۵ هزار بشــکه در روز خواهیم بود.بازوی بین المللی 
KPC یعنی کویت پترولیوم اینترنشــنال نیز در پی آن 
اســت که تا پایان ســال جاری پالایشگاه دُقم در عمان 
را به طور کامل به بهره برداری برســاند. در عین حال 
یک زیرمجموعه دیگر متعلق به شــرکت KPC به نام 
شرکت اکتشاف نفت خارجی کویت )KUFPEC( گفته 
است که در حال مذاکره برای تصاحب بزرگترین میدان 
گازی آسیاســت. البته جزییات بیشتری درباره این خبر 

هنوز منتشر نشده است.
انتظار می رود این سبد متنوع از پروژه های نفتی و گازی به 
کویت کمک کند تا در دهه آتی به بازیگر مهمی در اوپک 
تبدیل شــود. دولت این کشــور در حال سرمایه گذاری 
ســنگین روی آینده صنعت نفت و گاز خود اســت و این 
در حالی اســت که اغلب کشــورهای همسایه در حال 
برنامه ریزی برای توسعه تولید انرژی های پاک هم گام 
با رویکرد جهانی برای کنار گذاشتن سوخت های فسیلی 
هستند. در حالی که بسیاری از قدرت های جهانی مشتاق 
کاهش تقاضا برای نفت و گاز در آینده هستند کویت به 
دنبال شرط بندی روی عمر طولانی تر این صنعت است.

منبع: اویل پرایس ��
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گزارش

پایگاه خبری اوراســیانت طی گزارشــی تحلیلی خبر داده است که ترکمنستان 
در شــرف پیدا کردن خریدار مهم تازه ای برای ذخایر گاز طبیعی خود اســت. این 
مشتری جدید عراق است. در تاریخ هشتم ماه اکتبر وزیر امور خارجه ترکمنستان 
طی دیداری چهار روزه از عراق در معیت رییس شــرکت دولتی گاز این کشــور 
مذاکراتی با مقامات عراقی انجام داد. قرار است عراق در قالب قراردادی پنج ساله 
و ســه جانبه با مشــارکت ایران، سالانه ۱۰ میلیارد مترمکعب گاز از ترکمنستان 

خریداری کند. شروط مالی این توافق و جزییات آن هنوز منتشر نشده است.
حجم گاز مورد مذاکره چشمگیر به نظر می رسد و تقریباً معادل یک چهارم حجم 
گازی است که خریدار اصلی گاز ترکمنستان در حال حاضر وارد می کند. مقامات 
ترکمنستان آمار شفافی درباره حجم گاز صادراتی به چین ارائه نمی کنند اما برآورد 
می شــود که حجم این صادرات ســالانه بین ۳۵ تا ۴۰ میلیارد مترمکعب باشــد. 
ایــن آمــار می تواند متضمن موارد مهمی در جریان مذاکرات با ســایر خریداران 

گاز این کشور باشد.
اتکای پایگاه وب دولت ترکمنستان بر آمار واردات گاز چین از مبدأ این کشور در 
سال ۲۰۲۲ با ارزش ۱۰.۲۵ میلیارد دلار نشان می دهد گه قیمت هر متر مکعب 
از گاز این کشور بین ۲۵۰ تا ۲۹۰ دلار به ازای هر ۱۰۰۰ مترمکعب قیمت خورده 
است. انعقاد قرارداد جدید با عراق اگر ارزش گاز فروخته شده در آن سقف محدوده 
یادشده باشد می تواند هر سال ۳ میلیارد دلار درآمد بیشتر نصیب عشق آباد کند.

سرعت حصول توافق با عراق حکایت از این دارد که پیشرفت طرح احداث خط 
لوله تاپی یا ترانس افغان برای صدور گاز به پاکستان چندان امیدوارکننده نبوده 
است. در این راستا سفر هیاتی از دولت پاکستان به ترکمنستان برای حضور در 
کنفرانس نفت و گازی که قرار است در تاریخ ۲۵ الی ۲۷ اکتبر برگزار شود می تواند 
حاشــیه هایی به همراه داشته باشــد. به تازگی سرپرست موقت نخست وزیری 
پاکستان انورالحق کاکار درباره اهمیت پیشبرد مذاکرات برای همکاری با عشق آباد 
در حوزه انرژی تذکر داده اســت. وی طی مصاحبه ای رادیویی در تاریخ هشــتم 
اکتبر خاطرنشان کرده بود که ذخایر گازی ترکمنستان ظرفیت بالقوه بالایی دارد 
و من امیدوار هستم که تا پایان کار دولت انتقالی بتوانیم مذاکرات با این کشور 

را در عمل به سرانجام خوشی برسانیم.

این گفته ها دو نقطه ابهام در خود دارد. نخســت این که تاریخ پایان کار دولت 
موقت در پاکستان هنوز مشخص نیست. شاید خدمت این دولت تا زمان برگزاری 
انتخابات مجدد طول بکشد که می تواند فراتر از فوریه سال ۲۰۲۴ باشد. همچنین 
عبارت »ســرانجام در عمل« نیز می تواند تفســیر نادقیق و وسیعی داشته باشد. 
آخرین تحولات در خصوص خط لوله تاپی به امضای طرح اجرایی مورد توافق 
بین ترکمنستان و پاکستان در ماه ژوئن برمی گردد. در زمان امضای این توافق 
نخســت وزیر وقت پاکســتان شهباز شــریف گفته بود که انتظار دارد احداث این 
خط لوله ۱۸۰۰ کیلومتری با ظرفیت انتقال سالانه ۳۳ میلیارد مترمکعب گاز در 

سال هر چه زودتر عملی شود.
در تاریــخ چهــام اکتبر مذاکراتی در عشــق آباد میان نماینــده وزیر امور خارجه 
ترکمنســتان بردی نیاز میاتف و مدیر منطقه ای بانک جهانی در آســیای مرکزی 
تاتیانا پروسکوریاکووا برگزار شد. در یادداشتی که وزارت امور خارجه ترکمنستان 
به این مناســبت منتشــر کرد تنها آمده اســت که در جریان مذاکرات مسائلی از 
قبیل شیوه همکاری و نقاط اولویت دار در پیشبرد همکاری ها مطرح شده است. 
نباید خیلی امیدوار باشیم که بانک جهانی به دولت ترکمنستان چندان فشاری 
بیاورد تا آمار و اطلاعات اقتصادی دقیق تری ارائه بدهد. در دســترس بودن این 

اطلاعات بخش تفکیک ناپذیری از برنامه ریزی های مؤثر است.
البته کارکنان بانک جهانی در صندوق بین المللی پول ماه گذشــته دســت به 
تابوشــکنی زده و طی انتشــار گزارشــی اساســاً صحت و دقت آمار و اطلاعات 
اقتصادی دولت ترکمنستان را زیر سؤال بردند. نشانه ای دیگر از بی اساس بودن 
آمار اقتصادی ارائه شده توسط دولت ترکمنستان را می توان در برگزاری نشست 
هیات دولت این کشــور در تاریخ پنجم ماه اکتبر مشــاهده کرد. در این نشســت 
خواجه مراد گلدی مرادف معاون نخســت وزیر در امور اقتصادی مدعی شــد که 
تولید ناخالص داخلی این کشور در ۹ ماه نخست سال جاری میلادی به میزان 

۶.۳ درصد رشد کرده است.
اما در بازه زمانی مشــابه از ســال گذشته اقتصاد این کشور چقدر رشد کرده بود؟ 
تنها یک دهم در صد کمتر یعنی ۶.۲ درصد. مقامات برای سال ۲۰۲۱ نیز تقریباً 
همین ارقام را منتشر کرده بودند. تنها استثنا سال ۲۰۲۰ بود که به واسطه بروز 

همه گیری ویروس کووید و بسته شدن مرزهای ترکمنستان و مواجه شدن جهان 
با رکود اقتصادی، عشق آباد رشد تولید ناخالص داخلی کشور را ۵.۸ درصد گزارش 
کرده بود. این در حالی است که برآوردهای محاسباتی صندوق بین المللی پول 
نشان می دهد که اقتصاد ترکمنستان نه تنها در سال ۲۰۲۰ بلکه در سال ۲۰۱۹ 

نیز کوچک تر شده بوده است.
در فصلی که شــاهد ســفرهای اتوبوســی مقامات ترکمنســتان از جمله سردار 
بردی محمدف رییس جمهوری و پدرش قربانعلی بردی محمدف که مقام رهبر 
ملی این کشــور را در اختیار دارد به خارج از هســتیم، به نظر می رســد تحولات 
داخلی این کشــور باز به الگویی تکراری بازگشــته اســت. برای بردی محمدف 
بزرگ تر این به معنی متمکز شــدن دوباره روی پروژه مورد علاقه اش یا همان 
آرکاداغ است. احداث فاز نخست این پروژه رسماً در ماه ژوئن پایان یافته اعلام 
شــد. طبق اعلام مقامات در این پروژه ملی ۳۳۶ ســاختمان مدرن احداث شــده 
اســت که شــامل منازل مسکونی، ادارات دولتی، مدارس، تئاترها، کلینیک ها و 

سالن های ورزشی می شوند.
وی در جریان آخرین بازدیدش از این پروژه به تاریخ نهم اکتبر جزییات برنامه ریزی 
برای احداث مجموعه های مسکونی متشکل از بلوک های آپارتمانی دو طبقه را 
افشا کرد. احداث فاز دوم پروژه یادشده قرار است از ماه جاری آغاز شود و تا پایان 
سپتامبر ۲۰۲۶ به بهره برداری برسد. طبق ادعای پایگاه خبری ترکمن در وین 
این به معنای تأخیر قابل توجهی در پیاده ســازی پروژه آرکاداغ اســت. به موجب 
قطع نامه ای که قربانعلی بردی محمدف در زمان ریاست جمهوری خودش یعنی 
مارس ۲۰۱۹ منتشر کرده بود فاز دوم این پروژه باید تا سال ۲۰۲۲ به پایان می رسید.

واقعیت این است که پروژه آرکاداغ علی رغم اهمیت ویژه ای که برای عشق آباد 
دارد موجب شــده بســیار از پروژه های اولویت دار در این کشــور ناتمام بمانند. در 
همان روزی که بردی محمدف بزرگ در حال بازدید از پروژه آرکاداغ بود، معاون 
نخســت وزیر ترکمنستان و وزیر بهداشت سابق نورمحمد امانپسف ماکت های 
بیمارستانی ۲۵۰ تخت خوابی و یک مرکز بازپروری ۴۰۰ تخت خوابی و بیمارستان 

درمان سرطان ۵۰۰ تخت خوابی عشق آباد را به او نشان می داده است.
منبع: اوراسیانت ��

انعقاد قرارداد در سایه عدم شفافیت اقتصادی
»تدبیر تازه « از انعقاد قرارداد گازی جدید ترکمنستان گزارش می دهد

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

زمانی که روسیه تحریم شد این مباحث مطرح شد که می توان بخشی 
از گاز روســیه را از مســیر ترکمنستان به ایران منتقل کرد. اما موضوع 
این است که ابتدا به لحاظ فنی و تکنیکی بررسی شود که به چه شکل 
می توان این خط را معکوس کرد و اینکه آیا ترکمنســتان امکانات آن 
را دارد که این پروژه اجرا شود یا خیر و یا اینکه بناست به شکل سواپ 
بین سه کشور به اجرا برسد، در هر حال شرایط خطوط لوله ترکمنستان 
و روسیه را نیز باید بررسی کرد. ما امکان دریافت گاز از ترکمنستان را 
داریم ولی اینکه این کشور مازاد گاز دارد و می تواند مازاد را به ایران صادر 
کند و یا چه حساب و کتابی با روسیه دارد و همچنین امکان سواپ باید 
مورد ارزیابی قرار گیرد، در هر حال ارتباط گازی روسیه-ترکمنستان-

ایران روی کاغذ شدنی است و نقش اساسی در این بین با خطوط لوله 
ترکمنســتان اســت اما در کل به لحاظ فنی باید مورد بحث و ارزیابی 

قرار گیرد.باتوجه به اینکه صادرات گاز روسیه به اروپا از خط لوله بسیار 
محدود شده این پتانسیل وجود دارد بخشی از آن از طریق ترکمنستان 
و یا خطوط دیگر به ایران متنقل شــود، البته بخش اول و اولویت در 
اجرای پروژه های اینچنینی تامین نیاز داخلی ایران است یعنی اگر نیاز 
به سرمایه گذاری داشته باشد توجیه دارد که بخشی از سرمایه را تقبل 
کنیم زیرا دو مشکل کمبود برق تابستان و کمبود گاز در زمستان حل 
می شــود. چراکه در حال حاضر به دلیل کمبود گاز باتوجه برآوردهای 
اولیه چندین میلیارد دلار به بخش صنعت و همچنین عدم النفع بابت 
عدم تحقق وعده های صادراتی متحمل می شویم که از این حیث اقتصاد 
کشور متضرر می شود.  بنابراین در گام اول منافع همکاری گازی ایران و 
روسیه به خودمان می رسد تا زمانی که در سال های بعد بتوانیم میادین 
گازی را توســعه داده و ناترازی را حل کنیم.  در کل بحث تجارت گاز 

فراتر از از صادرات است، ما می توانیم تجارت گاز داشته باشیم و همزمان 
صادرات هم داشته باشیم و هیچ منافاتی با اینکه چون خودمان منابع 
انرژی داریم نباید تجارت انرژی و مبادله داشته باشیم، ندارد اما در عین 
حال تحریم هم مشکلات خاص خودرا داشته و تاحدی بازدارنده است.
ما اکنون نمی توانیم به پاکستان صادرات داشته باشیم زیرا ما مشکلات 
تحریم داری و تا رفع نشود این کشور سرمایه گذاری روی خطوط برای 
دریافت گاز ایران را متوقف کرده، در هر حال مسائل سیاسی روی اقتصاد 
و صادرات گاز ایران سایه افکنده است، البته رویسه هم همین مشکل 
را دارد و اگر بناست گاز روسیه از طریق ایران منتقل شود مشکل وجود 
دارد. اما واقعیت امر اینکه اگر مشکلات سیاسی حل شود امکان توسعه 
میادین و همکاری گازی با هر کشوری از جمله رسیدن به اهداف تبدیل 

شدن به قطب گازی میسر خواهد بود.

ایران و روسیه به اعراب 
گازرسانی خواهند کرد؟

مهران امیرمعینی 
کارشناس حوزه انرژی 

یادداشت
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m از همان روزی که نخستین تصادف رانندگی در ایران در سال ۱۳۰۵ میان یک 

اتومبیل و درشکۀ حامل نوازنده مشهور تار در خیابان گَل و گّشاد سپه تهران 
اتفاق افتاد و »درویش خان« ریق رحمت را با همه مخلفاتش سر کشید، معلوم 

بود این قصه تصادفات رانندگی سر دراز دارد!
تا جایی که الان یک قرن است کارشناسان از هر زاویه ای به داستان تصادفات 
رانندگی نگاه می کنند، کار پیش نمی رود و هر سال عده زیادی از هموطنان 
خواسته و ناخواسته راهی دیار باقی می شوند. حتی شنیده شده حسن آباد نزد 
فرج الله جن گیر هم رفته و نزله بندی کرده اند ولی باز هم مشکل حل نشد! 
وقتی هم داستان طبق معمول کشدار شد، یک عده روی »راه حل« تمرکز می 
کنند و جماعتی هم تمرکز روی »مشکل« را چاره کار می دانند. این لابلا فقط 
ایران خودرو و سایپا هستند که تمرکز روی جیب مردم را هدف قرار داده اند و 
برای تقویت بنیه صنعت خودروسازی  ماه به ماه چند میلیون روی خودروهایشان 
می گذارند و کاری به مشکلات و راه حل ها ندارند! جالب اینکه با وجود تولید 
خودروهایی که در برخی تصادفات به چند قسمت نامساوی تقسیم می شوند و 
یا در گزارش پلیس قید می شود تصادف دو خودرو حداقل با دو سرنشین)!( باز 
هم رانندگان مقصر اصلی ۶۵ درصد تصادفات رانندگی معرفی می شوند. البته 
حق هم همین است. به هر حال تندروی با خودرویی که برای عمل کردن کیسه 
هوایش باید با زاویه خاصی تصادف کرد و در مواقعی ضخامت بدنه اش با قوطی 
رانی رقابت می کند، چندان با عقل و منطق و سایر برتری های بشر نسبت به 
جمادات، سازگار نیست. اما در مجموع باید اقرار کرد تمرکز روی راه حل بهتر و 
ارزان تر از تمرکز روی مشکل است. چون مشکلات خودروهای ما یکی دو تا 
نیستند و اگر همه اساتید و استخوان خرد کرده های صنعت خودروسازی دنیا 
دور هم جمع شوند و مخ، ساقه مغز و مخچه شان روی هم بریزند و با غشای 
داخلی مغز تیلیت کنند، باز هم مشکلات این صنعت حل نخواهد شد؛ اما اگر 
روی راه حل تمرکز کنیم گاهی اوقات کار با یک مشت تخمه هم راه می افتد! 
مشت نمونه خروار در همین استان یزد خودمان که امسال برای پیشگیری از 
خواب آلودگی رانندگان دو تن تخمه خیرات شد. فرمانده انتظامی استان یزد 
از توزیع دو تُن تخمه بین رانندگان خبر داد. به گزارش ایرنا، خبرگزاری دولت: 
»فرمانده انتظامی استان یزد گفت: امسال با هدف کاهش سوانح رانندگی در 
جاده های برون شهری این استان که اغلب به دلیل خواب آلودگی رخ می دهد، 
۲ تن تخمه شــور در میان رانندگان این مســیرها توزیع شد. سردار »عباسعلی 
بهدانی فرد« روز سه شــنبه در همایش تجلیل از طلایه   داران فرهنگ ترافیک 
اســتان افزود: این ابتکار اســتان یزد مورد توجه فرماندهی انتظامی مرکز قرار 

گرفت و مقرر شد در دیگر استان ها نیز اجرایی شود.
هر چند خلاقیت و بارش افکار همواره در بزنگاه ها یاریگر بشر بوده اند ولی فقط 
خدا کند این بار دوســتان برای جلوگیری از خواب آلودگی رانندگان به همین 
داستان تخمه و شکلات تلخ و آجیل و نسکافه و ... بسنده کنند و زبانم لال کار 
به جاهای باریک نکشد. چون به قول حافظ خدا بیامرز »از آن فس فسی که 
ساقی در می افکند/ حـریفـان را نـه سر مـاند نه دستار؛ مسافران و رانندگان 

جاده های برون شهری که جای خود دارند!

شاخص گمراه کننده  تولید دلاری

در حالی که بر اساس تولید ناخالص داخلی دلاری و ریالی به قیمت های واقعی، 
رشد اقتصادی کشور طی سه دهه گذشته تقریباً یکسان بوده و مقدار آن حدود 
۲.۲ برابر شــده اســت، استفاده از تولید ناخالص داخلی دلاری می تواند باعث 
تفسیرهای اشتباهی در این زمینه شود.اخیراً بانک جهانی مقادیر GDP )تولید 
ناخالص داخلی( کشورها برای سال ۲۰۲۲ را به روز رسانی کرد که بر اساس آن 
مقدار GDP دلاری ایران به قیمت جاری حدود ۳۸۹ میلیارد دلار برآورد شده 
و تا حدود زیادی نشــان دهنده میزان واقعی GDP کشــور در این سال است،با 
این حال اســتفاده از شــاخص GDP دلاری به قیمت جاری به عنوان ملاکی 
جهت محاسبه تغییرات رشد اقتصادی می تواند گمراه کننده باشد. برای مثال 
بر اســاس این شــاخص، GDP کشــور در طی سه دهه گذشته بیش از ۶ برابر 
شــده اســت، در حالی که بر اساس قیمت های ثابت، هم تولید ناخالص داخلی 
ریالی و هم دلاری نشان می دهند که میزان GDP در این دوره حدود ۲.۲ برابر 
شــده اســت. در واقع در دوره هایی سرکوب دلار، تولید ناخالص داخلی دلاری 
به قیمت جاری بیش از حد افزایش پیدا می کند چرا که بخشی از GDP ریالی 
بخاطر تورم افزایش می یابد در حالی که ارزش دلار برای تعدیل آن بالا نمی رود 
)ماننده دهه ۸۰(. و از طرف دیگر در دوره هایی مانند دهه ۹۰ که دلار به دلیل 
سرکوب قبلی و افزایش تحریم ها جهش می کند، طبیعتاً GDP دلاری جاری 
نیز تعدیل می شود.بر اساس شاخص برابری قدرت خرید، GDP دلاری ایران 
رده ۲۱ ام دنیا را دارد که بســیار قابل قبول به نظر می رســد. با این حال ذکر دو 
نکته در این زمینه حائز اهمیت است. یکی اینکه بر اساس همین شاخص، ایران 
در ســال ۱۳۸۱ در رتبه شــانزدهم قرار داشــته و لذا در طی دو دهه گذشته دچار 
تنزل شده و از کشورهایی مانند ترکیه و مصر، پایین تر قرار گرفته است. دوم 
اینکه بالا بودن این شاخص برای ایران و کشورهای مشابه به دلیل پرداخت 
انواع یارانه های مستقیم و غیرمستقیم بوده که باعث افزایش مصرف شده ولی 
لزوماً این افزایش مصرف بهینه نبوده است. ضمن اینکه بخشی از بالا بودن 
قدرت خرید در ایران و کشــورهای مشــابه ناشی از پایین بودن قیمت دلاری 
خدمات است. در واقع در کشورهای پیشرفته همراه با افزایش بهره وری و رشد 
اقتصادی، دستمزدها در بخش خدمات نیز به طور متناسب افزایش پیدا می کند 

و این امر باعث چنین اختلافی شده است.

رد خوشمزگی و راننده های خواب آلود!

طنزروز

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

احسان طاهری
کارشناس اقتصادی

کاریکاتور

گزارش

 ســقوط ۴۰ تا ۶۰ درصدی فروش گوشــت، روایت این روزهای فعالان بازار 
گوشت است. آن ها معتقدند که در حال حاضر گرانی قیمت گوشت، منجر به 
ریزش شدید مصرف و خرید گوشت توسط مردم شده و همین موضوع، کاهش 
نامحسوس قیمت گوشت را در پی داشته است؛ نه سیاست های دولت در عرضه 

گوشت های دولتی و وارداتی.
این ها همه در شرایطی است که از شهریورماه تاکنون، بارها وزارت جهادکشاورزی 
وعده کاهش قیمت گوشت تا دو ماه آینده را داده است. حتی بنا به گفته علیرضا 
پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی، برنامه ریزی شده که سطح قیمت 

گوشت به قیمت های سال گذشته بازگردد.
براســاس اعلام او، گوشــت در بازار به وفور وجود دارد و پیش بینی می شــود از 

اواسط آبان ماه ثبات در بازار گوشت برقرار شود.
این اظهارات در حالی است که گزارش های میدانی نشان می دهد که به طور 
متوسط قیمت گوشت گوسفندی در قصابی ها ۴۵۰ هزار تومان است. آخرین 
روایت رسمی و آماری دولت از قیمت گوشت نیز حاکی از آن است که متوسط 
قیمت گوشــت گوســفندی به ۴۵۸ هزار تومان در شــهریورماه ۱۴۰۲ رسیده 
است. این عدد ۲۷۴ هزار تومان بالاتر از نرخی است که شهریورماه پارسال از 

قیمت گوشت اعلام می شد.
براساس گزارش مرکز آمار ایران، متوسط قیمت گوشت در شهریورماه ۱۴۰۱ در 
حدود ۱۸۴ هزار تومان بود که این عدد نشان می دهد قیمت گوشت گوسفندی 

رشد ۱۴۹.۲ در طول یک سال داشته است.
اما در آبان پارسال هر کیلو گوشت گوسفندی در حدود ۱۹۰ هزار تومان قیمت 

داشت که این عدد تفاوت عجیب و فاحشی با قیمت های بازار گوشت دارد.
ریزش ۶۰ درصدی فروش گوشت در بازار ��

فعالان بازار معتقدند که این روزها، بازار گوشت در یک رکود عجیب و غریبی 
فرو رفته اســت و عامل این رکود، ســقوط شــدید قدرت خرید مردم است؛ نه 
برنامه ریزی هــای دولت. گزارش های میدانی در مناطق مختلف شــهری، از 

کاهش ۴۰ تا ۶۰ درصدی فروش گوشت از ابتدای سال تاکنون حکایت دارد.
علی محمدی، فعال بازار گوشت اعتقاد دارد که از ابتدای سال، فروش گوشت 
در حدود ۴۰ درصد کاهش داشــته اســت. وی عنوان می کند: در حال حاضر به 
دلیل ســطح بالای قیمت ها، مردم توان خرید گوشــت ندارد و به همین دلیل، 

گوشت تقریباً از سبد خرید خانوار حذف شده است.
سید محمد حسینی پور، از دیگر فعالان بازار گوشت نیز می گوید: در مدت ۶، ۷ 

ماه گذشته شاهد ریزش حدود ۶۰ درصدی فروش گوشت بوده است.
او با اشــاره به کاهش ۵ تا ۱۰ هزار تومانی قیمت گوشــت در چند روز اخیر، به 
خبرآنلاین عنوان می کند: اگر گوشت در این حد ارزان شده، به خاطر نخریدن 

گوشت است.
او برخلاف دولتی ها که عنوان می کنند قیمت گوشت در آینده کاهش خواهد 
یافت، اعتقاد دارد: با شرایطی که امروز در بازار گوشت شاهد هستیم، تا دو ماه 

دیگر قیمت گوشت به رقم های خیلی بالاتری خواهد رسید.
حسینی پور تصریح می کند: اگر بخواهند قیمت را پایین بیاورند، راهکار این است 
که باید فوراً آذوقه دام را تأمین کنند؛ وگرنه با ســرمای شــدید و برف، گوسفند 
به کوه نمی رود. بر همین اساس، اعتقاد داریم که گوشت گران می شود و اگر 
دولت فکری برای این موضوع نکند، هزینه این موضوع از جیب مردم در قیمت 
گوشــت خواهد رفت.وی با اشــاره به قیمت گوشت در بازار، متذکر می شود: در 
حال حاضر قیمت دام زنده ۲۱۰ هزار تومان است. قیمت شقه گوشت گوسفندی 

هم ۴۵۰ هزار تومان و ران گوسفندی هم ۵۵۰ هزار تومان است.
این فعال بازار گوشت یادآور می شود: در این ۶، ۷ ماهه اول سال در حدود ۶۰ 

درصد فروش پایین آمده و فروش از نصف کمتر شده است.
وی همچنین با اشــاره به واردات گوشــت های کنیایی، عنوان می کند: نکته 
این جاســت که دولت به جای این که این هزینه را برای واردات گوشــت کند، 
باید آذوقه وارد کند. آذوقه وارد شــود، قیمت دام زنده می آید و قیمت گوشــت 

پایین می آید.

دیگر کسی توان خرید گوشت ندارد ��
در این میان، علی اصغر ملکی، رییس اتحادیه گوشــت گوســفندی نیز با تأیید 
شرایط رکودی حاکم بر بازار گوشت، می گوید: در حال حاضر دیگر کسی توان 

خرید گوشت ندارد و به همین دلیل بازار خیلی راکد است.
وی در گفت وگو با خبرآنلاین درباره میزان کاهش خرید مردم توضیح می دهد: 
مــا همــه تهران را رصد نمی کنیم، ولی آنچه که در بازار می بینیم، برای شــما 
می گوییم. ما مغازه ها را دانه به دانه که نمی توانیم رصد کنیم، ولی کسادی بازار 
حس می شود. همه همکاران ما در مناطق مختلف تهران، درباره کسادی بازار 

می گویند. یعنی از خریدها مشخص است که بازار کساد است.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی در واکنش به اظهارات دولتی ها درباره کاهش 
قیمت گوشت تا اواسط آبان ماه، تصریح می کند: براساس آنچه که ما اطلاعات 
داریم و نیز در جلســه ای که با قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی داشتیم، در حال 
حاضر گوشت دولتی برای تنظیم بازار توزیع می شود. همین اقدام، در روند بازار 

گوشت تأثیر دارد.
ملکی با بیان این که قیمت گوشت گوسفندی دولتی ۲۸۲ هزار تومان و گوشت 
گوســاله بدون اســتخوان هم ۴۳۰ هزار اســت، عنوان می کند: این گوشت به 
صورت روزمره در فروشگاه های زنجبره و میادین میوه و تره بار در اختیار مردم 

قرار می گیرد و همین کار، تأثیر خوبی در بازار گوشت دارد.
وی متذکر می شــود: در بازار گوشــت در یکی دو هفته اخیر حداقل ۲۰ هزار 
تومان کاهش قیمت را داشتیم. قیمت مصرف کننده گوشت گوسفندی داخلی 
در بازار ۴۲۰، ۴۳۰ هزار تومان بوده که الان در حدود ۴۱۰ تا ۴۲۰ هزار تومان 

کاهش قیمت داشته است.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی درباره روند آتی بازار گوشت، می گوید: طبق 
آنچه که شرکت پشتیبانی امور دام و وزارت جهادکشاورزی عنوان کرده، قرار 
شده عرضه گوشت سوبسیددار تداوم داشته باشد. اگر این امر تداوم داشته باشد، 

یقیناً شرایط مساعد خواهد بود.

فرار گوشت از سفره های مردم
فروشندگان: دیگر کسی توان خرید گوشت ندارد

مریم فکری 
روزنامه نگار

یادداشت

میزان ســرمایه گذاری ایرانی ها در کشــور امارات به بالای ۱۰۰ میلیارد دلار 
میلیارد دلار نشانگر چیزی جز این نیست که »ناامنی اقتصادی« اقتصادِ ایران 
را به طور جدی تهدید می کند و به همین دلیل سرمایه داران ایرانی بر حسب 
قانون سرمایه داری، ترجیح شان این می شود که دارایی های شان را در امارات، 

ترکیه، قبرس و ... به کار بگیرند.
البته بخش عظیمی از منابع مالی ایرانی ها در خارج از کشور صرف خرید خانه و 
مستقلات می شود و اینطور نیست که آمار تولیدی های ایرانی در خارج از کشور 

زیاد باشــد. با این حال ناضرین و تصمیم گیران باید پاســخ بدهند که چرا الان 
باید این موضوع را به عنوان دغدغه مطرح کنیم و اگر زودتر این آمار به دست 
آمده بود، چرا زودتر به فکر نیفتاده ایم. به هر حال وقتی تبلیغات خریدِ خانه در 
ترکیه، امارات و ... به طور دائم از شبکه های ماهواره ای پخش می شود، معلوم 
اســت که خواهان دارد، پس کســی نمی تواند اصل موضوع را منکر شــود. این 
روند ســوال هایی در ذهن افکار عمومی ایجاد می کند که چرا نســبت به تاراج 
منابع ملی بی توجهی می شود؟ با این توضیح که اگر در کشور های مقصد تورم 

بالا رفته باشــد، میزان دارایی های ایرانی ها به بالای ۳۰۰ میلیارد دلار رســیده 
است.اینکه بخش مرفه ایرانی ها تمایل زیادی به سرمایه گذاری در خارج دارند، 
نشان از این دارد که آن ها متوجه ناامنی هایی در فضای اقتصادی و تجاری در 
داخل شده اند و به همین دلیل تصمیم به فعالیت در خارج از مرز های کشور را 
عملی کرده اند، چرا که ناامنی اقتصادی اثرات سویی روی ارز، اشتغال، تولید 
و ... می گذارد و به طور طبیعی فعالیت ســود ده برای ســرمایه گذاران دشــوار و 

در مقاطعی ناشدنی می شود.

ناامنی اقتصادی و تبعان آن آلبرت بغزیان 
اقتصاددان

یادداشت


